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2022 was een moeilijk jaar. De coronapandemie en 
het begin van de oorlog in Oekraïne hebben heel wat 
gevolgen voor de burgers, bedrijven, organisaties al-
lerhande en de verschillende overheden.

I. — DUURZAME ONTWIKKELING

We weten meer dan ooit dat een deel van de oplossing 
erin bestaat om onze maatschappij op een meer duur-
zame manier te organiseren zodat we onze veerkracht 
kunnen versterken. Dit kan door onze productieketens 
terug meer zelf in handen te nemen en in een Europese 
context te organiseren, door minder afhankelijk te wor-
den van energie uit het buitenland en volop in te zetten 
op duurzame, lokale en hernieuwbare energie, door 
diegenen die het moeilijk hebben om de eindjes aan 
elkaar te knopen blijvend te ondersteunen, en door onze 
democratie terug volop te omarmen en koesteren en dat 
allemaal zonder de grote uitdagingen van de toekomst 
zoals de klimaatverandering, het biodiversiteitsverlies, 
de toegenomen vervuiling en andere planetaire grenzen, 
de groeiende ongelijkheid, e.a. uit het oog te verliezen.

De uitdagingen op vlak van duurzame ontwikkeling 
die bestonden, zijn door deze verschillende crisissen 
nog urgenter geworden dan ze al waren. Een snelle, 
maar rechtvaardige transitie van onze samenleving 
naar een meer duurzame samenleving geschoeid op 
de leest van de Duurzame Ontwikkelingsdoelstellingen 
is meer dan nodig.

Vanuit het federale beleid duurzame ontwikkeling 
kunnen we daar samen met Europa, de regionale en de 
lokale overheden aan bijdragen en die transitie versnel-
len en om ze rechtvaardig maken.

In deze beleidsnota, die van nature verder bouwt op 
de beleidsnota’s 2021 en 2022 en dezelfde structuur 
hanteert, wil ik een aantal beleidsaccenten duiden. Maar 
ik wil vooral de wil en de noodzaak aangeven om samen 
te werken teneinde de uitdagingen op vlak van duurzame 
ontwikkeling het hoofd te bieden. Samenwerken, zowel 
met mijn collega’s binnen de federale regering, als met 
de collega’s van de regionale en lokale overheden, met 
de bedrijven, middenveldorganisaties, academische 
instellingen en andere organisaties en burgers die mee 
willen werken aan die rechtvaardige transitie naar een 
duurzame samenleving en wereld.

L’année 2022 a été difficile. La pandémie de 
COVID-19 et la guerre qui s’est invitée en Ukraine ont 
de nombreuses répercussions pour les citoyens, les 
entreprises, les organisations en tout genre et les dif-
férents pouvoirs publics.

I. — DEVELOPPEMENT DURABLE

Plus que jamais, nous savons qu’une partie de la 
solution réside dans une organisation plus durable de 
notre société afin de renforcer notre résilience. Ceci est 
possible en reprenant en mains nos chaînes de produc-
tion, en les organisant dans un contexte européen, et en 
diminuant notre dépendance à l’étranger pour l’énergie 
et en misant résolument sur l’énergie durable, locale et 
renouvelable, tout en apportant soutien constant à ceux 
qui ont des difficultés à joindre les deux bouts, en nous 
réconciliant avec notre démocratie, le tout sans perdre 
de vue les grands défis du futur que sont le change-
ment climatique, la perte de biodiversité, la pollution 
accrue et les autres limites planétaires, les inégalités 
grandissantes, etc.

Ces différentes crises ont rendu les défis existants en 
matière de développement durable encore plus urgents 
qu’ils ne l’étaient déjà. Une transition rapide mais juste 
de notre société vers une société plus durable façon-
née à l’aune des Objectifs de développement durable, 
s’impose davantage.

Nous pouvons apporter notre contribution au travers 
de la politique fédérale en matière de développement 
durable, conjointement avec l’Europe et les autorités 
régionales et locales, à la fois pour accélérer cette 
transition et pour la rendre juste.

Dans le cadre de la présente note de politique géné-
rale, qui s’inscrit naturellement dans le prolongement des 
notes de politique générale 2021 et 2022 et en adopte 
la même structure, je vais évoquer un certain nombre 
de points sur lesquels la politique mise, mais j’entends 
surtout souligner la volonté et la nécessité de coopérer 
afin de relever les défis en matière de développement 
durable. Il s’agit de collaborer tant avec mes collègues 
au sein du gouvernement fédéral qu’avec les collègues 
les autorités régionales et locales, les entreprises, les 
organisations de la société civile et les établissements 
académiques ou toutes autres organisations et citoyens 
désireux d’œuvrer à cette transition juste vers une société 
et un monde durables.
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SDGs als kompas voor het beleid

De Duurzame Ontwikkelingsdoelstellingen van de 
Verenigde Naties vormen de leidraad voor het beleid 
aangaande duurzame ontwikkeling. De realisatie van 
de 17 doelstellingen en 169 subdoelstellingen tegen 2030, 
hier in België en in de rest van de wereld, is van funda-
menteel belang om tot een duurzame en rechtvaardige 
samenleving te komen.

Deze kwestie is niet enkel de verantwoordelijkheid 
van de minister bevoegd voor duurzame ontwikkeling, 
ze wordt ter harte genomen door de hele regering, o.a. 
zoals weerspiegelt in de beslissing van de regering om 
de SDGs in de beleidsnota’s op te nemen.

Door de beslissing van 23 juli 2021 hebben alle fe-
derale ministers toegezegd om de SDGs te integreren 
in hun beleid en ze in hun beleidsnota’s aan te geven. 
Zoals afgesproken werd op 1 april 2022 hierover een 
generiek syntheserapport aan de Ministerraad voorge-
legd. Uit dit syntheserapport bleek dat er reeds heel wat 
stappen waren gezet door de verschillende ministers 
en dat er verschillende goede praktijken konden ge-
identificeerd worden. Op de Ministerraad werd voor de 
beleidsnota’s 2023 ook gevraagd aan de verschillende 
regeringsleden om rekening te houden met 6 aanbeve-
lingen die in het syntheserapport werden opgenomen. 
Het betreft hier volgende aanbevelingen:

1) De federale administraties wordt gevraagd om 
de tools ontwikkeld door het FIDO (Federaal instituut 
voor Duurzame Ontwikkeling) in te vullen en voor de 
verschillende beleidsdomeinen tegen 1 juni 2022 aan 
hun respectievelijke kabinetten aan te leveren.

2) De ingevulde tools dienen ook aan het Federaal 
Instituut voor Duurzame Ontwikkeling bezorgd te worden, 
zodat de informatie kan gebruikt worden in het kader van 
de opmaak van het 2e Voluntary National Review (VNR) 
voor de UN High-Level Political Forum on Sustainable 
Development in juli 2023.

3) Voor de beleidsnota’s 2023 de focus vooral te 
leggen op de resultaten van de 2e GAP analyse 
van mei 2021 aangaande de integratie van de SDGs in 
België1 en op het rapport van het Federaal Planbureau 
van 15 juli 2022 (“Trendbreuk nodig om alle SDG’s te-
gen 2030 te bereiken”2).

1 Zie: https://www .sdgs .be /nl /news /waar -staat -belgie -met -het 
-behalen -van -de -sdgs.

2 Zie: https://www .plan .be /press /communique -2198 -nl -belgie_
moet_extra_ inspanningen_ leveren_om_alle_duurzame_
ontwikkelingsdoelstellingen_te_halen.

Les ODDs comme boussole de la politique

Les Objectifs de développement durable des Nations 
Unies constituent le fil conducteur de la politique en 
matière de développement durable. La réalisation 
des 17 objectifs et 169 sous-objectifs pour 2030, en 
Belgique comme dans le reste du monde, est capitale 
pour mettre en place une société durable et juste.

Cet enjeu ne relève pas de la seule compétence de 
la ministre en charge du développement durable, il est 
pris à cœur par l’ensemble du gouvernement, comme le 
reflète notamment la décision du gouvernement d’intégrer 
les ODDs dans les notes de politique générale.

Par cette décision, l’ensemble des ministres fédé-
raux se sont engagés à inscrire les ODDs dans leurs 
politiques et à les aborder dans leurs notes de politique 
générale. Comme cela avait été convenu, un rapport 
de synthèse générique a été présenté au Conseil des 
ministres le 1er avril 2022. Ce rapport de synthèse révèle 
que les différents ministres avaient déjà entrepris un 
certain nombre de démarches et que des bonnes pra-
tiques pouvaient être identifiées. Aussi, les différents 
membres du gouvernement ont été invités par le Conseil 
des ministres à prendre en compte 6 recommandations 
inscrites dans le rapport de synthèse pour les notes de 
politique générale 2023. Il s’agit des recommandations 
suivantes:

1) Les administrations fédérales sont priées de com-
pléter les outils développés par l’IFDD (Institut fédéral 
pour le Développement durable) et de les communiquer 
pour le 1er juin 2022 à leurs cabinets respectifs pour les 
différents domaines politiques.

2) L’Institut fédéral pour le Développement durable doit 
lui aussi être mis en possession des outils complétés de 
façon à ce que les informations puissent être utilisées 
dans le cadre de la confection du deuxième Voluntary 
National Review (VNR) pour le Forum politique de haut 
niveau des Nations Unies sur le développement durable 
de juillet 2023.

3) Pour les notes de politique générale 2023, il est 
recommandé de se focaliser surtout sur les résultats 
de la deuxième analyse GAP de mai 2021 portant sur 
l’intégration des ODDs en Belgique1 et le rapport du 
Bureau fédéral du Plan du 15 juillet 2022 (“Atteindre tous 
les SDG en 2030 demande une rupture de tendance”2).

1 Cf.: https://www .sdgs .be /fr /news /ou -en -est -la -belgique -dans -l 
-atteinte -des -sdg.

2 Cf.: https://www .plan .be /press /communique -2198 -fr -la_belgique_
doit_fournir_des_efforts_supplementaires_pour_atteindre_tous_
les_objectifs_de_developpement.
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4) De integratie van de SDGs in de beleidsnota’s 
bij voorkeur in een apart hoofdstukje van de beleids-
nota 2023 te verwerken.

5) De linken tussen het beleid en de beleidsintenties 
in elk beleidsdomein en de SDGs zo specifiek mogelijk 
te maken.

6) De linken niet alleen te leggen op het niveau van 
de 17 SDGs, maar ook van de SDG targets.

In 2023 zal het FIDO het lerend netwerk van admi-
nistraties, dat in 2022 gelanceerd werd, verder zetten 
en versterken om samen met de administraties deze 
oefening ook in de toekomst verder te verdiepen.

De duurzame ontwikkelingsdoelstellingen zijn niet 
enkel de bevoegdheid van de federale regering, noch 
van de regionale regeringen of de lokale overheden. 
Uit de eerste GAP-analyse over de integratie van de 
Duurzame Ontwikkelingsdoelstellingen in België (uitge-
voerd in 2017) was al gebleken dat, om het merendeel 
van de 112 voor België relevante subdoelstellingen 
te bereiken, acties van zowel de federale overheid 
als de regionale en/of lokale overheden nodig waren. 
Slechts een beperkt aantal van deze subdoelstellingen 
valt onder de exclusieve bevoegdheid van een van de 
bovengenoemde bestuursniveaus. Samenwerking om 
de Duurzame Ontwikkelingsdoelstellingen in België te 
bereiken is dan ook cruciaal.

In 2022 hebben we, een belangrijke stap gezet in de 
hernieuwing van die samenwerking. Op  5 mei 2022 werd 
de eerste vergadering (sinds 2017) van de Interministeriële 
Conferentie Duurzame Ontwikkeling (IMCDO) georga-
niseerd. Bij die gelegenheid is besloten om bij het High 
Level Political Forum (het orgaan binnen de Verenigde 
Naties dat toeziet op de uitvoering van de 2030-agenda 
door de verschillende landen), een tweede Voluntary 
National Review (VNR) in te dienen namens België. 
Er werden afspraken gemaakt aangaande de samen-
werking, de timing en de coördinatie voor de opmaak 
van dit 2e VNR. Het Federaal Instituut voor Duurzame 
Ontwikkeling werd in dit verband een coördinerende rol 
toebedeeld door de IMCDO.

De verschillende stakeholders zullen betrokken wor-
den bij het proces van de ontwikkeling van deze tweede 
VNR, voornamelijk via de Federale Raad voor Duurzame 
Ontwikkeling, die een coördinerende rol krijgt toebe-
deeld, waarbij ook in de 4e editie van het SDG-Forum 
een nuttige ruimte werd voorzien voor afstemming van 
de bijdragen van de verschillende stakeholders.

De werkzaamheden in het kader van de VNR zullen 
in 2023 ook een opportuniteit vormen voor een versnelling 

4) L’intégration des ODDs dans les notes de politique 
générale sera de préférence traitée dans un petit chapitre 
séparé de la note de politique générale 2023.

5) Les liens entre la politique et les intentions politiques 
dans chaque domaine politique et les ODDs doivent être 
formulés le plus spécifiquement possible.

6) Il convient d’établir les liens non seulement au niveau 
des 17 ODDs, mais aussi au niveau des cibles ODDs.

Le réseau apprenant d’administrations mis en place par 
l’IFDD en 2022 sera prolongé et renforcé en 2023, pour 
continuer à approfondir cet exercice à l’avenir, et ce en 
collaboration avec les differentes administrations.

Les Objectifs de développement durable ne relèvent 
ni de la compétence exclusive du gouvernement fédéral,  
ou des gouvernements régionaux ou autorités locales. 
La première analyse GAP sur l’intégration des objectifs 
de développement durable en Belgique (réalisée en 
2017) avait déjà révélé que, pour réaliser la majorité 
des 112 sous-objectifs pertinents pour la Belgique, des 
actions prises à la fois par l’autorité fédérale et par des 
autorités régionales et/ou locales étaient nécessaires. 
Seul un nombre limité de ces sous-objectifs relève de 
la compétence exclusive d’un des niveaux de pouvoirs 
précités. D’où l’importance cruciale de la coopération 
pour atteindre les Objectifs de développement durable 
en Belgique.

Nous avons franchi en 2022 un pas important dans 
le renouvellement de cette coopération avec l’orga-
nisation, le 5 mai 2022, de la première réunion de la 
Conférence interministérielle pour le Développement 
durable (CIMDD) depuis 2017. À cette occasion, il a été 
décidé de soumettre au Forum politique de haut niveau 
(organe qui assure au sein des Nations Unies le suivi 
de l’implémentation de l’Agenda 2030 par les différents 
pays) un deuxième Voluntary National Review (VNR) au 
nom de la Belgique. Des dispositions ont été arrêtées 
en matière de collaboration, de timing et de coordination 
pour la rédaction de ce deuxième VNR. L’institut fédéral 
pour le Développement durable s’est vu confier dans ce 
cadre un rôle de coordination par la CIMDD.

Le différentes parties prenantes seront associées 
au processus d’élaboration de ce deuxième VNR, prin-
cipalement par l’intermédiaire du Conseil fédéral du 
Développement durable, qui a été investi d’un rôle de 
coordinateur, bien que la quatrième édition du SDG-
Forum ait aussi fourni un espace utile pour harmoniser 
les contributions des différents stakeholders.

Les travaux qui seront menés en 2023 dans le cadre 
du VNR constitueront par ailleurs une opportunité pour 
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in de bepaling van de SDG-indicatoren die we op fede-
raal (en mogelijk nationaal) niveau zullen hanteren voor 
de opvolging van de SDGs in België. Het Interfederaal 
Instituut voor de Statistiek (IIS) zal hiervoor een voorstel 
doen. Deze zal binnen de Interdepartementale Commissie 
voor Duurzame Ontwikkeling worden besproken en 
ook aan de stakeholders worden voorgelegd via een 
aantal adviesraden, waaronder de Federale Raad voor 
Duurzame Ontwikkeling en de Centrale Raad voor 
het Bedrijfsleven. Op basis van het IIS-voorstel zal de 
Interministeriële Conferentie Duurzame Ontwikkeling 
bepalen welke indicatoren in het kader van de VNR 
behouden blijven.

Ik wil van het SDG-Forum ook een forum maken 
van de verschillende overheden samen. Ik zal, vanuit 
het federale voorzitterschap van de Interministeriële 
Conferentie voor Duurzame Ontwikkeling dan ook voor-
stellen om het SDG-Forum in 2023 te organiseren. Er 
zijn reeds regionale administraties, net zoals heel wat 
verschillende stakeholders, betrokken bij de organisatie 
van het SDG-Forum.

Ook in het kader van het Federaal Plan voor Duurzame 
Ontwikkeling, zoals dit op 1 oktober 2021 door de fe-
derale regering werd goedgekeurd, worden verschil-
lende acties voorzien die de SDGs sterker verankeren 
in het beleid en de werking van de federale overheid. 
Naast de hierboven vermelde integratie van de SDGs 
in de beleidsnota’s zullen we ook nagaan welke nieuwe 
SDG-tools eventueel moeten ontwikkeld worden, gaan 
we sterker inzetten op het linken van de verschillende 
federale actieplannen met de SDGs en gaan we een 
aanbod uitwerken om de federale overheidsdiensten 
te ondersteunen en te begeleiden bij de implementatie 
van de SDGs in hun werking en beleid.

De SDGs vormen dus, ook in 2023, de rode draad 
door mijn beleid aangaande duurzame ontwikkeling.

Herwaarderen van het institutioneel kader 
duurzame ontwikkeling

Na de goedkeuring van het Federaal Plan voor 
Duurzame Ontwikkeling door de regering, werd een 
start gemaakt met de uitvoering van de acties en richt-
lijnen uit het plan. De opvolging van de uitvoering van 
de acties zal gebeuren via het jaarlijks rapport van 
de Interdepartementale Commissie voor Duurzame 
Ontwikkeling. Hun eerste opvolgingsverslag zal in april/
mei 2023 worden goedgekeurd en gepubliceerd.

Gelet op het feit dat het Federaal Plan voor Duurzame 
Ontwikkeling vele technische formuleringen bevat die de 
toegankelijkheid en de leesbaarheid verminderen, heb ik 

accélérer la détermination des indicateurs que nous 
adopterons au niveau fédéral (voire national) pour le 
suivi des ODDs en Belgique. L’Institut interfédéral de 
Statistique (IIS) formulera une proposition en la matière. 
Celle-ci sera examinée au sein de la Commission inter-
départementale pour le Développement durable et sera 
également soumise aux parties prenantes par l’inter-
médiaire d’un certain nombre de conseils consultatifs, 
parmi lesquels le Conseil fédéral du Développement 
durable et le Conseil central de l’Économie. Sur base 
de la proposition de l’IIS, la Conférence interministérielle 
du développement durable déterminera, quant à elle, 
quels indicateurs seront retenus dans le cadre du VNR.

J’entends par ailleurs faire du SDG-Forum un forum 
des différentes autorités réunies. Dans le cadre de la 
présidence fédérale de la Conférence interministérielle du 
Développement durable, je proposerai dès lors d’organi-
ser le SDG-Forum de 2023. Différentes administrations 
régionales ainsi qu’un grand nombre de parties prenantes 
sont déjà associées à l’organisation du SDG-Forum.

Différentes actions sont aussi prévues dans le cadre du 
plan fédéral de développement durable, tel qu’approuvé 
par le gouvernement fédéral le 1er octobre 2021, pour 
renforcer l’ancrage des ODDs dans la politique et le 
fonctionnement du pouvoir fédéral. En plus de l’intégration 
des ODD dans les notes politiques générales mentionnés 
ci-dessus, nous déterminerons quels nouveaux outils 
ODDs doivent éventuellement être développés, nous 
miserons davantage sur l’établissement des liens entre 
les différents plans d’action fédéraux et les ODD, et nous 
développerons une offre pour soutenir et accompagner 
les services publics fédéraux pour l’implémentation des 
ODDs dans leur fonctionnement et leur politique.

Les ODDs constitueront dès lors le fil conducteur 
de ma politique en matière de développement durable 
en 2023 aussi.

Réévaluer le cadre institutionnel du développement 
durable

Dès l’approbation du plan fédéral de développement 
durable par le gouvernement, la mise en œuvre des 
actions et lignes directrices qu’il contient a démarré. 
Le suivi de l’exécution des actions se fera au travers du 
rapport annuel de la Commission interdépartementale 
pour le Développement durable. Son premier rapport de 
suivi sera approuvé et publié en avril/mai 2023.

Dans la mesure où le plan fédéral de développement 
durable contient de nombreuses formulations techniques 
qui en affectent l’accessibilité et la lisibilité, je me suis 
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in 2022 werk gemaakt van de uitwerking van een korte, 
overzichtelijke en leesbare brochure van het Federaal 
Plan en heb ik ook gezorgd voor een heel toegankelijk 
versie in samenwerking met Vocvo vzw, die gespecia-
liseerd is in laaggeletterdheid. Alle brochures werden 
online gepubliceerd.

In 2023 gaan we verder op ons elan en maken we 
werk van de uitvoering van het Federaal Plan voor 
Duurzame ontwikkeling en gaan we communiceren 
over de voortgang betreffende de implementatie ervan.

Gelet op het feit dat de opmaak van het Federaal 
Plan voor Duurzame Ontwikkeling om verschillende 
redenen geen evidente oefening was heb ik in 2022 een 
evaluatieproces van de wet van 5 mei 1997 betreffende 
de coördinatie van het federale beleid inzake duurzame 
ontwikkeling opgestart. Ik heb hiervoor een onderzoeks-
opdracht gelanceerd waarbij een onafhankelijke derde 
organisatie, in dit het geval het Policy Lab van de ULB, 
een doorlichting heeft gemaakt van de wet en hiervoor 
verschillende interviews heeft afgenomen. Er werd een 
seminarie georganiseerd op 5 mei 2022 waarbij enerzijds 
het 25-jarig bestaan van de wet werd gevierd, maar 
waarbij ook een blik op de toekomst werd gericht. De 
tussentijdse resultaten van de onafhankelijke evaluatie 
door Policy Lab werden gepresenteerd en de stakehol-
ders hebben de kans gehad om hun inbreng te doen 
aan het debat.

Het FIDO heeft op basis van de resultaten van het 
onderzoek en van de stakeholderdialoog een aantal 
aanbevelingen geformuleerd. Op basis van deze aan-
bevelingen zal ik onderzoeken hoe we het federale 
beleid inzake duurzame ontwikkeling in concreto willen 
versterken.

Artikel 7bis

Ik werk ook aan de hervorming van artikel 7bis van 
de Grondwet, dat duurzame ontwikkeling in ons recht 
verankert als een doelstelling die door de verschillende 
onderdelen van de Belgische staat wordt gedeeld. Het 
doel van deze hervorming is de geïntegreerde inacht-
neming van de planetaire grenzen in het bestuur van 
ons land te versterken, teneinde de welvaart op lange 
termijn voor alle generaties te waarborgen. In overleg 
met deskundigen is een ontwerptekst opgesteld, die 
zeer binnenkort aan mijn regeringspartners zal worden 
voorgelegd.

Versterking FIDO

Een sterk beleid dient ondersteund te worden door 
een sterke administratie. Het FIDO is momenteel een 
erg kleine dienst, die doorheen de jaren steeds meer 

attelée en 2022 à élaborer une brochure succincte, claire 
et lisible du plan fédéral et j’ai également veillé à réaliser 
une version particulièrement accessible en collaboration 
avec Vocvo, une A.S.B.L. spécialisée en illettrisme. Les 
brochures ont toutes été publiées en ligne.

En 2023, nous poursuivrons sur notre lancée: nous 
nous attèlerons à l’exécution du plan fédéral de déve-
loppement durable et nous communiquerons sur l’état 
d’avancement de son implémentation.

La rédaction du plan fédéral de développement durable 
n’ayant pas été un exercice facile, pour diverses raisons, 
j’ai initié en 2022 un processus d’évaluation de la loi 
du 5 mai 1997 relative à la coordination de la politique 
fédérale de développement durable. J’ai ainsi lancé un 
marché d’études, dans le cadre duquel une organisation 
tierce indépendante, en l’occurrence le Policy Lab de 
l’ULB, a procédé à une radioscopie de la loi et a réalisé 
un certain nombre d’interviews d’acteurs incontournables. 
Un séminaire organisé le 5 mai 2022 pour fêter le 25e 
anniversaire de la loi a également été l’occasion de jeter 
un regard sur l’avenir. Les résultats intermédiaires de 
l’évaluation indépendante réalisée par le Policy Lab ont 
été présentés et les parties prenantes ont eu l’opportunité 
d’apporter leur contribution au débat.

À partir des résultats de l’étude et du dialogue avec les 
parties prenantes, l’IFDD a formulé un certain nombre 
de recommandations. Sur base de ces recommanda-
tions j’examinerai comment nous entendons renforcer 
concrètement la politique fédérale en matière de déve-
loppement durable.

Article 7bis

Je travaille également à la réforme de l’article 7bis de 
la Constitution qui consacre le développement durable 
dans notre droit en tant qu’objectif partagé par les dif-
férentes composantes de l’État belge. Le but de cette 
réforme est de renforcer la prise en compte intégrée 
des limites planétaires dans la gouvernance de notre 
pays, afin de garantir une prospérité à long terme pour 
toutes les générations. Un projet de texte a été rédigé 
en concertation avec des experts et il sera très prochai-
nement soumis à mes partenaires gouvernementaux.

Renforcement de l’IFDD

Une politique forte doit bénéficier du soutien d’une 
administration forte. L’IFDD est aujourd’hui un tout petit 
service, qui au fil des ans a pris toujours plus de thèmes 
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thema’s heeft opgenomen en projecten heeft ontwikkeld 
met een steeds kleiner budget en minder mensen. Dit 
hebben ze lang kunnen doen, maar dit loopt sinds enige 
tijd tegen zijn grenzen aan. Duurzame Ontwikkeling 
heeft de laatste decennia immers alleen maar aan 
belang toegenomen, en vooral sinds de adoptie van 
de 2030 Agenda en de SDGs.

Om de administratie volop zijn rol te laten spelen en 
in te kunnen staan voor een grondige voorbereiding van 
het federale beleid, de ondersteuning van de andere 
overheidsdiensten, de dialoog en ondersteuning van de 
verschillende maatschappelijke actoren, volop samen te 
werken met andere overheden (zowel regionaal, lokaal als 
internationaal) en tegelijk ook verder kennis te verwerven, 
verspreiden en projecten ontwikkelen aangaande de 
nieuwe evoluties en thema’s met betrekking tot duurzame 
ontwikkeling, moet de dienst aanzienlijk versterkt worden. 
Ik voorzie dit te doen in 2023 door de uitbreiding van 
het personeelskader ook met nieuwe profielen en de 
versterking van de organisatie- en managementstructuur.

In de herwaardering van het institutionele kader wil 
ik ook nogmaals wijzen op het belang van de hernieuw-
de samenwerking en dynamiek in het kader van de 
Interministeriële Commissie voor Duurzame Ontwikkeling 
(IMCDO). Die samenwerking is meer dan ooit nodig als 
we in 2030 de Agenda voor Duurzame Ontwikkeling van 
de Verenigde Naties willen uitgevoerd hebben en de 
SDGs gehaald hebben. Dat de samenwerking in eerste 
instantie vorm krijgt in het kader van de opmaak van 
het 2de Belgische Nationaal Vrijwillig Rapport aangaande 
Duurzame Ontwikkeling, kan ik alleen maar toejuichen. 
Dit toont ook aan hoe elk van de verschillende beleids-
niveaus zich in België heeft geëngageerd om de SDGs 
te implementeren en te bereiken. Deze eerste concrete 
samenwerking kan de start betekenen voor een meer 
doorgedreven samenwerking in de toekomst. Door de 
IMCDO werd ook een nieuwe beurtrol afgesproken 
m.b.t. het voorzitterschap. Vandaar dat sinds 1 okto-
ber 2022 het federale niveau voorzitterschap overnam 
van het Vlaams Gewest, en dit tot 30 september 2023. 
Het Waals Gewest zal vervolgens het voorzitterschap 
waarnemen, gevolgd door het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest, waarna het opnieuw de beurt zal zijn aan het 
Vlaams Gewest. Dit zijn belangrijke beslissingen met 
het oog op de samenwerking tussen de federale over-
heid en de regionale overheden op vlak van duurzame 
ontwikkeling.

Vanuit het Federale beleidsniveau zal ik geen moeite 
sparen ter bevordering van  een maximale samenwerking 
tussen de beleidsniveaus.

en charge et développé toujours plus de projets, et ce 
avec un budget toujours plus restreint et un personnel 
toujours plus réduit. S’il est longtemps parvenu à le 
faire les limites sont atteintes depuis quelque temps. En 
effet, le développement durable n’a cessé de gagner en 
importance au cours des dernières décennies, et tout 
particulièrement depuis l’adoption de l’Agenda 2030 et 
des ODDs.

Afin de permettre à l’administration de jouer pleinement 
son rôle – assurer une préparation approfondie de la 
politique fédérale, soutenir les autres services publics, 
engager un dialogue avec les différents acteurs de la 
société et leur apporter un soutien, coopérer pleinement 
avec les autres autorités (tant régionales et locales 
qu’internationales) et, parallèlement, continuer d’acquérir 
et diffuser des connaissances et développer des projets 
concernant les nouvelles évolutions et thématiques rela-
tives au développement durable -, il convient de renforcer 
substantiellement ce service. Je prévois dès lors de le 
faire en 2023 en étoffant le cadre du personnel, en ce 
compris avec de nouveaux profils, et en le dotant d’une 
structure organisationnelle et managériale plus forte.

Par rapport à la revalorisation du cadre institutionnel, 
je tiens à souligner une fois encore l’importance de la 
collaboration et la dynamique retrouvées dans le cadre 
de la Conférence interministérielle du développement 
durable (CIMDD). Cette collaboration est plus que jamais 
indispensable si nous voulons qu’en 2030, l’Agenda 
des Nations Unies pour le développement durable soit 
exécuté et les ODDs atteints. Que cette collaboration 
se concrétise dans un premier temps dans le cadre de 
la confection du deuxième rapport national volontaire 
de la Belgique sur le développement durable, ne peut 
que me réjouir. Cela traduit également à quel point 
chacun des différents niveaux de pouvoir s’est engagé 
en Belgique à mettre en œuvre et atteindre les ODDs. 
Cette première collaboration concrète peut être le point 
de départ d’une collaboration plus poussée à l’avenir. 
La CIMDD s’est également accordée sur une nouvelle 
rotation de la présidence. C’est ainsi que le fédéral a 
succédé à la présidence de la Région flamande depuis 
le 1er octobre 2022 (ce jusqu’au 30 septembre 2023). 
La présidence sera ensuite assurée par la Région wal-
lonne, puis par la Région de Bruxelles-Capitale avant de 
revenir à nouveau à la Région flamande. Il s’agit là de 
décisions importantes dans l’optique de la coopération 
entre l’autorité fédérale et les autorités régionales dans 
le domaine du développement durable.

Depuis le niveau de pouvoir fédéral, je ne ménagerai 
pas mes efforts en faveur d’une collaboration maximale 
entre les niveaux de pouvoir.
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In het kader van de wet van 5 mei 1997 betreffende de 
coördinatie van het federale beleid aangaande duurzame 
ontwikkeling, kan per Gemeenschap één koepel- of net-
werkorganisatie worden erkend die duurzame ontwikkeling 
in België bevorderd en op dat vlak ook een forumfunctie 
vervult. Deze organisaties die via een oproep in het 
Belgische Staatsblad worden geselecteerd worden erkend 
voor een periode van maximaal 5 jaar. Association 21 en 
Reset.Vlaanderen zijn sinds 2019 erkend als koepel- en 
netwerkorganisatie en krijgen voor de uitvoering van 
hun jaarprogramma jaarlijks een ondersteuning die 
maximaal 75 % van hun werkelijke kost. De erkenning 
van de huidige koepel- en netwerkorganisaties loopt af 
eind 2023. Het werk om een nieuwe oproep te lanceren 
via het Belgische Staatsblad om op basis van een aantal 
kwalitatieve voorwaarden per Gemeenschap maximaal 
één koepel- of netwerkorganisatie aan te duiden voor 
de periode 2024-2028 zullen in 2023 beginnen.

Focus op het verduurzamen van waardeketens

Het duurzaam organiseren en beheren van de pro-
ductie- en waardeketens zijn cruciaal om tot een meer 
duurzame wereld te komen. Het meer in acht nemen 
van ecologie en sociale aspecten in onze productiepa-
tronen heeft pas echt impact als dit doorheen de hele 
keten kan gebeuren.

Teneinde onze bedrijven te ondersteunen in het behe-
ren van hun productie- en waardeketen op een duurzame 
manier heb ik in 2021 een projectoproep gelanceerd 
voor sectororganisaties die aan de slag wilden gaan met 
duurzaam ketenbeheer en het implementeren van een 
proces van due diligence (een zorgplicht) in hun bedrijven. 
Twee sectorfederaties, Agoria en Fevia, hebben hier op 
ingetekend en vervolgen hun traject tot eind 2022. Zoals 
in mijn voorgaande beleidsnota aangekondigd heb ik 
in 2022 ook een nieuwe projectoproep gelanceerd voor 
sector- en bedrijfsorganisaties. De nieuwe projecten 
worden gehouden eind 2022 tot eind 2023.

Op grond van de resultaten van de lerende netwer-
ken en van de gesprekken met de stakeholders wil ik 
in 2023 verdere inspanningen leveren om de bedrijven 
te begeleiden in de invulling van hun due diligence.

Deze projectoproepen kaderen ook in het voorbereiden 
van onze bedrijven op de richtlijn “Corporate Sustainability 
Due Diligence” die op Europees vlak in voorbereiding 
is en een verplichte zorgplicht zal opleggen voor be-
paalde bedrijven. Met de resultaten en ervaringen van 
de verschillende projecten uit 2022 en 2023 zullen we 
in het najaar 2023 een seminarie aangaande duurzaam 

Dans le cadre de la loi du 5 mai 1997 relative à la 
coordination de la politique fédérale de développement 
durable, il est possible de reconnaître dans chaque 
communauté une organisation coupole ou un réseau qui 
stimule le développement durable en Belgique et qui fait 
aussi office de forum en la matière. Ces organisations 
sont sélectionnées via un appel à candidature publié au 
Moniteur belge et sont agréées pour une période de 5 ans 
maximum. Depuis 2019, ce sont Association 21 et Reset.
Vlaanderen qui sont reconnues comme organisation 
coupoles ou de réseau et qui, pour l’exécution de leur 
programme annuel, bénéficient chaque année d’un 
soutien équivalent à maximum 75 % de son coût réel. 
L’agrément des organisations coupoles ou des réseaux 
actuels arrive à échéance fin 2023. Les travaux pour 
publier un nouvel appel à candidature au Moniteur belge 
aux fins de désigner, sur la base d’un certain nombre de 
conditions qualitatives, une seule organisation coupole 
ou de réseau par communauté pour la période 2024-
2028 seront entamés en 2023.

Rendre les chaînes de valeur plus durables

Une organisation et une gestion durables des chaînes 
de production et de valeur sont cruciales pour rendre le 
monde plus durable. Une plus grande prise en compte 
de l’écologie et des aspects sociaux dans nos modes 
de production n’aura de véritable impact que si elle est 
rendue possible tout le long de la chaîne.

Dans le but de soutenir nos entreprises pour gérer 
leur chaîne de production et de valeur de façon durable, 
j’ai lancé en 2021 un appel à projets à l’intention des 
organisations sectorielles désireuses de se lancer dans 
la gestion durable de la chaîne et dans l’implémentation 
d’un processus de due diligence (devoir de vigilance) 
dans leurs entreprises. Deux fédérations sectorielles, 
Agoria et Fevia ont répondu à cet appel et poursuivent 
leur parcours jusque fin 2022. Comme annoncé dans 
ma précédente note de politique générale, j’ai lancé 
en 2022 un nouvel appel à projets à l’intention des orga-
nisations sectorielles et professionnelles. Les nouveaux 
projets se tiendront dès fin 2022 jusque fin 2023.

Sur la base des résultats des réseaux apprenants et 
des discussions avec les parties prenantes, j’ai l’intention 
en 2023 d’intensifier mes efforts pour accompagner les 
entreprises à réaliser leur devoir de vigilance.

Ces appels à projets s’inscrivent également dans le 
cadre de la préparation de nos entreprises à la directive 
“Corporate Sustainability Due Diligence” qui est en pré-
paration au niveau européen et qui imposera un devoir 
de vigilance obligatoire à certaines entreprises. Forts des 
résultats et des expériences des différents projets menés 
en 2022 et 2023, nous organiserons à l’automne 2023 un 
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ketenbeheer en de diligence organiseren, teneinde be-
drijven te stimuleren hier ook mee aan de slag te gaan.

Ook voor de kmo’s, die in principe niet rechtstreeks 
gevat zullen worden door de Europese verplichting, maar 
hier zeker ook als onderdeel van de keten van grote 
bedrijven mee zullen te maken krijgen, heb ik een online 
tool en handleiding laten ontwikkelen, zodat zij ook op 
een makkelijke en toegankelijke manier hiermee aan de 
slag kunnen gaan. Deze tool werd eind 2022 gelanceerd 
en in 2023 zullen we hier de nodige communicatie rond 
voeren teneinde deze bekend te maken bij onze kmo’s.

Naast een algemene benadering van de productie- 
en waardeketens wil ik een focus leggen op een aantal 
specifieke productgroepen. Zo werd in 2022 een studie 
gelanceerd ter voorbereiding van de Beyond Food stra-
tegie teneinde prioritaire voedsel- en landbouwketens 
te identificeren waarrond verduurzamingstrajecten 
doorheen de hele waardeketen kunnen worden opgezet. 
In 2023 wil ik op basis van dit kader, samen met mijn 
collega van Ontwikkelingssamenwerking Meryame Kitir, 
een aantal concrete projecten mee opzetten en onder-
steunen. Een deel van de subsidiemiddelen vanuit de 
beleidsbevoegdheid duurzame ontwikkeling zullen hier 
ook voor ingezet worden.

De Europese Commissie wil een “raw material act” 
lanceren met onder meer bindende doelstellingen voor 
de recyclage van kritische grondstoffen. Zij wil een net-
werk van nationale agentschappen uitbouwen die zich 
toeleggen op de vraag hoe we de productketens meer 
veerkrachtig organiseren in het licht van de schaarste 
aan kritische grondstoffen. België heeft een grondstof-
fenintensieve economie. Er is daarom nood aan een 
Belgische strategie met betrekking tot kritische grondstof-
fen. Op basis van een robuuste kennisbasis zullen we 
maatregelen nemen om onze productie en consumptie 
zo te organiseren dat ze zo min mogelijk afhankelijk zijn 
van nieuwe grondstoffen en we de risico’s van grondstof-
fenschaarste en -tekorten kunnen voorzien en opvangen.

Daartoe zal ik in 2023 een kenniscel opzetten bij 
het Federaal Instituut voor Duurzame Ontwikkeling die 
de kennis bundelt en beleidsaanbevelingen formuleert 
voor de verhoging van de veerkracht van de Belgische 
samenleving ten aanzien van grondstoffenschaarste 
en -tekorten. Deze eenheid zal in synergie met andere 
administraties werken. Hiermee anticipeer ik op de 
ontwikkelingen die zich voordoen op Europees niveau.

séminaire portant sur la gestion durable de la chaîne et 
le devoir de vigilance, afin d’encourager les entreprises 
à s’engager elles aussi dans cette voie.

Dans la mesure où les PME ne seront pas visées 
directement par l’obligation européenne mais y seront 
à coup sûr confrontées en tant que maillon de la chaîne 
des grandes entreprises, j’ai aussi fait développer un outil 
et un manuel en ligne qui doivent leur permettre de la 
mettre en œuvre de façon aisée et accessible. Cet outil 
a été lancé fin 2022 et nous y consacrerons en 2023 les 
actions de communication nécessaires pour le porter à 
la connaissance de nos PME.

Parallèlement à l’approche globale des chaînes de 
production et de valeur, j’entends mettre l’accent sur un 
certain nombre de groupes de produits spécifiques. Ainsi, 
une étude préparatoire à la stratégie Beyond Food a été 
initiée en 2022 afin d’identifier les chaînes alimentaires et 
agricoles prioritaires pour lesquelles des trajectoires de 
durabilité pourraient être mises en place tout le long de 
la chaîne de valeur. Sur la base de ce cadre, j’entends 
en 2023 contribuer, conjointement avec ma collègue de 
la Coopération au développement Meryame Kitir, à la 
mise en place d’un certain nombre de projets concrets 
et les soutenir. Une partie des moyens de subvention 
relevant du domaine de compétence “développement 
durable” y sera également consacrée.

La Commission européenne a l’intention de lancer un 
“raw material act” contenant notamment des objectifs 
contraignants pour le recyclage de matières premières 
critiques. Elle veut développer un réseau d’agences 
nationales qui se pencheront sur la question de savoir 
comment nous pouvons organiser nos chaînes de produc-
tion de façon plus résiliente face à la rareté de matières 
premières critiques. La Belgique a une économie intensive 
en ressources. On a donc besoin d’une stratégie par 
rapport aux matières premières critiques. Une solide 
base de connaissance nous permettra de prendre les 
initiatives nécessaires pour organiser notre production 
et notre consommation de telle manière qu’elles soient 
le moins dépendantes possible de nouvelles matières 
premières, ainsi que de prévoir et d’anticiper les risques 
de rareté et de pénurie de matières premières.

À cette fin, je mettrai en place en 2023 une cel-
lule de connaissance auprès de l’Institut fédéral de 
Développement durable pour développer une connais-
sance de base et formuler des recommandations d’ordre 
politique en vue d’augmenter la résilience de la société 
belge face à la rareté et aux pénuries de matières pre-
mières. Cette cellule travaillera en synergie avec les 
autres administrations. J’anticipe de cette manière les 
développements au niveau européen.
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Samen met mijn collega minister van Ambtenarenzaken 
Petra De Sutter zal ik verder inzetten op het verduur-
zamen van de waardeketen van de federale overheid. 
Dit in de eerste plaats via het verduurzamen van over-
heidsopdrachten. In 2023 willen we, naast het ver-
der implementeren van de strategische nota Federaal 
Aankoopbeleid 2021-2023, ook een bijzondere focus 
leggen op het ICT-aankoopbeleid van de federale over-
heidsdiensten, waarbij we ook op circulariteit en de aan-
wezigheid van kritische grondstoffen in het ICT-materiaal 
zouden willen focussen.

Naast het aankoopbeleid willen we ook verder inzetten 
op andere aspecten van een duurzame overheidsdienst 
en zal ik minister De Sutter ondersteunen in het opzet-
ten en implementeren van een charter en actieplan voor 
een duurzame overheid dat eind 2022/begin 2023 wordt 
voorgesteld.

Op deze manier wil de federale overheid ook haar 
voorbeeldrol ten aanzien van de bedrijven, andere or-
ganisaties en de burgers opnemen en uitdragen.

Van 2023 tot 2025 zal België in de Mensenrechtenraad 
van de Verenigde Naties zetelen. Reden te meer voor 
België om ervoor te zorgen dat zij een ambitieus en 
kwalitatief hoogstaand Nationaal Actieplan (NAP) inzake 
bedrijfsleven en mensenrechten opstelt dat dit engage-
ment voor mensenrechten weerspiegelt.

In 2021 heb ik samen met de toenmalige minister 
van Buitenlandse Zaken Sophie Wilmès voorgesteld 
een tweede NAP op te stellen. In maart 2021 werd 
hierover een akkoord bereikt met de Gemeenschappen 
en Gewesten. De stakeholders werden geraadpleegd 
en het ontwerp is in voorbereiding.

In 2023 streef ik ernaar om samen met de minister van 
Buitenlandse Zaken, Hadja Lahbib, ervoor te zorgen dat 
het ontwerp dat aan de gemeenschappen en gewesten 
zal worden voorgelegd de lacunes, vastgesteld in de 
eerste National Baseline Assessment (NBA), zal kunnen 
aanpakken door in te gaan op de belangrijkste aanbe-
velingen alsook de bezorgdheden van de stakeholders 
met als doel om de nationale onderhandelingen te doen 
uitmonden in een uitstekend tweede NAP.

Duurzame ontwikkeling en het Belgische 
voorzitterschap van de EU

In 2023 schakelen we wat de voorbereiding van het 
Belgische voorzitterschap van de Europese Unie in de 
eerste helft van 2024 betreft, een versnelling hoger.

Op Europees vlak willen de implementatie van 
Agenda 2030 en de SDGs in de verschillende 

Conjointement avec ma collègue la ministre de la 
Fonction publique, Petra De Sutter, j’entends poursuivre 
mes efforts pour rendre la chaîne de valeur des pouvoirs 
publics davantage durable. Cela passera en premier 
lieu par une durabilisation des marchés publics. Outre 
la poursuite de la mise en œuvre de la note stratégique 
Politique fédérale d’achats 2021-2023, nous souhaitons 
également mettre un accent particulier sur la politique 
d’achat informatique des services publics fédéraux, en 
se focalisant aussi dans ce cadre sur la circularité et la 
présence de matières premières critiques.

À côté de la politique d’achat, nous voulons aussi 
davantage miser sur d’autres facettes d’un service 
public durable et je soutiendrai la ministre De Sutter 
dans la mise en place et la mise en œuvre d’une charte 
et d’un plan d’action pour une autorité durable, dont la 
présentation est prévue fin 2022 / début 2023.

L’autorité fédérale entend de cette manière aussi 
endosser et véhiculer son rôle d’exemple à l’égard des 
entreprises, d’autres organisations et des citoyens.

De 2023 à 2025, la Belgique siègera au Conseil des 
droits humains des Nations Unies. Ceci constitue une 
raison supplémentaire pour que la Belgique s’assure de 
produire un plan d’action national (PAN) Entreprises et 
Droits humains ambitieux et de qualité, qui reflète cet 
engagement pour les droits humains.

En 2021, j’avais proposé, avec la ministre des Affaires 
étrangères de l’époque, Sophie Wilmès, qu’un deuxième 
PAN soit rédigé. Un accord avec les Communautés et les 
Régions avait été dégagé à ce sujet en mars 2021. La 
consultation des parties prenantes a eu lieu et l’avant-
projet est en cours d’élaboration.

En 2023, j’ambitionne, avec la ministre des Affaires 
étrangères, Hadja Lahbib, que l’avant-projet qui sera 
soumis aux Communautés et aux Régions puisse remé-
dier aux lacunes en la matière qui ont été identifiées 
lors du premier National Baseline Assessment (NBA) 
en répondant à ses principales recommandations ainsi 
qu’aux préoccupations des parties prenantes, et ce dans 
le but que les négociations nationales aboutissent à un 
second PAN d’excellence.

Développement durable et présidence belge de 
l’Union européenne

En 2023, nous passerons à la vitesse supérieure dans 
la préparation de le présidence belge de l’Union euro-
péenne au premier semestre 2024.

Nous voulons inscrire à l’agenda européen l’implémen-
tation de l’Agenda 2030 et des ODDs par les différents 
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Europese lidstaten en binnen het Europese beleid zelf, 
op de agenda plaatsen. In dit vooruitzicht, willen we 
een Europese studie lanceren die de stand van zaken 
betreffende implementatie van de SDGs in de verschil-
lende lidstaten van de EU, alsook in het Europese beleid 
in kaart brengt. Op basis van deze analyse willen we 
tijdens ons voorzitterschap een aantal aanbevelingen 
laten formuleren door de Europese Raad, zowel aan-
gaande de stand van zaken in Europa, als met betrekking 
tot het toekomstig werkprogramma van de Europese 
Commissie, die in 2024 zal hernieuwd worden.

Van het land dat het voorzitterschap heeft van de 
Europese Unie wordt traditiegetrouw verwacht dat zij 
de jaarlijkse conferentie van het European Sustainable 
Development Network (ESDN) organiseert. Dit is een 
informeel Europees netwerk van overheidsambtenaren 
en andere deskundigen op het gebied van duurzame 
ontwikkeling. België is één van de medeoprichters van 
dit netwerk, dat in 2006 ook erkend werd in het kader 
van de Europese Strategie voor Duurzame Ontwikkeling, 
en zetelt sinds het ontstaan ervan in de stuurgroep. 
In 2023 zullen we samen met de stuurgroep en het 
secretariaat van het ESDN het programma van deze 
conferentie voorbereiden. Ook de hierboven vermelde 
analyse van de implementatie van Agenda 2030 in de 
Europese lidstaten en in het Europese beleid zal hier 
worden besproken en de resultaten ervan zullen ook op 
de jaarlijkse conferentie worden voorgesteld en bediscu-
teerd. Bovendien wil ik tijdens het Belgisch voorzitterschap 
de discussie lanceren van de agenda Beyond 2030. De 
volgende Europese Commissie, die in oktober 2024 zal 
aantreden, zal immers wat de opmaak van de cruciale 
opvolger van de 2030 Agenda betreft, een belangrijke 
speler zijn op het wereldtoneel.

België kiest er ook voor om, zoals in 2010, het Belgisch 
voorzitterschap op een duurzame manier te organiseren. 
In 2023 zullen de nodige tools (waaronder een check-
list, een handleiding voor de duurzame organisatie van 
events, een CO2-calculator, duurzaamheidsclausules 
voor het gebruik in de overheidsopdrachten in het kader 
van het Europees voorzitterschap, e.a.) worden up to 
date gebracht of ontwikkeld die een duurzame organi-
satie ondersteunen en richting geven. Het FIDO werd 
aangeduid om hiervoor het voortouw te nemen en zal 
een specifieke werkgroep op federaal niveau voorzitten.

États membres européens et dans la politique européenne 
elle-même. Dans cette perspective, nous voulons lancer 
une étude européenne pour dresser l’état des lieux quant 
à la mise en œuvre de l’Agenda 2030 et des ODDs 
dans les différents États membres européens de même 
que dans la politique européenne. Sur la base de cette 
analyse, nous voulons amener le Conseil européen à 
formuler sous notre présidence un certain nombre de 
recommandations à la fois en rapport avec la situation en 
Europe et par rapport au futur programme de travail de la 
Commission européenne, qui sera renouvelée en 2024.

Traditionnellement, le pays exerçant la présidence de 
l’Union européenne est censé organiser la conférence 
annuelle de l’European Sustainable Development Network 
(ESDN). Il s’agit d’un réseau européen informel de fonc-
tionnaires publics et autres spécialistes dans le domaine 
du développement durable. La Belgique fait partie des 
co-fondateurs de ce réseau, lequel a par ailleurs été 
consacré en 2006 dans le cadre de la Stratégie euro-
péenne de Développement durable, et elle siège au 
comité de pilotage du réseau depuis sa création. En 2023, 
nous préparerons le programme de ladite conférence 
conjointement avec le comité de pilotage et le secrétariat 
de l’ESDN. L’analyse susmentionnée de l’implémentation 
de l’Agenda 2030 dans les différents États membres et 
dans la politique européenne fera également partie de 
la réflexion et les résultats de celle-ci seront eux aussi 
présentés et discutés à la conférence annuelle. Lors de 
la présidence belge, je veux en outre lancer la discussion 
à propos de l’agenda Beyond 2030 dans la mesure où 
la prochaine Commission européenne, qui entrera en 
fonction en octobre 2024, sera un important acteur sur la 
scène mondiale pour la confection de ce qui constituera 
la suite cruciale de l’Agenda 2030.

La Belgique fait aussi le choix, tout comme en 2010, 
d’organiser la présidence belge de manière durable. 
Les outils nécessaires pour soutenir et orienter une 
organisation qui soit durable (notamment une checklist, 
un manuel pour une organisation durable d’évènements, 
un calculateur de CO2, des clauses de durabilité à 
utiliser dans les marchés publics dans le cadre de la 
présidence européenne, etc.) seront actualisés ou déve-
loppés en 2023. L’IFDD a été désigné pour en prendre 
l’initiative et présidera un groupe de travail spécifique 
au niveau fédéral.
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II. — KLIMAAT

In 2022 publiceerden twee werkgroepen van het 
Intergouvernementele Panel inzake Klimaatverandering 
hun rapport.

Het rapport van Werkgroep  2 over impact, kwetsbaar-
heid en adaptatie van februari 2022 maakt duidelijk dat 
klimaatverandering vandaag reeds een enorme impact 
heeft. Het leidt tot schade en verlies voor de natuur en 
de mens. In alle regio’s in de wereld zijn het de meest 
kwetsbare mensen en systemen die disproportioneel 
getroffen worden. De klimaatverandering en extreme 
weersomstandigheden hebben reeds geleid tot onom-
keerbare gevolgen, aangezien menselijke systemen 
getroffen worden voorbij hun natuurlijke capaciteit om 
zich aan te passen. Het rapport is een expliciete en 
ondubbelzinnige wetenschappelijk herinnering aan de 
ernst van de klimaatcrisis en de impact ervan, vooral op 
de meest kwetsbare bevolkingsgroepen en sectoren. Het 
rapport is ook actiegericht; het onderlijnt dat haalbare 
oplossingen reeds bestaan.

Het rapport van Werkgroep  3 over de mitigatie van 
de klimaatverandering wijst ons erop dat de wereld niet 
op koers is om de gemiddelde opwarming van de aarde 
te beperken tot 1,5°C. De wereldwijde uitstoot van broei-
kasgasemissies blijft stijgen. Om het maximum van 1,5°C 
binnen bereik te houden, moet de wereldwijde piek in 
broeikasgasemissies bereikt worden voor 2025, en moe-
ten ze dalen met 43 % ten opzichte van 2019 tegen 2030. 
Dit is nog mogelijk volgens de wetenschappers. Maar 
er is nood aan een drastische en snelle reductie van 
broeikasgasemissies, en dit in alle sectoren. Ook hier is 
het rapport actie- en oplossingsgericht, met analyses in 
verschillende sectoren waaronder energie, gebouwen 
en voedselsystemen. De wetenschappers geven ook 
aan dat de meeste maatregelen kostenefficiënt zijn.

De rapporten bevestigen de ernst van de klimaatcrisis, 
de nood aan een ambitieuze whole-of-government-appro-
ach inzake mitigatie en adaptatie, en een systematische 
aandacht voor de meest kwetsbare bevolkingsgroepen 
en sectoren.

De Belgische en federale bijdrage

Er werd een governancekader opgezet dat moet zorgen 
voor de tenuitvoerlegging en de evaluatie van het federaal 
klimaatbeleid 2021-2030. Dit kader houdt in dat de vol-
ledige regering en alle betrokken departementen worden 
ingeschakeld om een ambitieus klimaatbeleid te voeren 
en de verbintenissen van de federale overheid helemaal 

II. — CLIMAT

En 2022, deux groupes de travail du Groupe d’experts 
intergouvernemental sur l’évolution du climat ont publié 
leurs rapports.

Le rapport du groupe de travail 2 de février 2022 sur 
l’impact, la vulnérabilité et l’adaptation, indique clairement 
que le changement climatique a déjà, aujourd’hui, un 
impact énorme. Il cause des dommages et des pertes 
à la nature et aux humains. Dans toutes les régions du 
monde, ce sont les personnes et les systèmes les plus 
vulnérables qui en sont touchés de manière dispropor-
tionnée. Le changement climatique et les phénomènes 
météorologiques extrêmes ont déjà entraîné des consé-
quences irréversibles, les systèmes humains étant 
affectés au-delà de leur capacité naturelle d’adaptation. 
Le rapport est un rappel scientifique explicite et sans 
ambiguïté de la gravité de la crise climatique et de son 
impact, notamment sur les populations et les secteurs 
les plus vulnérables. Le rapport est également orienté 
vers l’action; il souligne que des solutions réalisables 
existent déjà.

Le rapport du groupe de travail 3 sur l’atténuation 
du changement climatique nous rappelle que le monde 
n’est pas sur la bonne voie pour limiter le réchauffement 
moyen de la planète à 1,5°C. Les émissions mondiales 
de gaz à effet de serre continuent d’augmenter. Pour 
que le maximum de 1,5°C reste à portée de main, le pic 
mondial des émissions de gaz à effet de serre doit être 
atteint d’ici 2025, et elles doivent diminuer de 43 % par 
rapport aux niveaux de 2019 d’ici 2030. C’est encore 
possible selon les scientifiques. Mais une réduction 
drastique et rapide des émissions de gaz à effet de serre 
est nécessaire, et ce dans tous les secteurs. Là encore, 
le rapport est axé sur l’action et les solutions, avec des 
analyses portant sur plusieurs secteurs, notamment 
l’énergie, les bâtiments et les systèmes alimentaires. 
Les scientifiques indiquent également que la plupart 
des mesures sont rentables.

Les rapports confirment la gravité de la crise clima-
tique, la nécessité d’une approche intergouvernementale 
ambitieuse en matière de mitigation et d’adaptation, et 
la nécessité de se concentrer systématiquement sur les 
populations et les secteurs les plus vulnérables.

Les contributions belge et fédérale

Un cadre de gouvernance a été mis en place pour 
assurer la mise en œuvre et l’évaluation de la politique 
climatique fédérale 2021-2030. Grâce à ce cadre, l’en-
semble du gouvernement et des départements concer-
nés est mobilisé pour mener une politique climatique 
ambitieuse et réaliser pleinement les engagements de 
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na te komen. De eerste jaarlijkse evaluatiecyclus van de 
zogenaamde “routekaarten” van de betrokken ministers 
heeft zijn beslag gevonden en geleid tot de publicatie van 
het eerste syntheserapport inzake de opvolging van de 
invoering van de federale klimaatbeleidslijnen 2021-2030; 
daaruit blijkt dat de federale beleidslijnen en maatregelen 
op de rails zijn gezet en resultaten opleveren, hoewel 
de tenuitvoerlegging her en der vertraging oploopt of 
belemmerd wordt. De routekaarten vormen de kern 
van het optreden van de regering inzake klimaatbeleid 
maar ook de hoeksteen voor de uitbouw van nieuwe 
initiatieven. Deze zijn noodzakelijk om de uitdagingen 
van de energie- en klimaattransitie het hoofd te bieden 
en te voldoen aan de Europese eisen die met name 
voortvloeien uit de opschaling van de ambitie en de 
beslissingen die zijn getroffen in het kader van het wet-
gevend pakket “Fit-for-55”, die geïmplementeerd moeten 
worden in het geactualiseerde NEKP, maar ook uit de 
energiecrisis die ons vandaag treft (REPowerEU).

Met de beslissing van 8 oktober 2021 herhaalt de 
Ministerraad de verbintenis van de regering om haar 
bijdrage aan het Nationaal Energie- en Klimaatplan 
(NEKP) te herzien aan de hand van een actieplan, in lijn 
met de doelstelling om de uitstoot van broeikasgassen 
met 55 % te verminderen in 2030 ten opzichte van 1990. 
In die context wil de regering de ambitie van het federale 
klimaatbeleid verhogen en verbindt ze er zich toe om:

alle beleidslijnen en maatregelen die opgenomen 
zijn in de federale bijdrage aan het huidige NEKP 2021-
2030 zo snel mogelijk te implementeren;

voor de niet-ETS sector, aangescherpte en nieuwe 
beleidslijnen en maatregelen te ontwikkelen, en te imple-
menteren die een bijkomende uitstootvermindering beogen 
van 25 miljoen ton CO2-eq. tijdens de periode 2022-2030. 
Die aangescherpte of nieuwe beleidslijnen en maatregelen 
zullen onder meer betrekking hebben op de vergroening 
van de fiscaliteit (waaronder de hervorming van de fiscale 
regeling voor bedrijfswagens), de klimaatbonus (in lijn met 
de Europese besluitvorming), transport (inclusief een uit 
te werken regeling voor koolstofneutrale brandstoffen), 
de gebouwen, en de productnormen;

in de ETS-sector, de bestaande maatregelen te ver-
sterken of nieuwe maatregelen te ontwikkelen ter onder-
steuning van het verminderen van de uitstoot tijdens de 
periode 2021-2030, met name door de capaciteit voor 
elektriciteitsproductie in de Noordzee op te voeren en 
de subsidies aan fossiele brandstoffen bij voorkeur in 
de Europese context uit te faseren;

faciliterende beleidslijnen en maatregelen in te stel-
len die bijdragen tot het scheppen van een bevorderlijk 

l’État fédéral. Le premier cycle annuel d’évaluation des 
“feuilles de route” des ministres concernés a été mené 
à son terme, avec la publication du premier rapport de 
synthèse sur le suivi de la mise en œuvre des politiques 
climatiques fédérales 2021-2030, qui a montré que 
les politiques et mesures fédérales sont sur les rails 
et délivrent des résultats, même si certains retards ou 
obstacles à la mise en œuvre ont pu être constatés. 
Ces feuilles de route constituent le cœur de l’action du 
gouvernement en matière de politique climatique, et 
le socle sur lequel développer de nouvelles initiatives. 
Celles-ci sont indispensables pour relever les défis de 
la transition énergétique et climatique, et répondre aux 
exigences européennes, notamment celles découlant du 
relèvement de l’ambition et des décisions prises dans le 
contexte du paquet législatif “Fit-for-55”, à implémenter 
dans le PNEC révisé, et de la crise énergétique que 
nous traversons (REPower EU).

Par sa décision du 8 octobre 2021, le Conseil des 
ministres a renouvelé l’engagement du gouvernement 
de revoir sa contribution au Plan national Énergie-Climat 
(PNEC) au travers d’un plan d’action, ce en phase avec 
l’objectif de réduction des émissions de gaz à effet de 
serre de 55 % à l’horizon 2030 par rapport à 1990. Dans 
ce cadre, le gouvernement a voulu relever l’ambition de 
la politique climatique fédérale et a pris les engagements 
suivants:

1. mettre en œuvre dans les meilleurs délais l’ensemble 
des politiques et mesures figurant dans la contribution 
fédérale à l’actuel PNEC 2021-2030;

2. pour le secteur non-ETS, développer et mettre en 
œuvre des politiques et mesures nouvelles ou renforcées 
visant des réductions supplémentaires d’émissions de 
l’ordre de 25 millions de tonnes éq.-CO2 au cours de la 
période 2022-2030. Ces politiques et mesures nouvelles 
ou renforcées concerneront notamment le verdissement 
de la fiscalité (dont la réforme du régime fiscal des voi-
tures de société), le bonus-climat (en lien avec la prise 
de décision européenne), les transports (en ce compris 
le dispositif à développer pour les combustibles neutres 
en carbone), les bâtiments, et les normes de produit;

3. dans le secteur ETS, renforcer des mesures exis-
tantes ou développer de nouvelles mesures en soutien 
aux réductions d’émissions au cours de la période 2021-
2030, notamment via le renforcement de la capacité de 
production électrique en mer du Nord et le démantèle-
ment, de préférence dans le contexte européen, des 
subsides aux énergies fossiles;

4. mettre en place des politiques et mesures faci-
litatrices qui contribuent à créer un cadre propice au 
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kader om het potentieel van de federale en regionale 
maatregelen tot uitstootvermindering ten volle tot uiting 
te laten komen. Deze maatregelen betreffen met name 
de versterking van het netwerk voor elektriciteitstrans-
missie, de instelling van een kader voor het ontwik-
kelen van waterstof in de energietransitie, de instelling 
van een strategie inzake duurzame financiering, een 
Investeringsfonds voor de ecologische transitie, en de 
initiatieven rond circulaire economie en de toegang tot 
de producten op de markt.

Ook in het licht van het conflict in Oekraïne en de ver-
klaring van Versailles nam de kern op 18 maart 2022 een 
reeks beslissingen om in België versneld het gebruik 
van fossiele brandstoffen te laten afbouwen om zo 
op middellange termijn te komen tot een fossielvrije 
samenleving. Zij besliste hiertoe een uitgebreide reeks 
maatregelen die deels ingewerkt werden in de hierboven 
beschreven routekaarten en ook terug te vinden zullen 
zijn in de actualisatie van het NEKP.

Die nieuwe initiatieven zullen de kern vormen van de 
federale bijdrage aan het ontwerp van geactualiseerd 
Nationaal Energie- en Klimaatplan 2021-2030 (NEKP), 
waarvan de Europese Commissie de ontwerptekst 
in juni 2023 verwacht en de eindversie in juni 2024. 
Het is mijn bedoeling om de uitbouw van het federale 
klimaatbeleid te laten berusten op een breed overleg-
proces met experten en stakeholders. De organisatie 
van de “klimaattafels” dit najaar is een gelegenheid 
om een stand van zaken voor te leggen en nieuwe 
beleidslijnen en maatregelen in de kerndomeinen van 
het federale klimaatbeleid af te toetsen bij de verschil-
lende stakeholders. Uitgaande van de resultaten van 
deze klimaattafels zullen concrete voorstellen worden 
uitgewerkt in de vorm van nieuwe routekaarten of wor-
den bestaande routekaarten bijgewerkt, welke aan de 
regering zullen worden voorgelegd met het oog op de 
opmaak van de federale bijdrage aan het ontwerp van 
actualisatie van het NEKP in het voorjaar van 2023. 
Daarbij zal in het bijzonder erop worden toegezien dat 
de acties die worden ondernomen op federaal niveau 
en op het niveau van de drie gewesten elkaar aanvullen 
en versterken, zulks met het oog op effectiviteit en een 
verhoogde impact van de beleidslijnen. Tevens zullen 
de federale en regionale adviesraden om hun advies 
gevraagd worden en zal in de tweede helft van 2023 een 
openbare raadpleging worden opgezet.

Teneinde het door de regering ingestelde gover-
nancekader te versterken en aan te vullen maar ook 
juridisch te verankeren, ligt het in mijn bedoeling om een 
ontwerp van wet houdende coördinatie van het federale 
klimaatbeleid uit te werken. De wet zal er met name toe 
strekken het wettelijke kader vast te leggen voor inter 
alia de bepaling van de opmaak, uitvoering, opvolging 

déploiement du plein potentiel des mesures de réduc-
tion d’émissions fédérales et régionales. Ces mesures 
concernent notamment le renforcement du réseau de 
transmission électrique, la mise en place d’un cadre 
pour le développement de l’hydrogène dans la transition 
énergétique, la mise en place d’une stratégie en matière 
de financement durable, la mise en place d’un Fonds 
d’Investissement réservé à la transition écologique, et 
les initiatives en matière d’économie circulaire et d’accès 
des produits sur le marché.

Par ailleurs, à la lumière du conflit en Ukraine et de 
la déclaration de Versailles, le Conseil des ministres 
restreint a pris le 18 mars 2022 une série de mesures 
visant à accélérer l’abandon du recours aux combus-
tibles fossiles de manière à évoluer à moyen terme vers 
une société sans fossiles. Le large éventail de mesures 
décidées à cet effet a été partiellement intégré dans les 
feuilles de route évoquées ci-dessus et se retrouvera 
également dans la révision du PNEC.

Ces nouvelles initiatives constitueront donc le cœur 
de la contribution fédérale au projet de mise à jour du 
Plan National Énergie-Climat 2021-2030 (PNEC), attendu 
par la Commission européenne en juin 2023 dans sa 
version martyre et en juin 2024 dans sa version finale. 
J’entends appuyer le développement de la politique cli-
matique fédérale sur un processus large de consultation 
des experts et des parties prenantes. L’organisation 
de “tables rondes sur le climat”, cet automne, est une 
opportunité de présenter un état des lieux et de tester 
de nouvelles politiques et mesures dans les domaines 
clés de la politique climatique fédérale auprès des dif-
férentes parties prenantes. Des propositions concrètes 
seront élaborées sur base des résultats de ces tables 
rondes, sous forme de nouvelles feuilles de route ou 
d’adaptations de feuilles de route existantes, qui seront 
soumises au gouvernement en vue d’élaborer la contri-
bution fédérale au projet de mise à jour du PNEC au 
cours du printemps 2023. Une attention particulière sera 
également portée à la complémentarité et au renforce-
ment mutuel des actions entreprises au niveau fédéral 
et au niveau des trois régions, dans un but d’efficacité 
et d’optimisation de l’impact des politiques. Les conseils 
consultatifs fédéraux et régionaux seront également 
invités à donner leur avis et une consultation publique 
sera organisée au second semestre 2023.

Afin de renforcer et de compléter le cadre de gou-
vernance établi par le gouvernement, mais aussi de lui 
donner une portée juridique, j’ai l’intention de préparer 
un projet de loi sur la coordination de la politique cli-
matique fédérale. En particulier, la loi visera à établir le 
cadre juridique permettant, entre autres, de déterminer la 
conception, la mise en œuvre, le suivi et l’évaluation des 
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en evaluatie van de beleidslijnen en maatregelen van 
het federale klimaatbeleid en voor de bevraging en de 
inbreng van het publiek en de stakeholders. Deze wet 
zal de intrafederale samenwerking inzake klimaatbeleid 
steviger onderbouwen.

Een degelijke governance van het klimaatbeleid houdt 
eveneens in dat de respectievelijke doelstellingen en 
verbintenissen van elke overheid in ons land duide-
lijk worden omschreven. Een samenwerkingsakkoord 
tussen de Federale Staat en de drie gewesten dat de 
verantwoordelijkheden van elk van de vier overheden 
en de modaliteiten voor hun onderlinge samenwerking 
vastlegt, dient onverwijld te worden gesloten om ervoor te 
zorgen dat België zijn energie- en klimaatdoelstellingen 
voor de periode 2021-2030, zoals bepaald op Europees 
niveau, kan halen.

Op  14 september 2022 is er alvast een politiek deel-
akkoord gesloten tussen de bevoegde ministers van 
de federale overheid en de gewesten. Dat deelakkoord 
wordt zo spoedig mogelijk omgezet in een samen-
werkingsakkoord en een bijzondere wet. Het akkoord 
bevat afspraken voor de verdeling van de inkomsten uit 
emissierechten voor 2021 en 2022, het gebruik van de 
middelen in het fonds klimaatresponsabilisering en de 
annulering van dat mechanisme, de verdeling van de 
verantwoordelijkheden voor het behalen van de 13 % 
hernieuwbare energiedoelstelling en tenslotte de mini-
male engagementen rond klimaatfinanciering voor de 
periode 2021 tot en met 2024.

Dit akkoord maakt het mogelijk dat de financiële mid-
delen uit het federale deel van de ETS-inkomsten ter 
beschikking komen voor de uitvoering van de federale 
beleidslijnen en maatregelen in het klimaatbeleid.

We blijven inzetten op sustainable finance, aangezien 
hier nog heel wat vruchten te plukken zijn. Opdat de 
Federale Staat, en de instellingen die onder haar bevoegd-
heid vallen, haar doelstelling haalt om tegen 2030 zich 
terug te trekken uit bedrijven die intensief broeikasgassen 
uitstoten en zich niet actief inzetten in de energietransi-
tie, zal er een kader opgesteld worden dat duidelijkheid 
brengt over het te volgen desinvesteringsbeleid. Op deze 
manier zal de federale overheid het voorbeeld geven en 
een inspiratiebron zijn voor de privé sector. Dit kader kan 
verder bouwen op reeds aangegane engagementen zoals 
het COP26 International Public Support for the Clean 
Energy Transition-statement, dat onder andere stelt dat 
“we will end new direct public support for the international 
unabated fossil fuel energy sector by the end of 2022, 
except in limited and clearly defined circumstances that 
are consistent with a 1.5°C warming limit and the goals 
of the Paris Agreement”. In dezelfde trant werk ik met 
mijn administratie aan het bijstaan van de ministers van 

politiques et mesures fédérales en matière de politique 
climatique, ainsi que la consultation et la contribution 
du public et des parties prenantes. Cette loi renforcera 
la coopération intrafédérale en matière de politique 
climatique.

Une bonne gouvernance en matière de politique 
climatique implique également une définition claire des 
objectifs et des engagements respectifs de chacune des 
autorités de notre pays. Il est nécessaire de conclure sans 
délai un accord de coopération entre l’État fédéral et les 
trois régions établissant les responsabilités respectives 
de chacune des quatre autorités et les modalités de 
la coopération entre ces autorités pour assurer que la 
Belgique atteigne ses objectifs énergie et climat pour la 
période 2021-2030, tels qu’établis au niveau européen.

Un accord politique partiel a déjà été conclu le 14 sep-
tembre 2022 entre les ministres compétents du gou-
vernement fédéral et des régions. Cet accord partiel 
sera transformé en un accord de coopération et une loi 
spéciale dès que possible. L’accord contient des accords 
pour la répartition des revenus des quotas d’émission 
ETS pour 2021 et 2022, l’utilisation des ressources du 
fonds de responsabilisation climatique et l’annulation de 
ce mécanisme, la répartition des responsabilités pour 
atteindre l’objectif de 13 % d’énergie renouvelable et 
enfin les engagements minimaux en matière 
de financement climatique pour la période 2021 à 2024.

Cet accord permet la mise à disposition des moyens 
financiers issus de la part fédérale des revenus ETS pour 
la mise en œuvre des politiques et mesures fédérales 
climatiques.

Nous continuons à miser sur la finance durable, dans 
la mesure où elle peut encore apporter beaucoup de 
bénéfices. Pour permettre à l’État fédéral, ainsi qu’aux 
institutions qui en relèvent, d’atteindre l’objectif de sortir 
d’ici 2030 des entreprises qui émettent des gaz à effet de 
serre de façon intensive et ne s’engagent pas 
activement dans la voie de la transition énergétique, un 
cadre sera établi pour clarifier la procédure de 
désinvestissement à suivre. Le fédéral pourra de la 
sorte donner l’exemple et être source d’inspiration 
pour le secteur privé. Ce cadre pourra s’appuyer sur 
les engagements qui ont déjà été pris, tels que la 
déclaration de la COP26 sur le soutien public 
international en faveur de la transition énergétique 
propre, qui parle, entre autres, de “mettre un terme, 
d’ici fin 2022, aux nouveaux soutiens publics directs à 
l’étranger pour le secteur des énergies fossiles sans 
captage et stockage du CO2 (CSC), sauf dans des 
circonstances limitées et clairement précisées qui 
soient compatibles avec les objectifs de l’Accord 
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Financiën en Pensioenen inzake het desinvesteren van 
beleggingen in fossiele brandstoffen in de tweede en 
derde pensioenpijler, onder andere door duidelijkheid te 
scheppen over wat schadelijk is voor milieu en klimaat. 
Ook wat betreft het activeren van spaargeld in duurzame 
ecologische projecten, zullen mijn administratie en ik de 
hand uitreiken naar collega Van Peteghem.

Hoewel er op alle beleidsniveaus voortgang wordt 
gemaakt met de tenuitvoerlegging van maatregelen blijkt 
het nog altijd even noodzakelijk om een maatschappelijk 
draagvlak te blijven scheppen rond klimaattransitie in 
ons land.

De scenario’s voor klimaatneutraliteit tegen 2050 die 
iets meer dan één jaar geleden aan de regering werden 
voorgelegd en in het Parlement werden besproken, 
vormen een grondslag waarvan werd uitgegaan om 
een reeks zaken te ondernemen, die ook in 2023 zul-
len worden verdergezet. Het gaat daarbij niet enkel om 
sociaal-economische analyses maar ook om sensibilise-
ring, met name een belangrijke actualisatie van de tool 
“My2050” en van het “klimaatcoaches”-programma om de 
denkoefening rond klimaatneutraliteit aan te moedigen, 
onder meer in het middelbaar onderwijs.

De reeds genoemde klimaattafels en de creatie van 
het Hoog Comité voor een rechtvaardige transitie met 
diverse stakeholders zijn andere initiatieven die bijdragen 
tot de maatschappelijke dialoog over essentiële aspecten 
van ons klimaatbeleid.

Om alle bestaande en bijkomende taken efficiënt uit te 
voeren heeft de federale regering beslist om de federale 
klimaatadministratie structureel te versterken en haar 
toekomstgerichte financiering te vrijwaren.

Het door mijn administratie beheerde Belgische 
Nationaal Register voor broeikasgassen blijft intussen 
een onmisbare tool voor onze bedrijven en is erkend als 
leider in Europese en internationale context.

Via internationale samenwerkingsverbanden speelt 
mijn administratie momenteel een voortrekkersrol in de 
voorbereiding van een klantgerichte en kwaliteitsvolle 
implementatie van de verschillende wijzigingen aan de 
ETS (inclusie maritieme scheepvaart, CBAM…).

Teneinde het groot publiek te stimuleren om zo-
veel mogelijk concrete acties uit te voeren ter verla-
ging van het eigen energieverbruik en de daaraan 

de Paris (dont celui de +1,5°C)”. Dans le même ordre 
d’idées, je travaille avec mon administration au soutien 
des ministres des Finances et des Pensions dans le 
désinvestissement des placements en énergies fossiles 
dans les deuxième et troisième piliers des pensions, 
entre autres en clarifiant ce qui constitue une nuisance 
pour l’environnement et le climat. Mon administration et 
moi-même prêterons aussi main forte à mon collègue 
Van Peteghem pour l’activation de l’épargne dans des 
projets écologiques durables.

Bien qu’à tous les niveaux de pouvoir, nous pro-
gressions en matière de mise en œuvre de mesures, 
il s’avère toujours aussi indispensable de continuer à 
développer une assise sociétale autour de la transition 
climatique dans notre pays.

Les scénarios de neutralité climatique à l’hori-
zon 2050 qui ont été présentés au gouvernement et débat-
tus au Parlement il y a un peu plus d’un an constituent un 
socle sur la base duquel une série de développements 
ont été entrepris et seront poursuivis en 2023. Il s’agit non 
seulement d’analyses socio-économiques, mais aussi 
de sensibilisation avec une mise à jour importante de 
l’outil “My2050” et du programme des “coaches climat” 
pour stimuler la réflexion sur la neutralité climatique, 
notamment dans l’enseignement secondaire.

Les tables rondes “climat” mentionnées ci-dessus et 
la création du Haut Comité pour une Transition Juste, 
qui réunissent différentes parties prenantes, constituent 
d’autres initiatives qui contribuent au dialogue sociétal sur 
des aspects fondamentaux de notre politique climatique.

Afin d’accomplir efficacement toutes ses missions, 
existantes et supplémentaires, le gouvernement fédéral 
a décidé de renforcer structurellement l’administration 
fédérale du climat et de garantir son financement futur.

Entre-temps, le Registre national belge des gaz à 
effet de serre, qui est géré par mon administration, 
demeure un outil indispensable pour nos entreprises 
et est reconnu comme leader sur la scène européenne 
et internationale.

Au travers de collaborations internationales, mon 
administration joue actuellement un rôle de pionnier 
dans la préparation d’une implémentation des différentes 
modifications apportées au système ETS (inclusion 
de la navigation maritime, CBAM…) qui soit “orientée 
client” et de qualité.

Afin d’encourager le grand public à réaliser un maxi-
mum d’actions pour réduire sa propre consommation 
énergétique et les émissions de CO2 qui en résultent, 



2934/018DOC 5518

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

verbonden CO2-uitstoot, lanceren we een nieuwe website 
EnergyWatchers.be. Deze bestaat uit een uitgebreide 
catalogus van tips, thematisch gestructureerd rond de 
thema’s groene energie, woning, elektro, transport en 
consumptie. Calculatoren maken snelle inschattingen 
van het energieverbruik, de kost en de CO2-uitstoot mo-
gelijk. In het najaar lanceren we samen met de minister 
van energie een promotiecampagne om de website een 
optimale bekendheid te geven.

De risico’s en gevolgen van klimaatverandering

Dankzij de actieve inbreng van talrijke federale depar-
tementen heeft het in 2021 opgestarte proces tot ontwik-
keling van een coherente set van federale beleidslijnen 
en maatregelen inzake adaptatie aan klimaatverandering 
geleid tot de opmaak van een voorontwerp van plan. 
Het omschrijft een reeks acties en initiatieven op het 
gebied van onderzoek, biodiversiteit, infrastructuur 
(transport, federale gebouwen), natuurlijke hulpbronnen, 
volksgezondheid, risico-en crisisbeheer, internationale 
samenwerking, en bewustmaking. Over dit voorontwerp 
werd een openbaar onderzoek gehouden, waarvan 
de resultaten momenteel worden verwerkt door mijn 
administratie en de betrokken federale departementen 
met het oog op de voorbereiding van een eindontwerp 
dat tegen het einde van dit jaar ter goedkeuring van de 
Ministerraad zal worden voorgelegd. Dit ontwerp, dat 
betrekking heeft op de periode 2023-2026, zal aanleiding 
geven tot een tussentijdse evaluatie (eind 2024) en een 
eindevaluatie (eind 2026).

Daarnaast zal het door de federale regering opgezette 
kader binnenkort worden aangevuld met de oprichting 
van een coördinatieorgaan voor de risicoanalyse en 
-evaluatie van de klimaatverandering; in een logica van 
actieve waakzaamheid en langetermijnvisie zal daarmee 
de capaciteit worden geboden om de met klimaatver-
andering gepaard gaande risico’s te analyseren en te 
beheersen teneinde de veerkracht van onze samenleving 
te vergroten.

In een eerste fase wordt gefocust op de risico’s ver-
bonden aan de klimaatcrisis, maar op termijn moet het 
coördinatiecentrum de langetermijnrisico’s in kaart kun-
nen brengen met betrekking tot alle planetaire grenzen.

Klimaatverandering is een kwestie van nationale vei-
ligheid. De gevolgen van de klimaatverandering kunnen 
erg breed zijn, en alle sectoren van onze samenleving 
en economie treffen. Ze kunnen ook erg intens zijn; de 
gevolgen kunnen de beheersingscapaciteit op lokaal of 
regionaal niveau overstijgen. Kortom, de gevolgen van de 
klimaatverandering kunnen de stabiliteit en het normaal 

nous lancerons un site internet EnergyWatchers.be renou-
velé. Celui-ci présente un vaste catalogue de conseils, 
thématiquement structurés autour de l’énergie verte, 
l’habitation, l’électro, les transports et la consommation. 
Des calculateurs effectuent rapidement des estimations de 
la consommation d’énergie, de son coût et des émissions 
de CO2. Nous lancerons, avec la ministre de l’Énergie, 
à l’automne, une campagne de promotion pour donner 
une publicité optimale au site internet.

Les risques et les conséquences du changement 
climatique

Le processus entamé en 2021 visant à élaborer un 
ensemble cohérent de politiques et mesures fédérales 
en matière d’adaptation aux changements climatiques 
a abouti, grâce à l’implication active de nombreux dé-
partements fédéraux, à l’élaboration d’un avant-projet. 
Celui-ci décrit une série d’actions et initiatives dans les 
domaines de la recherche, la biodiversité, les infrastruc-
tures (transport, bâtiments fédéraux), les ressources 
naturelles, la santé publique, la gestion des risques et 
des crises, la coopération internationale, et la sensibili-
sation. Cet avant-projet a été soumis à enquête publique, 
dont les résultats sont en cours de traitement par mon 
administration et les départements fédéraux concernés, 
en vue de préparer un projet final qui sera soumis à 
l’approbation du Conseil des ministres d’ici la fin de 
l’année. Ce projet, qui porte sur la période 2023-2026, 
fera l’objet d’une évaluation intermédiaire (fin 2024) et 
d’une évaluation finale (fin 2026).

Par ailleurs, la mise en place prochaine d’un organe 
de coordination pour l’analyse et l’évaluation du risque 
lié à la crise climatique complètera le dispositif établi par 
le gouvernement fédéral en vue de disposer des capa-
cités d’analyse et de gestion des risques associés au 
dérèglement climatique, dans une logique de vigilance 
active et sur le long terme, afin de renforcer la résilience 
de notre société.

Dans une première phase, l’accent sera mis sur 
les risques liés à la crise climatique, mais à terme, le 
centre de coordination devrait être en mesure d’identi-
fier les risques à long terme à travers toutes les limites 
planétaires.

Le changement climatique est une affaire de sécurité 
nationale. Les conséquences du changement climatique 
peuvent être très larges et toucher l’ensemble des 
secteurs de notre société et de notre économie. Elles 
peuvent également être très intenses; les conséquences 
sont susceptibles de dépasser la capacité de gestion 
au niveau local et régional. Bref, les conséquences du 
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functioneren van de instellingen, de samenleving en de 
economie in ons land ondermijnen.

We kijken nog te vaak naar klimaatverandering met 
een bril uit het verleden. We houden rekening met, 
en bereiden ons voor op zaken die we reeds kennen 
of reeds meemaakten. Dat zien we ook in de manier 
waarop risico’s worden geanalyseerd. We moeten er 
echter vanuit gaan dat de klimaatverandering ons voor 
ongekende uitdagingen zal stellen, zeker op de mid-
den- en lange termijn.

De omvang en de ernst van de klimaatcrisis dwingen 
ons om risicoanalyses te verfijnen (1) en de strategische 
beslissingen naar het gepaste niveau te tillen (2).

(1) We moeten systematisch rekening houden met de 
verschillende componenten van een risico (de schok, 
kwetsbaarheid, blootstelling en de interactie met het 
gevoerde beleid). Verschillende risico’s kunnen elkaar 
versterken, of zich op hetzelfde moment voordoen (voed-
selonzekerheid, energieschaarste, pandemie, sociale 
onrust…). Er is met andere woorden nood aan complexe 
en multidisciplinaire risicoanalyses op de lange termijn.

(2) De Nationale Veiligheidsraad moet zich kunnen 
buigen over de risicoanalyses om de midden- en lange 
termijn verbonden aan de klimaatcrisis te vatten. De 
nationale veiligheidsstrategie erkent de risico’s inherent 
aan klimaatverandering. Via een coördinatieorgaan, 
zal de Nationale Veiligheidsraad systematisch over de 
nodige multidisciplinaire risicoanalyses beschikken om 
de situatie voor ons land te kunnen evalueren, en waar 
nodig structurele beslissingen te nemen. De federale 
minister bevoegd voor klimaat (en leefmilieu) zal (zul-
len) aansluiten bij de besprekingen van de Nationale 
Veiligheidsraad.

Het is echter niet de bedoeling dat het nieuwe orgaan 
in de plaats treedt van een bestaande wetenschappelijke 
instelling of het nationaal crisiscentrum. Het orgaan 
zal op een gecoördineerde manier samenwerken met 
relevante instellingen.

Begin 2023 zijn de resultaten bekend van een studie 
die het mogelijk moet maken om de reikwijdte van de 
activiteiten van dit nieuwe orgaan te preciseren, de relaties 
en interacties met bestaande instellingen te articuleren en 
scenario’s te ontwikkelen voor de implementatie ervan. 
De resultaten van dit onderzoek zullen bijdragen aan 
verdere reflecties over de werkwijze van het coördina-
tieorgaan. Inmiddels worden de eerste personeelsleden 

changement peuvent être de nature à ébranler la sta-
bilité et le fonctionnement normal des institutions, de la 
société et de l’économie.

Trop souvent encore, nous regardons le changement 
climatique avec les lunettes du passé. Nous tenons 
compte de choses et nous nous préparons à des choses 
que nous connaissons déjà ou que nous avons déjà 
vécues. Cela transparaît aussi dans la façon dont les 
risques sont analysés. Or, nous devons partir de l’idée 
que le changement climatique va nous poser des défis 
inédits, certainement à moyen et à long terme.

L’ampleur et la gravité de la crise climatique nous 
contraignent à affiner les analyses de risques (1) et à 
porter les décisions stratégiques au niveau adéquat (2).

(1) Nous devons systématiquement tenir compte 
des différentes composantes d’un risque (le choc, la 
vulnérabilité, l’exposition et l’interaction avec la politique 
menée). Différents risques sont susceptibles de se ren-
forcer mutuellement ou de se produire simultanément 
(insécurité alimentaire, pénurie d’énergie, pandémie, 
agitation sociale…). En d’autres termes, des analyses 
de risques complexes et pluridisciplinaires à long terme 
sont indispensables.

(2) Le Conseil national de Sécurité doit pouvoir se 
pencher sur les analyses de risques pour appréhender 
le moyen et le long terme que réserve la crise climatique. 
La stratégie nationale de sécurité identifie les risques 
inhérents au changement climatique. Par l’intermédiaire 
d’un organe de coordination, le Conseil national de 
Sécurité sera systématiquement mis en possession 
des analyses de risques pluridisciplinaires nécessaires 
pour lui permettre d’évaluer la situation de notre pays et 
prendre des décisions structurelles là où cela s’impose. 
Le ministre fédéral en charge du climat (et de l’environ-
nement) se joindra (se joindront) aux discussions du 
Conseil national de Sécurité.

Le but n’est en revanche pas que le nouvel organe se 
substitue à un établissement scientifique existant ou au 
centre national de crise. L’organe travaillera de manière 
coordonnée avec les établissements appropriés.

Nous connaîtrons début 2023 les résultats d’une 
étude qui doit permettre de préciser la portée des acti-
vités de ce nouvel organe, d’articuler les relations et 
les interactions avec des établissements existants et de 
développer des scénarios d’implémentation. Les résultats 
de cette étude alimenteront la réflexion ultérieure sur le 
mode de fonctionnement de l’organe de coordination. 
Les premiers membres du personnel sont en cours de 
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aangeworven. De verdere operationalisering is een van 
mijn prioriteiten voor 2023.

België als Europese en internationale bondgenoot

Om de Europese doelstelling van een netto-vermin-
dering van de broeikasgasuitstoot met minstens 55 % 
tegen 2030 ten opzichte van 1990 te implementeren, publi-
ceerde de Commissie in juli 2021 een pakket voorstellen 
om het Europees klimaat- en energiekader te updaten. 
Nu zowel de Raad als het Europees Parlement over de 
meeste voorstellen hun respectievelijke positie hebben 
aangenomen, kunnen de onderhandelingen starten. Ik 
zal mijn uiterste best doen om ervoor te zorgen dat België 
een constructieve rol speelt binnen de Raad, zodat we zo 
snel mogelijk tot een ambitieus compromis komen voor 
de verschillende dossiers. Het is vanzelfsprekend dat 
onze onderhandelingspositie en het gewicht dat België in 
de schaal kan werpen danig aangetast zijn nadat we ons 
tijdens de Milieuraad van juni 2022 hebben onthouden 
met betrekking tot drie van de vijf dossiers. Ik hoop dan 
ook ten zeerste dat de geesten gerijpt zijn binnen België 
en dat het besef doordringt dat we onze belangen beter 
kunnen verdedigen wanneer we een constructieve en 
betrouwbare partner zijn op Europees niveau.

Ik zal me ook inzetten om de mandaten aangeno-
men in het Glasgow Climate Pact te implementeren op 
COP27 in Sharm-el-Sheikh in november 2022, zodat 
we de doelstellingen van de Overeenkomst van Parijs 
kunnen vertalen naar de realiteit.

Politieke aandachtspunten voor COP 27 zijn de Dialoog 
over Verlies en Schade (Loss and Damage), het werkpro-
gramma over de Globale Adaptatiedoelstelling, en het 
opzetten van een Werkprogramma om Mitigatie Ambitie 
en Implementatie dringend op te schalen.

Ook het verloop van de Global Stocktake, de basis 
voor het formuleren van nieuwe post-2030 doelstellingen, 
en de discussies over internationale klimaatfinanciering 
zullen nauwgezet opgevolgd worden.

In de onderhandelingen over klimaatfinanciering zal 
de Europese Unie in het bijzonder focussen op het in 
overeenstemming brengen van alle publieke en private 
financiële stromen met de doelstellingen inzake miti-
gatie en adaptatie (Art. 2.1(c) van de Overeenkomst 
van Parijs). Dit betekent ook het operationaliseren van 
de engagementen die we zelf als land zijn aangegaan.

recrutement. Une de mes priorités pour 2023 sera de 
poursuivre l’opérationnalisation.

La Belgique, alliée de l’Europe et alliée 
internationale

La Commission européenne a publié en juillet 2021 un 
ensemble de propositions d’actualisation du cadre 
climatique et énergétique européen pour implémenter 
l’objectif européen d’une réduction nette des émissions 
de gaz à effet de serre de l’ordre d’au moins 55 % 
en 2030 par rapport à 1990. À présent que le Conseil 
et le Parlement européens ont l’un et l’autre adopté 
leur position respective sur la plupart des propositions, 
les négociations peuvent débuter. Je ferai tout ce qui 
est en mon pouvoir pour veiller à ce que la Belgique se 
montre constructive au Conseil, de manière à pouvoir 
aboutir rapidement à un compromis ambitieux pour les 
différents dossiers. Inutile de dire que notre position de 
négociation et le poids que la Belgique peut mettre dans 
la balance ont été sérieusement écornés après que nous 
nous soyons abstenus pour trois des cinq dossiers lors 
du Conseil Environnement de juin 2022. Aussi, j’espère 
de tout cœur que les esprits ont mûri en Belgique et qu’il 
y a une prise de conscience que nous pouvons mieux 
défendre nos intérêts en agissant comme un partenaire 
constructif et fiable au niveau européen.

Je m’impliquerai également pour que les mandats 
adoptés dans le cadre du Pacte de Glasgow pour le 
climat soient implémentés lors de la COP27 à Charm 
el-Cheikh de novembre 2022, de manière à ce que 
nous puissions traduire les objectifs de l’Accord de 
Paris dans la réalité.

Les points d’attention politiques pour la COP27 sont le 
dialogue sur les pertes et préjudices (loss and damage), 
le programme de travail sur l’objectif global d’adaptation, 
et la mise en place d’un programme de travail pour revoir 
d’urgence l’ambition d’atténuation et l’implémentation 
à la hausse.

Seront également suivis de près, le déroulement du 
bilan mondial, qui constitue la base pour la formulation de 
nouveaux objectifs post-2030, ainsi que les discussions 
sur le financement climatique international.

Dans le cadre des négociations sur le financement 
climatique, l’Union européenne s’attachera en parti-
culier à rendre l’ensemble des flux financiers publics 
et privés compatibles avec les objectifs d’atténuation 
et d’adaptation (Art. 2.1(c) de l’Accord de Paris). Cela 
suppose aussi d’opérationnaliser les engagements que 
nous avons pris à l’échelle de notre pays.
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In 2023 zal het multilaterale klimaatproces verder 
bouwen op de resultaten van COP 27 in de aanloop 
naar COP 28, die zal doorgaan in Dubai. De Global 
Stocktake zal hier afgesloten worden, waarna de Partijen 
nieuwe nationale klimaatplannen en doelstellingen zullen 
voorbereiden tegen 2025.

Dit zal van mijn diensten in de loop van 2023 een 
intense opvolging vereisen, te meer daar België tijdens 
het eerste semester van 2024 het EU-voorzitterschap 
zal waarnemen, wanneer ook binnen de Europese Unie 
een intern Europees debat over de volgende doelstelling 
zal van start gaan.

Inzake internationale samenwerking, zal ik in 
samenwerking met mijn collega bevoegd voor 
Ontwikkelingssamenwerking verder uitvoering ge-
ven aan de beslissingen van de regering betreffende 
internationale klimaatfinanciering en verder ijveren 
voor een groeiende bijdrage, bovenop het budget van 
ontwikkelingssamenwerking.

In lijn met het regeerakkoord en internationale af-
spraken gemaakt in Parijs om jaarlijks 100 miljard dollar 
klimaatfinanciering te mobiliseren, zal een groeipad 
voor klimaatfinanciering moeten worden uitgezet in de 
aanloop naar 2025.

De evaluatiestudie van de federale klimaatfinanciering 
werd helemaal afgerond. De Dienst Klimaatverandering 
en de DGD (FOD Buitenlandse Zaken) formuleerden een 
gezamenlijke management response op de aanbevelin-
gen. De hierin voorgestelde acties zullen geïmplementeerd 
worden. Een versterkte samenwerking tussen de DGD 
en de Dienst Klimaatverandering maakt hier deel van uit.

We werken ook verder op het versterken van een 
transversaal klimaatbeleid alsook klimaatspecifieke 
acties binnen verschillende domeinen, in de partnerlan-
den van de Belgische Ontwikkelingssamenwerking, in 
samenwerking met de actoren van de Belgische ontwik-
kelingssamenwerking. Dit gebeurt onder meer binnen de 
context van het NDC Partnership en het Partnerschap 
voor Transparantie onder de Overeenkomst van Parijs.

III. — LEEFMILIEU

Biodiversiteitsbeleid

Onze planeet staat onder grote druk door klimaatver-
andering, vervuiling, biodiversiteitsverlies en ecosys-
teemafbraak. Nochtans zijn gezonde en veerkrachtige 
ecosystemen een vereiste voor alle leven op aarde. De 

En 2023, le processus climatique multilatéral capitali-
sera sur les résultats de la COP27 en vue de la COP28 qui 
se déroulera à Dubaï. Le bilan mondial y sera clôturé, 
après quoi les Parties prépareront de nouveaux plans 
climatiques et objectifs pour 2025.

Cela demandera un suivi intense de la part de mes 
services durant l’année 2023, d’autant que la Belgique 
assurera la présidence européenne au cours du premier 
semestre de 2024, au moment même où un débat euro-
péen interne s’engagera au sein de l’Union européenne 
à propos du prochain objectif.

En matière de coopération internationale, je continue-
rai de mettre les décisions du gouvernement relatives 
au financement climatique international à exécution 
en collaboration avec ma collègue en charge de la 
Coopération au développement et de plaider pour une 
contribution croissante, en plus du budget de la coopé-
ration au développement.

En phase avec l’accord de gouvernement et l’engage-
ment international pris à Paris de mobiliser chaque an-
née 100 milliards de dollars pour le financement clima-
tique, il conviendra d’élaborer à l’horizon de 2025 une 
trajectoire de croissance pour le financement climat.

L’étude portant sur l’évaluation du financement cli-
matique fédéral a été entièrement finalisée. Le service 
Changements climatiques et la DGD (SPF Affaires 
étrangères) ont formulé une réponse conjointe de l’admi-
nistration aux recommandations. Les actions qui y sont 
proposées, seront implémentées. Parmi celles-ci figurent 
une collaboration renforcée entre la DGD et le service 
Changements climatiques.

Nous continuerons aussi à œuvrer, dans les pays 
partenaires de la coopération belge au développement, 
au renforcement d’une politique climatique transversale 
et à des actions climatiques spécifiques dans différents 
domaines, en collaboration avec les acteurs belges de la 
coopération du développement. Cela se fera entre autres 
dans le contexte du NDC Partnership et du Partenariat 
pour la transparence dans l’Accord de Paris.

III. — ENVIRONNEMENT

Politique en matière de biodiversité

Notre planète est mise sous forte pression par le chan-
gement climatique, la pollution, la perte de biodiversité 
et la destruction d’écosystèmes. Or, toute vie sur terre 
est tributaire d’écosystèmes sains et résilients. La santé 
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gezondheid van mens, milieu en planeet is zeer nauw 
met elkaar verbonden. De gevolgen van de klimaatver-
andering, stijgend grondstoffengebruik en de milieuaan-
tasting lieten zich het voorbije jaar wereldwijd voelen. Na 
de dramatische overstromingen van vorig jaar, werden 
we in België de voorbije maanden geconfronteerd met 
langdurige droogte, historisch lage grondwaterstanden 
en nieuwe hitterecords. Deze klimaatfenomenen hebben 
grote effecten op de biodiversiteit zoals dalende visbe-
standen in rivieren en amfibieën die zich niet kunnen 
voortplanten door uitgedroogde poelen. Ook komen 
invasieve uitheemse soorten, zoals de Aziatische hoor-
naar, steeds meer voor.

De klimaat- en de biodiversiteitscrisis moeten samen 
worden aangepakt. De ambities inzake biodiversiteit 
moeten opgekrikt worden naar hetzelfde niveau als 
de klimaatambities en alle actoren zoals overheids- en 
privéspelers, bedrijven, burgers… moeten zich inzet-
ten voor het behoud en het herstel van de wereldwijde 
biodiversiteit.

In december van dit jaar zal ik België vertegenwoor-
digen op de COP15 van het Verdrag inzake biologische 
diversiteit, waar het wereldwijde kader voor het komende 
decennium zal worden vastgelegd. Vanaf januari zal 
ik werk maken van de implementatie van de genomen 
beslissingen, in samenwerking met mijn collega’s uit 
de gewesten. Ik zal er zorg voor dragen dat ook de 
aanbevelingen van de Federale Raad voor Duurzame 
Ontwikkeling, uitgebreid met de gewestraden, en de 
aanbevelingen uit de Evaluatie van de milieuprestaties 
door de OESO in aanmerking worden genomen in het 
proces dat moet leiden tot de opmaak van de nationale 
biodiversiteitsstrategie. In deze strategie, die zal gelden 
als volwaardig instrument om de CBD (Convention on 
Biological Diversity) te implementeren op nationaal 
niveau, zal, zoals verleden jaar aangekondigd, een 
financieringsplan moeten worden opgenomen. De biodi-
versiteitscrisis vraagt om een antwoord van de regering 
en van de samenleving. Ik zal daarom ook de “Belgian 
Biodiversity Alliance” steunen in haar doelstellingen om 
de volledige Belgische samenleving te mobiliseren door 
het aangaan van vrijwillige engagementen die op een 
zeer concrete wijze het biodiversiteitsverlies tegengaan.

Op federaal niveau zal ik het werk verderzetten dat in 
internationaal verband wordt verricht, specifiek voor de 
CITES-soorten en de invasieve uitheemse soorten, voor 
een biodiversiteitsvriendelijke productie en consumptie 
en voor een voorbeeldrol van onze regering inzake 

de l’homme, la santé de l’environnement et la santé de 
la planète sont étroitement liées. Les conséquences du 
changement climatique, de l’utilisation accrue de matières 
premières et de la dégradation de l’environnement se 
sont fait ressentir de par le monde entier au cours de 
l’année écoulée. En Belgique, après avoir connu des 
inondations dramatiques l’année dernière, nous avons 
été confrontés ces derniers mois à une longue période 
de sécheresse, à des niveaux de nappe phréatique his-
toriquement bas et à de nouveaux records de chaleur. 
Ces phénomènes climatiques ont un grand impact sur 
la biodiversité, par exemple des ressources halieutiques 
en baisse dans les rivières et les amphibiens qui ne 
sont plus en mesure de se reproduire pour cause de 
mares asséchées. De même, des espèces exotiques 
envahissantes, comme le frelon asiatique, se font de 
plus en plus présentes.

Il faut s’atteler conjointement aux crises du climat et 
de la biodiversité. Les ambitions en matière de biodi-
versité doivent être relevées au même niveau que les 
ambitions pour le climat et l’ensemble des acteurs que 
sont les acteurs publics et privés, les entreprises, les 
citoyens, etc. doivent se mobiliser pour la conservation 
et la restauration de la biodiversité à l’échelle du monde.

En décembre de cette année, je représenterai la 
Belgique à la COP15 de la Convention sur la diversité 
biologique qui définira le cadre mondial pour la pro-
chaine décennie. Dès janvier, je m’attacherai à mettre en 
œuvre les décisions qui seront prises, en collaboration 
avec mes collègues régionaux. Je veillerai à ce que les 
recommandations du Conseil fédéral de développement 
durable élargi aux Conseils régionaux et de l’Examen 
des performances environnementales de l’OCDE soient 
également prises en compte dans le processus de 
rédaction de la stratégie nationale biodiversité. Cette 
stratégie, véritable outil de mise en œuvre de la CBD 
(Convention on Biological Diversity) au niveau national, 
devra comprendre un plan de financement comme 
annoncé l’année dernière. La crise de la biodiversité 
demande une réponse gouvernementale et sociétale. 
Je soutiendrai donc également la “Belgian Biodiversity 
Alliance” dans ses objectifs de mobilisation de toute la 
société belge via la prise d’engagements volontaires 
contrecarrant la perte de biodiversité de manière très 
concrète.

Pour le niveau fédéral, je poursuivrai spécifiquement le 
travail accompli au niveau international, pour les espèces 
CITES et les espèces exotiques envahissantes, pour 
une production et une consommation respectueuses 
de la biodiversité et pour assurer un rôle d’exemple de 
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biodiversiteit wat betreft het beheer van de federale 
domeinen.

Ik zal voorstellen dat België tijdens de tweede helft van 
2023 het voorzitterschap opneemt van het Partnerschap 
van de Verklaring van Amsterdam en dat daarbij de nadruk 
wordt gelegd op de biodiversiteitsaspecten verbonden 
aan ingevoerde ontbossing en dat de op Europees ni-
veau lopende onderhandelingen in dat verband worden 
gesteund. Verder zal ik ervoor zorgen dat Belgische 
indicatoren worden ontwikkeld teneinde prioriteiten te 
stellen tussen onze acties met betrekking tot de inge-
voerde landbouwgrondstoffen die verantwoordelijk zijn 
voor onze ecologische voetdruk buiten de grenzen van 
België en van de Europese Unie.

In 2022 werd een studie gelanceerd ter voorbereiding 
van de Beyond Food strategie teneinde prioritaire voedsel- 
en landbouwketens te identificeren waarrond verduurza-
mingstrajecten doorheen de hele waardeketen kunnen 
worden opgezet. In 2023 wil ik op basis van dit kader, 
samen met mijn collega van Ontwikkelingssamenwerking 
Meryame Kitir, een aantal concrete projecten mee opzet-
ten en ondersteunen.

Het belang dat ik hecht aan een duurzame houthan-
del, en duurzame handel in het algemeen, wordt ook 
onderstreept door de 6 beschermingsvoorstellen inzake 
houtsoorten die België samen met de EU voorlegt op de 
CITES COP19 die plaatsvindt in Panama in november. 
België heeft onder andere het voorstel op tafel gelegd 
om de Afrikaanse padouksoorten (Pterocarpus) op te 
lijsten om zo de handel beter te reguleren. Dit is slechts 
één van de vele voorstellen waarover beslist wordt 
in november 2022 en waarvoor de uitvoering in 2023 zal 
worden ingezet.

België zal verder steun verlenen aan de inspanningen 
van de Europese Commissie om een wetgevend kader 
te ontwikkelen voor de omkadering van de producten 
die vandaag gelinkt zijn aan ontbossing, zoals bijvoor-
beeld soja of palmolie. In lijn met de inspanningen die 
in 2022 op Belgisch en Europees niveau werden gele-
verd met betrekking tot het voorstel van Verordening 
over ontbossingsvrije toeleveringsketens vanwege de 
Europese Commissie, zal ik me verder inzetten voor 
de aanname en de voorbereiding van de implementatie 
van dit belangrijke regelgevende instrument. Hierbij 
staat een maximale effectiviteit en efficiëntie van de 
handhaving voorop om zo de slagkracht en de impact 
ervan te garanderen met als doel de realisatie van meer 
duurzame Europese toeleveringsketens die maximaal 
ontbossingsvrij zijn.

notre gouvernement en matière de biodiversité dans la 
gestion des domaines fédéraux.

Je proposerai que la Belgique assure au deuxième 
semestre 2023 la présidence du Partenariat de la décla-
ration d’Amsterdam en mettant l’accent sur les aspects 
biodiversité relatifs à la déforestation importée et en 
soutenant les négociations en cours sur ce sujet au 
niveau européen. Je veillerai par ailleurs au développe-
ment d’indicateurs belges afin de prioriser nos actions sur 
les matières premières agricoles importées responsables 
de notre empreinte écologique hors des frontières de la 
Belgique et de l’Union européenne.

Une étude préparatoire à la stratégie Beyond Food a 
été initiée en 2022 afin d’identifier les chaînes alimentaires 
et agricoles prioritaires pour lesquelles des trajectoires 
de durabilité pourraient être mises en place tout le long 
de la chaîne de valeur. Sur la base de ce cadre, j’entends 
en 2023 contribuer, conjointement avec ma collègue de 
la Coopération au développement Meryame Kitir, à la 
mise en place d’un certain nombre de projets concrets 
et les soutenir.

L’importance que j’attache au commerce durable du 
bois, et au commerce durable en général, est également 
mise en exergue par les 6 propositions de protection des 
essences que la Belgique soumet conjointement avec 
l’Union européenne à la COP19 de la CITES, qui se 
déroulera au mois de novembre à Panama. La Belgique 
a notamment mis sur la table la proposition de lister 
les essences africaines de padouk (Pterocarpus) pour 
ainsi mieux réguler le commerce. C’est seulement une 
proposition parmi toutes celles qui seront soumises à 
la décision en novembre 2022 et dont l’exécution sera 
initiée en 2023.

La Belgique continuera de soutenir les efforts de la 
Commission européenne pour développer un cadre légis-
latif visant à encadrer les produits qui sont aujourd’hui liés 
à la déforestation, comme, par exemple, le soja ou l’huile 
de palme. Dans la ligne des efforts déployés en 2022 au 
niveau belge et européen par rapport à la proposition 
de règlement sur les chaînes d’approvisionnement sans 
déforestation émanant de la Commission européenne, 
je continuerai à m’investir dans son adoption et dans la 
préparation de l’implémentation de cet outil réglementaire 
important. Il préconise une effectivité et une efficacité 
maximales des contrôles, ce qui permettra de garantir sa 
puissance d’action et son impact dans le but de réaliser 
des chaînes d’approvisionnement européennes plus 
durables qui soient au maximum sans déforestation.



2934/018DOC 5524

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Ik zal ervoor zorgen dat er actief strijd wordt gevoerd 
tegen de illegale houthandel, die nog steeds een van de 
grootste criminele activiteiten ter wereld is, in uitvoering 
van belangrijke verbintenissen die wij zijn aangegaan 
op het vlak van de illegale houthandel, met name de 
Europese houtverordening (EUTR) en de “Forest Law 
Enforcement, Governance and Trade”-Verordening 
(FLEGT).

Voldoende inspectiecapaciteit, actieve samenwerking 
met douane en parketten, en nauwe betrokkenheid van 
de sector vormen hierbij sleutelelementen waar verder 
zal op worden ingezet. Ik kijk ook uit naar de verdere 
uitbouw van het forensisch houtcentrum waardoor meer 
houtstalen sneller geanalyseerd kunnen worden door 
de nieuwste technieken. Dit moet een adequate en 
flexibele respons garanderen op ontwikkelingen in de 
illegale houthandel. Het belang van onze havens en de 
vaststelling dat België de grootste importeur van tropisch 
hout is binnen de Europese Unie tonen de noodzaak 
hiervan aan.

België zal blijven pleiten voor beschermde marie-
ne gebieden (MPA’s, Marine Protected Areas) in het 
kader van de Conventie inzake de instandhouding 
van de levende rijkdommen in de Antarctische wate-
ren (CCAMLR, Commission for the Conservation of 
Antarctic Marine Living Resources) en van de interna-
tionale Walviscommissie (IWC, International Whaling 
Commission), alsook voor beschermde gebieden (ASPA’s, 
Antarctic Specially Protected Areas) op het Witte Continent 
(ATCM-CEP, Antarctic Treaty Consultative Meeting-
Committee for Environmental Protection). Ik zal blijven 
streven naar een bestendiging van de noodzakelijke 
wetenschappelijke ondersteuning voor de besluitvorming 
binnen die fora.

Ik zal met veel aandacht en in nauw overleg met mijn 
collega’s de besprekingen over het wetgevende initiatief 
inzake natuurherstel volgen, dat werd voorgesteld door 
de Europese Commissie in juni 2022.

Er worden steeds meer invasieve uitheemse soorten 
(IUS) als zorgwekkend beschouwd op het niveau van de 
Europese Unie, waartegen de lidstaten acties moeten 
ondernemen. Vandaag zijn 41 plantsoorten en 47 dier-
soorten officieel verboden. Ik zal de totstandkoming 
van de gedragscodes waarvan sprake in het Nationaal 
IUS-actieplan medefinancieren, samen met mijn collega’s 
uit de gewesten. Ik zal tevens de dienst milieu-inspectie 
versterken teneinde tegemoet te komen aan onze fede-
rale verplichtingen met betrekking tot de controle op de 
invoer van die soorten.

Daarnaast zal België actief deelnemen aan de tot-
standkoming van het tweede Europees actieplan tegen 

Je veillerai à ce que le commerce illégal du bois, 
qui demeure une des plus vastes activités criminelles 
au monde, soit activement combattu, répondant ainsi 
aux importants engagements que nous avons pris en 
matière de commerce illégal du bois, notamment le 
règlement européen sur le bois (EUTR) et le règlement 
Forest Law Enforcement, Governance and Trade (FLEGT).

Nous continuerons à miser pour ce faire sur les élé-
ments clé que sont une capacité d’inspection suffisante, 
une collaboration active avec la douane et les parquets, 
ainsi qu’une étroite implication du secteur. J’ai hâte aussi 
de voir se développer le centre médico-légal du bois qui 
permettra d’analyser davantage d’échantillons de bois 
avec les techniques les plus récentes. Il doit assurer 
une réponse adéquate et flexible aux développements 
du commerce illégal du bois. Cette nécessité est sou-
lignée par l’importance de nos ports et le constat que 
la Belgique est le plus grand pays importateur de bois 
exotique de l’Union européenne.

La Belgique continuera de plaider pour des aires 
marines protégées (MPAs, Marine Protected Areas) 
dans le cadre de la Convention pour le maintien des 
richesses vivantes dans les eaux antarctiques (CCAMLR, 
Commission for the Conservation of Antarctic Marine 
Living Resources) et de la Commission Baleinière 
Internationale (IWC, International Whaling Commission) 
ainsi que pour des aires protégées (ASPAs, Antarctic 
Specially Protected Areas) sur le Continent Blanc (ATCM-
CEP, Antarctic Treaty Consultative Meeting-Committee 
for Environmental Protection). Je poursuivrai mes efforts 
pour pérenniser le soutien scientifique nécessaire à la 
prise de décision dans ces enceintes.

Je suivrai très attentivement, et en concertation avec 
mes collègues, les discussions sur l’initiative législative 
relative à la restauration de la nature, qui a été présentée 
par la Commission européenne en juin 2022.

Il y a de plus en plus d’espèces exotiques enva-
hissantes (EEE) jugées préoccupantes au niveau de 
l’Union européenne et pour lesquelles des actions 
doivent être prises par les États membres. À ce jour, 
41 espèces de plantes et 47 espèces d’animaux sont 
interdites officiellement. Avec mes collègues régionaux, 
je cofinancerai le développement des codes de conduite 
prévus dans le Plan d’action national EEE. Je renforcerai 
également le service d’inspection environnementale 
pour faire face à nos obligations fédérales en lien avec 
le contrôle de leur importation.

La Belgique participera par ailleurs activement au 
développement du deuxième plan d’action européen 
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de illegale handel in wilde dieren en planten en van het 
samenwerkingsakkoord inzake CITES. Er zal ook een 
nationaal plan van duurzame handel in exotische dieren 
worden opgezet en ik zal een project uit het BRAIN-
programma (federaal wetenschappelijk onderzoek) 
medefinancieren dat ertoe strekt de invoer van illegaal 
wild vlees en van exotische dieren te monitoren.

Na een juridische analyse heb ik de CITES-administratie 
opdracht gegeven om een wetgevend ontwerp uit te wer-
ken die uitvoering geeft aan de op 24 maart 2022 unaniem 
aangenomen resolutie met het oog op een verbod op 
de import van jachttrofeeën van bepaalde diersoorten 
(DOC 55 2486006).

Onze productie- en consumptiepatronen kunnen 
biodiversiteit-vriendelijk worden. Dit behoort tot de ge-
deelde verantwoordelijkheid van overheid, privéactoren 
en burgers-consumenten. De campagne BeBiodiversity 
wordt verdergezet en in het begin van het jaar zal het 
pedagogisch platform voor leraars en het grote publiek 
officieel worden opgestart. In het kader van de samen-
werking met de luchthaven van Zaventem zal ook een 
gerichte communicatie naar de reizigers toe plaatsvinden.

In het regeerakkoord is bepaald dat de federale over-
heid het voorbeeld geeft op vlak van biodiversiteit in 
het beheer van de federale domeinen. Ik ben dan ook 
verheugd over het “BiodiversiScape”-programma dat 
in 2022 het levenslicht zag. Het voorbije jaar is er veel 
geïnvesteerd in overleg met de verschillende federale 
partners (Regie der gebouwen, Defensie, Infrabel en 
NMBS) en stakeholders om de governance-structuur 
van dit federale biodiversiteitsproject volop vorm te 
geven. Een exploratieve mapping werd uitgevoerd om 
het biodiversiteitspotentieel in de domeinen van de fe-
derale overheid zo goed mogelijk in kaart te brengen. 
Vanaf 2023 zal dit project op kruissnelheid komen en 
zal er gestart worden met de concrete versterking van 
de biodiversiteit op het terrein, via sensibiliserings- 
en pilootsites. Op die manier draagt ook de federale 
overheid bij aan de bescherming van de biodiversiteit, 
in aanvulling en ter versterking van het gewestelijke 
biodiversiteitsbeleid. De komende jaren zullen de ken-
nis en de expertise eveneens worden aangewend om 
technische specificaties uit te werken voor bestekken en 
kadercontracten die vanuit de federale overheid worden 
afgesloten met verschillende partners.

Farm to Fork, gewasbeschermingsmiddelen, 
bestuivers, GGO’s

De “Farm to Fork”-strategie, als onderdeel van de 
Europese Green Deal, is gericht op het duurzamer 
maken van ons voedselsysteem in al zijn aspecten. 
De Europese Commissie legt verschillende wetgevende 

sur le trafic des espèces sauvages et de l’accord de 
coopération en matière de CITES. Elle mettra également 
en place un plan national sur le commerce durable des 
animaux exotiques et je cofinancerai un projet du pro-
gramme BRAIN (recherche scientifique fédérale) visant 
le monitoring de l’importation de la viande sauvage 
illégale et des animaux exotiques.

Après une analyse juridique, j’ai chargé l’adminis-
tration de la CITES de préparer un projet législatif 
mettant en œuvre la résolution adoptée à l’unanimité 
le 24 mars 2022 interdisant l’importation de trophées 
de chasse de certaines espèces animales (DOC 55 
2486006).

Nos modes de production et de consommation peuvent 
devenir respectueux de la biodiversité. C’est une co-
responsabilité partagée entre les autorités publiques, 
les acteurs privés et les citoyens-consommateurs. La 
campagne BeBiodiversity sera poursuivie et la plate-
forme pédagogique à destination des enseignants et 
du public sera officiellement lancée en début d’année. 
La collaboration avec l’aéroport de Zaventem amènera 
également à une communication ciblée sur les voyageurs.

Dans l’accord de gouvernement, l’autorité fédérale 
montrera l’exemple en matière de biodiversité dans la 
gestion de ses domaines fédéraux. Je me réjouis donc 
du programme “BiodiversiScape” qui a vu le jour en 2022. 
Au cours de l’année écoulée, de nombreux efforts ont 
été déployés pour consulter les différents partenaires 
fédéraux (Régie des bâtiments, Défense, Infrabel et 
SNCB) et les parties prenantes, afin de façonner la 
structure de gouvernance de ce projet fédéral de biodi-
versité. Une cartographie exploratoire a été réalisée afin 
de cartographier au mieux le potentiel de biodiversité 
dans les domaines du gouvernement fédéral. À partir 
de 2023, ce projet atteindra sa vitesse de croisière et 
le renforcement concret de la biodiversité sur le terrain 
sera engagé, par la sensibilisation et les sites pilotes. 
De cette manière, le gouvernement fédéral contribuera 
également à la protection de la biodiversité, complétant 
et renforçant la politique régionale en matière de bio-
diversité. Dans les années à venir, les connaissances 
et l’expertise seront également utilisées pour élaborer 
des spécifications techniques pour les cahiers des 
charges et les contrats-cadres qui sont conclus depuis 
le gouvernement fédéral avec différents partenaires.

Farm to Fork, produits phytopharmaceutiques, 
pollinisateurs, OGM

La stratégie “Farm to Fork” est une composante du 
Green Deal européen qui vise à rendre notre système 
alimentaire durable dans tous ses aspects. Différentes 
initiatives législatives et non législatives sont déposées 



2934/018DOC 5526

C H A M B R E   5 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2022 2023 K A M E R • 5 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

en niet-wetgevende voorstellen op tafel om deze transitie 
op gang te brengen en te faciliteren. Deze initiatieven 
worden opgevolgd door de werkgroep “Farm to Fork” 
(opgericht door de Permanente Werkgroep van de 
Interministeriële Conferentie Landbouw).

Naast de technische samenwerking via de werkgroep 
“Farm to Fork” dient er een politieke dialoog tot stand te 
komen tussen de gewesten, gemeenschappen en de 
federale overheid om te komen tot een gedeelde visie 
over ons voedselsysteem van de toekomst. Los van de 
voorstellen van de Europese Commissie hebben de 
bevoegde overheden in België ook al beleid ontwikkeld 
gericht op het verduurzamen van ons voedselsysteem, 
maar een betere afstemming tussen de verschillende 
overheden voor dit beleid is nodig om het proces te ver-
snellen en synergiën te promoten. De federale regering 
heeft de ambitie om deze dialoog verder te zetten en te 
faciliteren en zal daarvoor de nodige stappen zetten.

Op Europees niveau zal ik de besprekingen inzake de 
herziening van de regelgeving inzake duurzaam gebruik 
van pesticiden (SUR, Sustainable Use of Pesticides 
Regulation) aandachtig volgen. Voor de volksgezond-
heid en voor de gezondheid en weerbaarheid van onze 
ecosystemen, is het noodzakelijk dat het gebruik van 
schadelijke stoffen voor mens en milieu drastisch daalt. 
Dit is ook in lijn met de doelstellingen van de “Farm to 
Fork”-strategie, de biodiversiteitsstrategie en het Zero 
Pollution-plan binnen de Europese Green Deal.

Bestuivers spelen een cruciale rol in ons voedselsys-
teem. Zowel mondiaal als in Europa worden we gecon-
fronteerd met een daling in de populatie van bestuivers. 
De oorzaken van deze achteruitgang zijn multifactorieel. 
Een gezamenlijke aanpak is nodig om de wereldwijde 
achteruitgang aan te pakken. Nauwe samenwerking en 
coördinatie tussen de verschillende overheidsdiensten 
is essentieel.

Via het “bijenbestuur” dat in het laatste bijenplan werd 
opgericht, worden de verschillende federale actoren 
samengebracht om acties te optimaliseren, te lanceren 
en/of te verlengen. In 2023 zullen deze acties verder 
geconcretiseerd worden, hetgeen zal resulteren in een 
Federaal Actieplan voor de bestuivers, in overeenstem-
ming met de nationale strategie 2021-2030 voor de 
bestuivers.

Nadat in 2022 de doelstellingen en beginselen wer-
den geïdentificeerd die zullen worden opgenomen 
in het nieuw samenwerkingsakkoord inzake biovei-
ligheid, zal de werkgroep van de UICL (Uitgebreide 
Interministeriële Conferentie voor het Leefmilieu) 

sur la table par la Commission européenne pour initier 
et favoriser cette transition. Le suivi de ces initiatives 
est assuré par le groupe de travail “Farm to Fork” (créé 
par le groupe de travail permanent de la Conférence 
Interministérielle de l’Agriculture).

Parallèlement à la collaboration technique au travers 
du groupe de travail “Farm to Fork”, il convient d’établir 
un dialogue entre les régions, les communautés et 
l’autorité fédérale afin de dégager une vision partagée 
sur notre système alimentaire du futur. Indépendamment 
des propositions de la Commission européenne, les 
autorités compétentes ont aussi déjà développé en 
Belgique des politiques visant à rendre notre système 
alimentaire plus durable, mais un meilleur alignement de 
ces politiques entre les différentes autorités est néces-
saire pour accélérer le processus et promouvoir des 
synergies. Le gouvernement fédéral entend poursuivre 
et faciliter ce dialogue et entreprendra les démarches 
nécessaires à cette fin.

Au niveau européen, je serai attentive aux discussions 
relatives à la révision de la réglementation sur l’utilisa-
tion durable des pesticides (SUR, Sustainable Use of 
Pesticides Regulation). Une diminution drastique de 
l’utilisation de substances nocives pour l’homme et pour 
l’environnement s’impose pour la santé publique ainsi 
que pour la santé et la résilience de nos écosystèmes. 
Ceci est également en phase avec les objectifs de la 
stratégie “Farm to Fork”, de la stratégie en matière de 
biodiversité et du plan “zéro pollution” inscrits dans le 
Green Deal européen.

Les pollinisateurs ont un rôle crucial dans notre sys-
tème alimentaire. Que ce soit à l’échelle du monde ou 
en Europe, nous sommes confrontés à une diminution 
de la population de pollinisateurs. Les causes de ce recul 
sont multidimensionnelles. Une démarche conjointe est 
indispensable pour s’atteler à cette régression mondiale. 
Une collaboration et une coordination étroites entre les 
différents services publics sont essentielles.

La gouvernance “Abeille” instaurée par le dernier 
plan Abeilles rassemble les différents acteurs fédéraux 
pour optimiser, lancer et/ou prolonger des actions. La 
concrétisation de ces actions se poursuivra en 2023 et 
débouchera sur un plan d’action fédéral pour les pol-
linisateurs, en phase avec la stratégie nationale belge 
sur les pollinisateurs pour 2021-2030.

Après avoir identifié, en 2022, les objectifs et principes 
qui figureront dans le nouvel accord de coopération de 
biosécurité, les travaux du groupe de travail de la CIEE 
(Conférence Interministérielle de l’Environnement élar-
gie) se poursuivront en 2023 avec pour principal objectif 
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in 2023 haar werkzaamheden verderzetten met als 
belangrijkste doelstelling het bereiken van een consen-
sus over hoe het verder moet met de structuur van het 
gemeenschappelijk wetenschappelijk evaluatiesysteem 
voor genetisch gemodificeerde organismen (ggo’s), reke-
ning houdend met de noden die al enkele jaren worden 
geformuleerd door de Adviesraad voor Bioveiligheid 
maar ook met de wensen van alle stakeholders. Het 
komt erop aan een aanpak te bepalen die rekening houdt 
met alle wetenschappelijke inzichten, zoals vermeld in 
het regeerakkoord, en met de aspecten van nationale 
en globale duurzaamheid.

Met betrekking tot de lopende gesprekken met het oog 
op een voorstel van de Europese Commissie betreffende 
een eventuele evolutie van de wetgeving voor planten die 
met nieuwe genoomtechnieken worden geproduceerd 
(NBT’s), zal ik van nabij de evolutie van de discussies op 
Europees niveau volgen (bevragingen, raadplegingen, 
expertencomités…), samen met mijn collega’s bevoegd 
voor volksgezondheid en landbouw. Er zal intensiever 
werk worden gemaakt van een interfederaal standpunt 
zodat wij de belangen van België en van de ecosystemen 
ter zake kunnen verdedigen zodra de Commissie een 
wetgevend voorstel op tafel legt.

Ecocide, Do No Significant Harm, Strategic 
Environmental Assessment

Voor de dossiers die onder gedeelde strafrechtelijke en 
milieubevoegdheden vallen maak ik samen met mijn col-
lega, de minister van Justitie, Vincent Van Quickenborne, 
werk van de opname van milieumisdrijven, inzonderheid 
van het misdrijf ecocide, in het strafrecht, zowel op nati-
onaal als op internationaal vlak. De expertencommissie 
die is aangesteld in het kader van de herziening van 
het Strafwetboek heeft overigens een positief advies 
uitgebracht over de opneming van het misdrijf ecocide 
in het Strafwetboek. Op basis van dit advies hebben wij 
een artikel uitgewerkt dat ecocide strafbaar stelt.

Het expertisecentrum Do No Significant Harm 
(DNSH) wordt uitgebouwd teneinde de verantwoorde-
lijken bij te staan voor maatregelen uit het Relance- en 
Investeringsplan in het naleven van dit Europees beginsel 
om geen significante schade te berokkenen ten opzichte 
van 6 milieudoelstellingen. Dit DNSH beginsel geldt voor 
alle maatregelen uit het Relance- en Investeringsplan, 
waaronder onder meer het (met Europese subsidies 
gefinancierde) Nationaal plan voor herstel en veerkracht 
en het Federaal Herstart- en Transitieplan vallen. Dit cen-
trum zal in 2023 op kruissnelheid komen om bij te dragen 
tot een beter federaal investeringsbeleid. Daarnaast wil 
België in 2023 deelnemen aan een Europees “Technical 
Support Instrument”-project dat gericht is op het opne-
men van de milieuaspecten in de overheidsfinanciën: de 

l’atteinte d’un consensus quant à l’évolution de la structure 
du système commun d’évaluation scientifique des orga-
nismes génétiquement modifiés (OGM), tenant compte 
à la fois des besoins exprimés depuis plusieurs années 
par le Conseil consultatif de Biosécurité mais aussi des 
desiderata de l’ensemble des parties prenantes. Le défi 
consiste à définir une approche qui prenne en compte 
toutes les connaissances scientifiques disponibles, 
comme prévu dans l’accord de gouvernement, et les 
aspects de durabilité nationale et globale.

Concernant les discussions en cours en vue d’une 
proposition de la Commission européenne concernant 
une éventuelle évolution de la législation sur les plantes 
issues des nouvelles techniques de sélection génomique 
(NBTs), je suivrai de près, avec mes collègues compétents 
pour la santé et l’agriculture l’évolution des discussions 
au niveau européen (questionnaires, consultations, 
comités d’experts…). Les travaux d’élaboration d’une 
position interfédérale seront intensifiés afin que, dès 
que la Commission mettra sur la table une proposition 
législative, nous puissions défendre les intérêts de la 
Belgique et des écosystèmes en la matière.

Ecocide, Do No Significant Harm, Strategic 
Environmental Assessment

Pour les dossiers à la croisée des compétences 
pénales et environnementales, je travaille avec mon col-
lègue, ministre de la Justice, Vincent Van Quickenborne, 
à la prise en compte par le droit pénal des crimes envi-
ronnementaux et en particulier du crime d’écocide, tant 
au plan national qu’européen. La commission d’experts 
désignée dans le cadre de la révision du Code pénal 
a, par ailleurs, rendu un avis favorable à l’insertion du 
crime d’écocide dans le nouveau Code pénal. En nous 
fondant sur cet avis, nous avons travaillé à la rédaction 
d’un article pénalisant le crime d’écocide.

Le centre d’expertise Do No Significant Harm (DNSH) 
se met en place pour soutenir les responsables de 
mesures du Plan de relance et d’investissement dans le 
respect de ce principe européen qui implique de ne pas 
causer de préjudice important à 6 objectifs environne-
mentaux. Ce principe s’applique à toutes les mesures du 
Plan de relance et d’investissement, couvrant notamment 
le Plan national pour la reprise et la résilience (financé 
par les subsides européens) et le Plan fédéral de redé-
marrage et de transition. Ce centre prendra son rythme 
de croisière en 2023 afin de contribuer à l’amélioration 
de la politique d’investissement fédérale. La Belgique 
ambitionne par ailleurs de participer en 2023 à un pro-
jet européen de type “Technical Support Instrument” 
ciblé sur l’intégration des dimensions environnementales 
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implementatie van het DNSH-beginsel in de openbare 
financieringsprogramma’s.

In 2023 zal het herzieningsproces worden voltooid 
van de SEA-wet (Strategic Environmental Assessment) 
en van de Natuurwet.

Circulaire economie

Van bij het begin van mijn mandaat hecht ik bijzondere 
aandacht aan de omslag van een lineaire economie 
(ontginnen, produceren, consumeren, weggooien) naar 
een circulaire economie (andere denkwijze om aan de 
behoeften te voldoen, andere productontwerpen, min-
der primaire hulpbronnen verbruiken, de levensduur 
verlengen, het hergebruik bevorderen, geen afval in 
het milieu laten terechtkomen…). De transitie naar een 
circulaire economie is een antwoord op de uitdaging 
van de SDG 12 om productie en consumptiepatronen te 
verduurzamen. De omslag in productie- en consumptie-
patronen is een noodzakelijke randvoorwaarde om een 
heel aantal andere SDG’s te realiseren, gaande van de 
strijd tegen klimaatverandering en verlies van biodiver-
siteit op het land en in het water, tot de doelstellingen 
rond duurzame inclusieve economische groei, goede 
gezondheid, en duurzame steden.

Op federaal niveau voeren wij, in samenwerking met 
mijn collega bevoegd voor economie en verschillende an-
dere ministers, het Federaal actieplan Circulaire Economie 
uit. Dit plan draagt ook in belangrijke mate bij tot het be-
strijden van klimaatverandering en biodiversiteitsverlies.

In dat kader, en zoals aanbevolen door de OESO, 
de Europese Commissie en vele terreinactoren, maken 
we werk van een verdieping van de synergiën met de 
gewesten, waarvoor met name een versterkt mandaat 
werd bepaald voor het intra-Belgisch Platform Circulaire 
Economie in overleg met mijn regionale collega’s. In het 
voorjaar van 2023 zal een evaluatie plaatsvinden van 
dit hernieuwde mandaat.

In het kader van het federaal Actieplan Circulaire 
Economie wil ik ook specifiek aandacht schenken aan 
nieuwe circulaire bedrijfsmodellen, die vertrekken vanuit 
de dienst die een product moet leveren aan de consument, 
en niet vanuit dat product op zich. Denk aan deelsyste-
men of “product as a service”-systemen. Er wordt een 
studie uitgevoerd die de positieve en negatieve impact 
van dergelijke circulaire diensten op het leefmilieu in 
kaart brengt. Op basis van deze analyse wordt onder-
zocht of en hoe een beter wettelijk kader de kansrijke 
circulaire diensten kan ondersteunen. Verder publiceren 
we een gids en bouwen we een digitaal kennisnetwerk 

dans les finances publiques: implémentation du principe 
DNSH dans les programmes de financements publics.

Les processus de révision de la loi SEA (Strategic 
Environmental Assessment) et de la loi Nature seront 
finalisés pour 2023.

Économie circulaire

Depuis le début de la législature, j’accorde une attention 
toute particulière à la transition d’une économie linéaire 
(extraire, produire, consommer, jeter) vers une économie 
circulaire (repenser la manière de satisfaire les besoins, 
de concevoir les produits, de diminuer la quantité de 
ressources primaires nécessaires, d’augmenter la durée 
de vie et de favoriser la réutilisation, ne pas rejeter de 
déchets dans l’environnement…). La transition vers une 
économie circulaire répond au défi de l’ODD 12 appelant 
à rendre les modes de production et de consommation 
durables. La transformation des modes de production 
et de consommation constitue une condition préalable 
indispensable à la réalisation de toute une série d’autres 
ODD, allant de la lutte contre le changement climatique 
et la perte de biodiversité terrestre et aquatique aux 
objectifs de croissance économique durable et inclusive, 
de bonne santé et de villes durables.

Au niveau fédéral, nous mettons en œuvre, en colla-
boration avec mon collègue en charge de l’Économie 
et plusieurs autres ministres, le plan d’action fédéral 
pour une économie circulaire. Ce plan est également un 
apport important dans la lutte contre les changements 
climatiques et la perte de biodiversité.

Dans ce cadre, et comme le recommandent l’OCDE, 
la Commission européenne et de nombreux acteurs de 
terrain, nous nous attelons à approfondir les synergies 
avec les régions, ce pour quoi un mandat renforcé a 
notamment été défini pour la plateforme intra-belge de 
l’économie circulaire, en concertation avec mes collègues 
des régions. Ce mandat renouvelé fera l’objet d’une 
évaluation au printemps de l’année 2023.

Dans le cadre du Plan d’action fédéral pour une 
Économie Circulaire, j’entends aussi accorder une 
attention spécifique aux nouveaux modèles d’entreprise 
circulaires, qui reposent sur le service qu’un produit doit 
fournir au consommateur et non sur le produit propre-
ment dit. Je pense à des systèmes partagés ou de type 
“product as a service”. Une étude sera réalisée pour 
répertorier les impacts positifs et négatifs de services 
circulaires de ce genre sur l’environnement. Cette étude 
servira de base pour examiner si et comment un meil-
leur cadre légal peut soutenir les services circulaires 
prometteurs. Par ailleurs, nous publierons un guide et 
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op voor ondernemingen die het bedrijfsmodel “product 
as a service” willen opzetten.

Samen met mijn collega’s bevoegd voor Economie en 
kmo’s zal ik verder uitvoering geven aan het programma 
“Belgium builds back circular” (BBBC) in het kader van 
het Belgisch Plan voor Herstel en Veerkracht. Het hoofd-
doel van dit programma is financiële steun te verlenen 
voor projecten van toegepast onderzoek, industriële 
ontwikkeling en kmo’s op de specifieke gebieden van 
productontwerp en van de vervanging van chemische 
stoffen, teneinde in beide gevallen de circulariteit van 
producten en diensten in de hand te werken. Hiertoe 
werd in juni 2022 een eerste projectoproep uitgeschre-
ven. Begin 2023 zal een tweede projectoproep volgen. 
Er wordt een marktanalyse uitgevoerd om die tweede 
oproep zo goed mogelijk te omlijnen.

Een belangrijk aandachtspunt is dat de kansrijke in-
novaties en kennisnetwerken die voortvloeien uit BBBC, 
evenals de vele initiatieven onder het federaal Actieplan 
Circulaire Economie, een duurzame valorisatie en conti-
nuering krijgen. Om dat te verzekeren, onderzoekt mijn 
administratie hoe een versterkte federale governance 
rond circulaire economie er kan uitzien.

Er zal worden gestreefd naar een versterking van 
de wisselwerking tussen de betrokken federale over-
heidsdiensten, de helderstelling van de verwachtingen 
van de gewesten en de terreinactoren met betrekking 
tot initiatieven van het federale niveau, en een betere 
uitwisseling van goede praktijken.

Als federaal minister van Leefmilieu beschik ik met 
mijn bevoegdheid rond productbeleid over een sterke 
hefboom om de doelstellingen rond circulaire economie 
mee te realiseren. Maatregelen rond productbeleid heb-
ben impact op de interne markt en worden sterk bepaald 
door het Europees niveau. Ik geef mijn administratie dan 
ook de opdracht om de Europese initiatieven rond duur-
zame producten proactief en constructief op te volgen.

Als Belgische piloot van het CCIM (Coördinatiecomité 
Internationaal Milieubeleid) zal mijn administratie 
in 2023 bijzonder actief optreden in het kader van de 
onderhandelingen die op Europees niveau worden 
gevoerd over een hele reeks wetgevende initiatieven 
in verband met productcirculariteit (herstelbaarheid, 
hergebruik van onderdelen, percentage gerecycleerd 
materiaal, recycleerbaarheid, enz.). De kern van dit 
nieuwe pakket voorstellen wordt gevormd door het ont-
werp van verordening betreffende duurzame producten 

nous constituerons un réseau digital de connaissance 
à l’intention des entreprises désireuses de mettre en 
place le modèle d’entreprise “product as a service”.

Je continuerai la mise en œuvre, avec mes collègues 
en charge de l’Économie et des PMEs, du programme 
“Belgium builds back circular” (BBBC) dans le cadre 
du Plan belge pour la Reprise et la Résilience. Ce pro-
gramme vise principalement à soutenir financièrement 
des projets de recherche appliquée, de développement 
industriel et de PMEs dans les domaines particuliers 
de la conception des produits et de la substitution des 
substances chimiques afin de faciliter, dans les deux cas, 
la circularité des produits et des services. À cette fin, un 
premier appel à projets a déjà été lancé en juin 2022. 
Début 2023, un deuxième appel sera lancé. Afin de 
cibler au mieux ce second appel, une analyse de mar-
ché est réalisée.

Un point d’attention important sera la valorisation et 
la continuation durables des innovations prometteuses 
et des réseaux de connaissance auxquels BBBC don-
nera lieu, ainsi que des nombreuses initiatives relevant 
du Plan d’action fédéral pour une économie circulaire. 
Pour s’en assurer, mon administration examine de quelle 
manière une gouvernance fédérale renforcée en matière 
d’économie circulaire pourrait être organisée.

L’objectif est de renforcer les échanges entre les 
pouvoirs publics fédéraux concernés, de mettre en 
lumière les attentes des régions et des acteurs de ter-
rain concernant les initiatives au niveau fédéral, et de 
favoriser un échange de bonnes pratiques.

En ma qualité de ministre fédérale de l’Environnement, 
ma compétence en matière de politique des produits me 
confère un solide levier pour contribuer à la réalisation 
des objectifs en matière d’économie circulaire. Les 
mesures dans le domaine de la politique des produits 
impactent le marché intérieur et sont en grande partie 
déterminées à l’échelon européen. C’est pourquoi je 
demande à mon administration d’assurer un suivi proactif 
et constructif des initiatives européennes en matière de 
produits durables.

En tant que pilote belge du CCPIE, mon département 
sera particulièrement actif en 2023 dans le cadre des 
négociations menées au niveau européen sur toute une 
série de nouvelles propositions législatives traitant de 
la circularité des produits (réparabilité, réutilisation des 
composants, contenu en matériaux recyclés, recyclabilité, 
etc.). Au cœur de ce nouveau paquet de propositions se 
trouve le projet de règlement sur les produits durables 
(Ecodesign for Sustainable Product Regulation – ESPR) 
qui vise à modifier l’actuelle directive Ecodesign. L’objectif 
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(Ecodesign for Sustainable Product Regulation – ESPR), 
dat ertoe strekt de huidige Ecodesign-richtlijn te wijzi-
gen. Het nieuwe voorstel beoogt het toepassingsveld 
uit te breiden door voortaan een heel breed gamma 
producten te beslaan en, naast energieverbruik, ook 
andere elementen op te nemen, rekening houdend 
met alle milieueffecten van de producten doorheen hun 
volledige levenscyclus. De ESPR zal ook zorgen voor 
de invoering van een “productpaspoort” dat gericht is 
op het verstrekken van informatie voor professionele 
actoren doorheen de waardeketen evenals ten behoeve 
van de eindverbruiker, met name over aspecten die 
verband houden met de herstelbaarheid van producten 
(bijvoorbeeld beschikbaarheid van reserveonderdelen, 
herstelhandleidingen, enz.).

Naast de ESPR zullen ook andere bestaande Europese 
wetgevingen inzake producten (zoals verpakkingen, 
batterijen, afgedankte voertuigen, enz.) worden herzien 
teneinde de nieuwe beginselen van circulariteit op te 
nemen. Nieuwe Europese wetgeving wordt eveneens 
verwacht over milieuclaims.

Voor dit hele nieuwe pakket wetgevende voorstellen 
zal ik, In overleg met mijn federale en regionale collega’s, 
ervoor zorgen dat sterke standpunten worden bepaald 
door België. Ik zal er met name op toezien dat wij ijveren 
voor een geïntegreerde aanpak van het productbeleid 
waarin de verschillende instrumenten van het product-
beleid (productnormen, labels, overheidsaankopen, 
bredere producentenaansprakelijkheid, enz.) op een 
coherente wijze worden opgenomen.

Dit nieuwe pakket maatregelen belangt talrijke sec-
toren aan. Reeds eind dit jaar zal de Europese Unie 
inzonderheid de sectoren identificeren die prioritair aan 
bod moeten komen.

Mijn administratie zal, tot slot, nauw betrokken blijven 
bij de werkzaamheden met betrekking tot de implemen-
tatie van de huidige Ecodesign-richtlijn. De Europese 
Commissie heeft met name in maart een nieuw werk-
plan 2022-2024 voorgelegd. Zo zullen de minimumeisen 
worden herzien voor een hele reeks productgroepen, 
waarbij de prioriteit zal uitgaan naar producten zoals 
smartphones of tablets. Ook nieuwe productgroepen 
zullen worden opgenomen (zoals industriële vaatwas-
sers, luchtkoelers, radiatoren, convertoren, laders voor 
elektrische voertuigen, enz.).

Productbeleid

Zoals hierboven aangegeven, zijn of worden er op 
Europees niveau meerdere wetgevende initiatieven opge-
zet inzonderheid maar niet uitsluitend om de circulariteit 

de cette nouvelle proposition est d’élargir le champ 
d’application en couvrant désormais une très large 
gamme de produits et en insérant des éléments autres 
que la consommation énergétique tout en tenant compte 
de tous les impacts environnementaux des produits tout 
le long de leur cycle de vie. L’ESPR veillera également 
à introduire un “passeport produit” visant à fournir des 
informations pour les acteurs professionnels tout le 
long de la chaîne de valeur ainsi qu’à destination du 
consommateur final, notamment sur les aspects liés à 
la réparabilité des produits (par exemple disponibilité 
des pièces détachées, des manuels de réparation, etc.).

Aux côtés de l’ESPR, d’autres législations Européennes 
existantes sur les produits (par exemple emballages, 
batteries, fin de vie des véhicules, etc.) seront égale-
ment revues en vue d’inclure les nouveaux principes de 
circularité. Une nouvelle législation Européenne est éga-
lement attendue sur les allégations environnementales.

Pour l’ensemble de ce nouveau paquet de proposi-
tions législatives, je veillerai, en concertation avec mes 
collègues fédéraux et régionaux, à ce que des positions 
fortes soient développées par la Belgique. Je veillerai en 
particulier à ce que nous défendions une approche de 
politique intégrée des produits en intégrant de manière 
cohérente les différents outils de la politique des produits 
(normes de produits, labels, achats publics, responsabilité 
élargie des producteurs, etc.).

De nombreux secteurs sont concernés par ce nouveau 
train de mesures. En particulier, un exercice d’identifi-
cation des secteurs à traiter en priorité sera mené dès 
la fin de cette année par l’Union européenne.

Enfin, mon administration continuera à être fortement 
impliquée dans les travaux relatifs à la mise en œuvre 
de l’actuelle directive Ecodesign. Ainsi, un nouveau 
plan de travail 2022-2024 a été présenté en mars par la 
Commission européenne. Les exigences minimales pour 
toute une série de catégories de produits seront ainsi 
revues mettant la priorité sur des produits tels que les 
smartphones ou les tablettes. De nouvelles catégories 
de produits seront également introduites (par exemple 
lave-vaisselles industriels, appareils refroidisseurs d’air 
– radiateurs, convertisseurs -, chargeurs de véhicules 
électriques, etc.).

Politique de produits

Comme mentionné ci-dessus, plusieurs initiatives légis-
latives sont et seront donc lancées au niveau européen 
en particulier pour renforcer la circularité des produits 
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van producten te verhogen. Voor 2023 worden door de 
Europese Commissie nog andere wetgevende voor-
stellen inzake producten aangekondigd waarvoor mijn 
administratie optreedt als Belgische CCIM-piloot. Ik 
denk bijvoorbeeld aan voorstellen die betrekking heb-
ben op milieuclaims, op het beperken van opzettelijk 
toegevoegde microplastics in bepaalde producten, 
op het beperken van de uitstoot van verontreinigende 
stoffen door voertuigen, op het beperken van bepaalde 
gevaarlijke stoffen in elektrische en elektronische appa-
ratuur, of nog op het verbeteren van de milieuprestaties 
van bouwmaterialen en detergenten.

Tevens zal ik erop toezien dat ambitieuze standpunten 
worden verdedigd in het kader van deze verschillende 
dossiers en dat er gezorgd wordt voor algemene sa-
menhang, met name met wat in het kader van de reeks 
wetgevingen over productcirculariteit wordt verdedigd.

In het algemeen steunen wij op actieve wijze de 
Europese aanpak om via handelsakkoorden hoge so-
ciale en milieustandaarden als basis te nemen voor 
onze relaties met derde landen, zoals aangegeven in 
het regeerakkoord.

Ik ben het eens met de Europese Commissie dat som-
mige prioritaire producten een grote negatieve impact 
hebben op het (ook mariene) milieu en dat sommige 
kritische hulpbronnen aanleiding geven tot conflicten 
en ontwikkelingsimpasses.

Conform het regeerakkoord om maatregelen te voor-
zien tegen geplande veroudering en ter bevordering 
van herstel en duurzaam ontwerp van producten, heeft 
de federale regering in 2021 een actieplan circulaire 
economie goedgekeurd. Daarin is de invoering van 
een verplichte repair score voor toestellen voorzien, 
naar het voorbeeld van Frankrijk. In 2022 heb ik een 
wettelijk kader voorgesteld dat in de loop van 2023 zal 
worden ingevoerd.

Ik stel voor om in een eerste fase een verplichting in 
te voeren om een repair score aan te brengen voor de 
verkoop (ook online) van 11 productgroepen, waarvan de 
herstelbaarheid kan worden verhoogd, mits de fabrikant 
de nodige maatregelen neemt. De bedoeling is om de 
lijst van betrokken producten in de komende jaren uit 
te breiden.

Op termijn wordt een levensduurindex beoogd die, 
naast de repareerbaarheid van een product, ook de be-
trouwbaarheid en de robuustheid ervan moet evalueren.

mais pas uniquement. D’autres propositions législa-
tives sur les produits sont également annoncées par la 
Commission européenne pour 2023 et pour lesquelles 
mon administration assure le pilotage belge CCPIE. 
Je pense par exemple à des propositions portant sur 
les allégations environnementales, sur la limitation des 
microplastiques ajoutés intentionnellement dans certains 
produits, sur la limitation des émissions de polluants 
par les véhicules, sur la limitation des substances dan-
gereuses dans les équipements électriques et électro-
niques, ou encore sur l’amélioration des performances 
environnementales des matériaux de construction et 
des détergents.

Je veillerai également à ce que des positions ambi-
tieuses soient défendues dans le cadre de ces différents 
dossiers et qu’une cohérence générale soit assurée 
notamment avec ce qui sera défendu dans le cadre du 
paquet de législations sur la circularité des produits.

De manière générale et comme précisé dans l’accord 
de gouvernement, nous soutenons activement l’ap-
proche européenne consistant à adopter des normes 
sociales et environnementales élevées comme base de 
nos relations avec les pays tiers par le biais d’accords 
commerciaux.

Je rejoins la Commission européenne sur le fait que 
certains produits prioritaires ont un impact négatif majeur 
sur l’environnement (y compris marin) et que certaines 
ressources critiques donnent lieu à des conflits et à des 
obstacles au développement.

Conformément à l’accord de coalition visant à pré-
voir des mesures contre l’obsolescence programmée 
et à promouvoir la réparation et la conception durable 
des produits, le gouvernement fédéral a adopté un 
plan d’action pour l’économie circulaire en 2021. Cette 
mesure prévoit l’introduction d’un repair score obligatoire 
pour les appareils, à l’instar de la France. En 2022, j’ai 
proposé un cadre juridique qui sera introduit au cours 
de l’année 2023.

Je propose que la première phrase consiste en l’affi-
chage obligatoire d’un indice de réparabilité pour la 
vente (y compris en ligne) de 11 groupes de produits, 
dont la réparabilité peut être augmentée à condition 
que le fabricant prenne les mesures nécessaires. Le 
but est d’allonger la liste des produits concernés dans 
les années à venir.

À terme, l’objectif est d’opter pour un indice de longé-
vité qui aura pour but d’évaluer, en plus de la réparabilité 
d’un produit, sa fiabilité et sa robustesse.
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Daarnaast voorziet het wetsontwerp een verplichting 
voor de leverancier van elektronische toestellen om in-
formatie te verstrekken over hoe lang software-updates 
compatibel blijven met het elektronische product dat hij 
op de markt brengt. Ook deze verplichting is erop gericht 
de levensduur van producten te verlengen, hetgeen 
vandaag noodzakelijk blijkt om ecologische redenen. 
Dit slaat in een eerste fase enkel op smartphones en 
laptops.

Het wetsontwerp voorziet ook in de mogelijkheid om 
een minimale herstelbaarheid en een minimale levens-
duur op te leggen voor bepaalde producten.

Om ervoor te zorgen dat producten ontworpen wor-
den met het oog op een betere recycling helemaal op 
het einde van hun levensduur, zet ik samen met de 
deelentiteiten in op het aanmoedigen en omkaderen 
van het gebruik van gerecycleerde en gezonde (of 
secundaire) materialen. Het moet duidelijk zijn dat cir-
culaire economie niet enkel de economie van recycling 
is. Maar omdat recycling hoog aangeschreven staat in 
de huidige Belgische economie, en altijd de voorkeur 
verdient boven de verwijdering aan het einde van de 
levensduur van producten, maakt mijn administratie 
werk van een betrouwbare certificering voor de inhoud 
aan gerecycleerde materialen in producten.

Deze aspecten maken onder meer deel uit van de 
herziening van de verpakkingsrichtlijn, die we op de 
voet volgen.

Een beter beheer van de grondstoffen die in produc-
ten zijn verwerkt, kan voordelen opleveren wat betreft 
de druk op de primaire hulpbronnen, maar producten 
zorgen ook voor een reeks andere effecten gedurende 
hun hele levenscyclus. De impact van producten is veel-
zijdig en doorheen de levenscyclus van de producten 
kunnen verschillende actoren optreden om die impact 
te verminderen, voor zover ze over de nuttige informatie 
beschikken.

Wij zullen samen met Belspo, in het kader van het 
BRAIN-programma, een studie co-financieren naar ma-
teriaalstromen om zo de kritische materialen en grond-
stoffen voor de Belgische economie te identificeren. Dit 
zal toelaten om prioritaire gebieden te definiëren voor 
Belgische beleidsdoelstellingen.

Ik stel productnormering voor ter voorkoming van 
zwerfvuil, de verspreiding van plastics in het milieu en 
de vervuiling van de recyclageketen en ter bevordering 
van hergebruik en de afzet van gerecycleerde mate-
rialen. Bijzondere aandacht gaat naar de afbouw van 

À côté de cela, le projet de loi prévoit d’introduire une 
obligation pour le fournisseur d’appareils électroniques 
d’informer sur la durée de la compatibilité logicielle des 
mises à jour avec l’appareil électronique qu’il met sur le 
marché. Cette obligation vise elle aussi à augmenter la 
durée de vie des produits, ce qui, à l’heure actuelle, pour 
des raisons environnementales, paraît indispensable. 
Pour cette première phase, seuls les smartphones et 
ordinateurs portables sont concernés.

Le projet de loi prévoit également la possibilité d’im-
poser une réparabilité minimale et une durée de vie 
minimale pour certains produits.

Pour que les produits soient conçus pour être mieux 
recyclés en fin de vie, je participe, avec les entités fédé-
rées, à la promotion et à l’encadrement de l’utilisation 
de matériaux recyclés et sains (ou secondaires). Il faut 
bien comprendre que l’économie circulaire n’est pas 
que l’économie du recyclage. Mais le recyclage étant 
un point fort de l’économie belge actuelle, et toujours 
préférable à l’élimination en fin de vie des produits, 
mon administration prépare le développement d’une 
certification fiable pour le contenu en matériaux recyclés 
des produits.

Ces aspects, entre autres, font partie de la révision de 
la directive sur les emballages que nous suivons de près.

Une meilleure gestion des ressources incorporées 
dans les produits peut apporter des bénéfices en termes 
de pression sur les ressources premières; mais les 
produits sont aussi sources de toute une série d’autres 
impacts tout au long de leur cycle de vie. Les impacts 
des produits sont multiples et différents acteurs, tout au 
long du cycle de vie des produits, peuvent agir pour les 
diminuer s’ils ont les informations utiles.

Conjointement avec Belspo, nous cofinancerons une 
étude dans le cadre du programme BRAIN sur les flux 
de matériaux de manière à identifier ainsi les matériaux 
et matières premières critiques pour l’économie belge. 
Cela permettra de définir des domaines prioritaires pour 
des objectifs stratégiques belges.

Je préconise la normalisation des produits pour pré-
venir les déchets sauvages, la dispersion de plastiques 
dans l’environnement et la pollution de la chaîne de 
recyclage, ainsi que pour promouvoir la réutilisation et 
les débouchés des matériaux recyclés. Une attention 
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eenmalige producten die zijn genoemd in de Europese 
richtlijn eenmalige kunststofproducten.

Mijn diensten onderzoeken eveneens hoe het gebruik 
van wegwerpproducten (“single use products”) kan 
verminderd worden in de medische sector en meer in 
overeenstemming kan gebracht worden met de principes 
van de circulaire economie, rekening houdend met duur-
zaamheid, kost en efficiëntie, naast veiligheid, en in lijn 
met de bestaande nationale en Europese regelgeving.

Op internationaal vlak hebben mijn administratie en 
haar Europese partners gevolg gegeven aan een op 
UNEA 5.2 aangenomen resolutie en de onderhande-
lingen opgestart voor een nieuw internationaal bindend 
instrument om de plasticvervuiling een halt toe te roe-
pen. Ik zal erop toezien dat de hoogste ambitie wordt 
gekoesterd voor de bescherming van het milieu en de 
menselijke gezondheid en dat radicale oplossingen 
worden aangenomen (zoals een verbod op producten 
met een snelle levenscyclus, eerder dan recyclagedoel-
stellingen) die prioritair de belangrijkste stromen naar 
het milieu aanpakken.

Met het oog hierop zal ik het “Global Commitment on 
circular economy for plastics” van de UNEP onderteke-
nen en, waar passend, sluiten we ons aan bij andere 
coalities die een hoog ambitieniveau nastreven.

Wat het Europese Ecolabel betreft, zal het depar-
tement Leefmilieu samen met de andere betrokken 
departementen de ontwikkeling van de Ecolabel-criteria 
voor financiële producten verder opvolgen en de ten-
uitvoerlegging van deze Europese wetgeving in België 
verder voorbereiden. Het zal de kennis van het Europese 
Ecolabel bij verschillende stakeholders verder vergroten. 
En in samenhang met het ambitieuze standpunt van 
België over PFAS zal ik de toevoeging van een “PFAS-
vrij” criterium aan de toekenningscriteria voor Ecolabel 
vragen. Mijn administratie zal dit standpunt verdedigen 
naar aanleiding van de uitwerking of de herziening van 
de criteria van het milieulabel van de Europese Unie.

Ik laat onderzoeken op welke manier de uitreiking van 
“environmental product declarations” (EPD’s) voor bouw-
materialen en de ontwikkeling van een EPD-databank 
door de sector kan worden gefinancierd en kan worden 
verplicht voor alle bouwmaterialen die op de markt komen.

In uitvoering van het federaal actieplan circulaire 
economie, laat ik onderzoeken welke maatregelen (bo-
venop het KB betreffende composteerbare materialen) 
kunnen genomen worden om onterechte groene claims 
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particulière sera accordée à l’abandon des produits à 
usage unique cités dans la directive européenne sur les 
produits plastiques à usage unique.

Mes services examinent également comment, dans le 
secteur médical, l’utilisation de produits jetables (“single 
use products”) pourrait être réduite et davantage alignée 
sur les principes de l’économie circulaire, en prenant en 
compte la durabilité, le coût et l’efficacité, en plus de la 
sécurité, et en phase avec la réglementation nationale 
et européenne existante.

Au niveau international, mon administration et ses 
partenaires européens ont entamé, suite à une résolu-
tion adoptée lors de l’UNEA 5.2, les négociations d’un 
nouvel instrument international contraignant visant à 
mettre fin à la pollution due au plastique. Je veillerai 
à ce que la plus haute ambition soit défendue afin de 
protéger l’environnement et la santé humaine, et que 
des solutions radicales soient adoptées (par exemple 
l’interdictions des produits à cycle rapide, plutôt que des 
objectifs de recyclage) en visant en priorité les flux vers 
l’environnement les plus importants.

À cette fin je signerai le “Global Commitment on cir-
cular economy for plastics” de l’UNEP et le cas échéant 
nous rejoindrons d’autres coalitions dont les ambitions 
sont élevées.

Par rapport à l’écolabel européen, le département de 
l’environnement continuera, conjointement avec les autres 
départements concernés, à suivre le développement des 
critères de l’Ecolabel pour les produits financiers et de 
préparer la mise en œuvre de cette législation européenne 
en Belgique. Il contribuera à étendre la connaissance 
de l’Ecolabel européen auprès des différentes parties 
prenantes. Et en cohérence avec la position ambitieuse 
portée par la Belgique sur les PFAS, je demanderai 
l’ajout d’un critère “sans PFAS” aux critères d’attribution 
de l’Ecolabel. Mon administration portera cette position 
lors de l’élaboration ou de la révision des critères du 
label environnemental de l’Union européenne.

Je lance une étude sur la façon dont la publication 
des “déclarations environnementales de produits” (EPD) 
pour les matériaux de construction et le développement 
d’une base de données EPD pourraient être financés par 
le secteur et rendus obligatoires pour tous les matériaux 
de construction entrant sur le marché.

Dans le cadre de l’exécution du plan d’action fédéral 
pour une économie circulaire, je ferai examiner quelles 
mesures peuvent être prises (en plus de l’AR relatif aux 
matériaux compostables) pour éviter des allégations 
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te vermijden, in functie van de verwachte voorstellen 
van de Europese Commissie.

Duurzaam vervoer

Recent heeft de Europese Unie het “Fit for 55”-pakket 
voorgesteld waarin onder andere strengere CO2 emissie-
normen voor personenwagens en lichte bedrijfsvoertuigen 
worden ingevoerd, met een volledige productiestop van 
fossiele brandstofwagens in 2035. In het licht hiervan zal 
België een studie lanceren om de juridische haalbaar-
heid te onderzoeken van een geleidelijke afschaffing 
van fossiele brandstofwagens en na te gaan welke 
sociaaleconomische gevolgen verbonden zijn aan de 
uitfasering van lichte voertuigen met verbrandingsmotor 
in België, waarbij aanbevelingen zullen worden opgesteld 
om de meest getroffen doelgroepen en sectoren te be-
geleiden opdat de duurzaamheid van de uitfasering van 
voertuigen met een verbrandingsmotor gegarandeerd 
wordt. Deze studie zal de maatregelen identificeren om 
deze omslag tot een goed einde te brengen voor de 
Europese beperking van 2035.

Beheer van de risico’s van chemische producten

Gevolg gevend aan de mededeling van de Europese 
Commissie over de Green Deal, in het bijzonder het deel 
rond een chemiestrategie voor duurzaamheid, worden 
in 2023 fundamentele veranderingen verwacht in het 
beleid inzake chemische stoffen.

De twee voornaamste wetgevingen die het op de 
markt brengen en het gebruik van chemische stoffen 
omkaderen op Europees niveau (REACH en CLP) worden 
herzien en worden het onderwerp van onderhandelingen 
binnen de Raad. Mijn administratie heeft de leiding over 
deze thema’s en zal in die hoedanigheid erop toezien dat 
de herzieningen tegemoetkomen aan hun ambitieuze 
doelstellingen van een veilige en duurzame chemie die 
bijdraagt tot de doelstelling van nulvervuiling.

Parallel daarmee zal mijn administratie blijven in-
zetten op het identificeren en evalueren van stoffen 
die aanleiding geven tot bezorgdheid. We zullen ook 
actie ondernemen op het vlak van het beheer van de 
risico’s voor de menselijke gezondheid en/of het mi-
lieu die verbonden zijn aan zeer zorgwekkende stof-
fen (SVHC’s), dit aan de hand van de beperkings- en 
autorisatieprocessen waarin de REACH-regelgeving 
voorziet. Daarnaast zullen we actief deelnemen aan de 
gesprekken over de classificatie van gevaarlijke stoffen 
en mengsels. Dit proces is immers één van de pijlers 
van het risicobeheer met het oog op het aannemen en 
beschikbaar stellen van concrete maatregelen die re-
kening houden met het gevaar van chemische stoffen, 
en dit in meer dan 30 sectorale wetgevingen. België zal 

environnementales injustifiées, ce en fonction des pro-
positions attendues de la Commission européenne.

Transport durable

L’Union européenne a récemment présenté le paquet 
“Fit for 55” qui instaure notamment des normes d’émission 
de CO2 plus sévères pour les voitures particulières et 
les véhicules utilitaires légers et l’arrêt total de la pro-
duction de voitures à carburant fossile à partir de 2035. 
À la lumière de ceci, la Belgique engagera une étude 
pour examiner la faisabilité juridique d’une suppression 
progressive des carburants fossiles et définir les impacts 
socio-économiques du phasing-out des véhicules légers 
thermiques en Belgique et rédiger des recommanda-
tions pour accompagner les publics et secteurs les plus 
impactés dans le but de garantir la durabilité de la sortie 
des véhicules thermiques. Cette étude identifiera les 
mesures les plus efficaces pour réussir cette transition 
avant la restriction européenne prévue en 2035.

Maitrise des risques des produits chimiques

Suite à la communication de la Commission euro-
péenne sur le Green Deal et plus particulièrement son 
volet sur une stratégie chimique pour la durabilité, des 
changements fondamentaux sont attendus en 2023 dans 
la politique des substances chimiques.

Les deux principales législations encadrant la mise 
sur le marché et l’usage des substances chimiques au 
niveau européen (REACH et CLP) seront en révision et 
entreront dans un cycle de négociation au Conseil. En 
tant que leader pour ces thématiques, mon administration 
veillera à ce que ces révisions atteignent leurs objectifs 
ambitieux d’une chimie sûre, durable et contribuant à 
l’objectif de zéro pollution.

Mon administration continuera en parallèle à s’impliquer 
notamment dans l’identification et dans l’évaluation des 
substances préoccupantes. Nous agirons également 
sur le volet relatif à la gestion des risques pour la santé 
humaine et/ou l’environnement liés aux substances 
extrêmement préoccupantes (SVHC) au travers des 
processus de restrictions et d’autorisations prévus dans 
REACH. Par ailleurs, nous participerons activement aux 
discussions relatives à la classification des substances 
et mélanges dangereux. En effet, ce processus est un 
des piliers de la gestion du risque en ce qu’il permet 
d’adopter et de disposer de mesures concrètes de prise 
en compte du danger des produits chimiques et ce, 
dans plus de 30 législations sectorielles. La Belgique 
continuera à contribuer par son expertise scientifique 
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met zijn wetenschappelijke en politieke expertise, en de 
expertise van de betrokken sectoren, blijven bijdragen 
aan al die processen en zal zijn steentje bijdragen aan 
de lopende Europese werkzaamheden met de filosofie 
dat verder moet worden uitgegaan van het voorzorgs-
beginsel. Het is de bedoeling om voorspelbaar risico te 
beperken en voorafgaandelijk de nodige maatregelen te 
nemen in geval van onzekerheid, eerder dan berekende 
risico’s te nemen en achteraf bij te sturen.

In de praktijk zal mijn administratie, zoals de voor-
bije jaren, haar wetenschappelijke werkzaamheden 
focussen op bepaalde stoffen waarvan vermoed wordt 
dat ze hormoonverstorend of PBT’s (persistent, bioac-
cumulerend en toxisch) zijn, met name aan de hand 
van de evaluatie van de stoffen en de identificatie van 
de SVHC’s (propylparabeen en climbazole, perfluamine 
en 2,4,6-tris-tert-butylfenyl), maar ook van een classi-
ficatie van de stoffen op Europees niveau, zoals voor 
nitroalkanen en pyrazoles.

We zullen elk initiatief van de Europese Commissie 
steunen dat strekt tot het bereiken van de principiële 
doelstelling zoals opgenomen in de oorspronkelijke 
REACH-verordening, met name zorgen voor een automa-
tisch verbod op stoffen die als carcinogeen, mutageen of 
reprotoxisch geclassificeerd worden (categorieën 1A+1B) 
in consumentenproducten; tot nog toe beperkt de im-
plementatie ervan zich (hoofdzakelijk) tot stoffen als 
dusdanig en mengsels terwijl tal van “consumentenar-
tikelen” vandaag nog steeds dergelijke stoffen bevatten.

Verder zullen we, in het kader van de REACH-
herziening, ook pleiten voor de uitbreiding van dit prin-
cipe tot andere gevaarklassen (hormoonverstoorders, 
neurotoxische stoffen, enz.), zoals aangekondigd in de 
Europese strategie voor duurzame chemische stoffen. 
Op te merken valt dat deze strenge eisen ook verruimd 
zouden kunnen worden voor de “professionele actoren” 
(waarmee hoofdzakelijk de zelfstandigen bedoeld wordt, 
te onderscheiden van de “werknemers”), die van een 
gelijkaardige beschermingsregeling zouden genieten. 
Het verbod op deze gevaarlijke stoffen, die als “meest 
schadelijke stoffen” worden bestempeld, in materialen 
zal tevens bevorderlijk zijn voor de recyclage na gebruik 
door de consumenten.

Meer in het algemeen vormt de benadering van zoge-
naamde “generieke risicoanalyse”, welke een verhoogde 
bewijslast veronderstelt om een veilig gebruik van che-
mische stoffen te verzekeren, een gunstige benadering.

De Europese Commissie zal haar voorstel van cri-
teria voor de essentiële toepassingen eind 2022 of be-
gin 2023 uitbrengen. We zullen erover blijven waken om, 
in het kader van de REACH-herziening, een ambitieuze 

et politique, et celle des secteurs concernés, à tous ces 
processus et prendra sa part du travail européen en 
cours avec comme philosophie la poursuite du principe 
de précaution. Le but est de réduire le risque prévisible 
et de prendre les mesures nécessaires préalablement 
en cas d’incertitudes plutôt que de prendre des risques 
calculés et corriger par la suite.

En pratique le travail scientifique de mon administra-
tion se focalisera, comme les années précédentes, sur 
certaines substances soupçonnées perturbatrices du 
système endocrinien ou PBT (persistantes, bioaccumu-
lables et toxiques) notamment par le biais de l’évaluation 
des substances et de l’identification des SVHC: pro-
pylparabène et climbazole, perfluamine et 2,4,6-tri-tert-
butylphenol, mais également en classant les substances 
au niveau européen, comme pour les nitroalkanes et 
les pyrazoles.

Nous soutiendrons toute initiative de la Commission eu-
ropéenne visant à atteindre l’objectif de principe prévu 
dans le règlement original de REACH en vue d’assurer 
l’interdiction automatique de substances classées cancé-
rigènes, mutagènes ou reprotoxiques (catégories 1A+1B) 
dans les produits utilisés par les consommateurs, dont 
la mise en œuvre s’est (principalement) limitée, à ce 
jour, aux substances en tant que telles et mélanges 
tandis que de très nombreux “articles” consommateurs 
contiennent toujours, à ce jour, de telles substances.

Par ailleurs nous soutiendrons également, dans le 
cadre de la révision de REACH, l’extension de ce principe 
à d’autres classes de danger (tels que les perturbateurs 
endocriniens, les neurotoxiques…), comme annoncé 
dans la stratégie européenne pour la durabilité des 
produits chimiques. À noter que ces exigences strictes 
pourraient également s’étendre aux “professionnels” 
(visant principalement les indépendants, à distinguer 
des “travailleurs”) qui bénéficieraient d’un régime de 
protection similaire. L’interdiction de ces substances 
dangereuses dites “substances les plus nocives” dans 
les matériaux favorisera également le recyclage après 
usage par les consommateurs.

Plus généralement, l’approche dite “évaluation géné-
rique des risques”, supposant une charge de la preuve 
renforcée en vue d’assurer la sécurité de l’usage de 
substances chimiques, est une approche favorable.

La Commission européenne fera sa proposition de 
critères pour les usages essentiels fin 2022 ou début 2023. 
Nous resterons attentifs à négocier dans la révision de 
REACH une version ambitieuse de ces critères, sur base 
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versie van die criteria te onderhandelen, uitgaande van 
een systemische/holistische opvatting van wat al dan niet 
noodzakelijk is voor de werking van de samenleving (het 
bestaan van een markt volstaat niet als aanwijzing om 
te besluiten dat de samenleving niet kan werken zonder 
een stof). We zullen erover waken dat een Belgische 
hefboom wordt behouden wat betreft de toepassing 
van dit criterium voor financieringen van RRF-projecten: 
in dat kader mag België ambitieuzer optreden dan het 
Europese niveau.

Mijn administratie zal haar werkzaamheden in het 
kader van het OASA-beginsel (one substance, one as-
sessment – één stof, één evaluatie) verderzetten; ze zijn 
erop gericht het delen van wetenschappelijke gegevens 
voor stoffen te vereenvoudigen en overzichtelijker te 
maken en de wetenschappelijke taken te herverdelen 
binnen de Europese agentschappen en DG’s.

Een bijzondere aandacht zal uitgaan naar wijzigingen 
die eveneens de snelheid van het optreden en van de 
besluitvorming in het kader van het beheer van eventu-
ele risico’s kunnen verbeteren, en naar het benodigde 
budget voor die verbeteringen.

Op nationaal vlak heb ik mijn administratie opgedra-
gen om meerdere wetgevende teksten voor te bereiden 
teneinde het beheer van chemische stoffen te vervol-
ledigen en te vervolmaken.

Het koninklijk besluit betreffende de registratie van 
nanomaterialen zal worden herzien; beoogd wordt 
de registratie van consumentenproducten, inclusief 
beschermingsmaskers, die nanomaterialen bevatten 
en van nanomaterialen in textiel, in samenwerking met 
Sciensano. Het is de bedoeling om gegevens te bekomen 
over artikelen die nanomaterialen bevatten en op de 
Belgische markt worden gebracht. Het doel is om een 
wettelijk kader te creëren dat de volksgezondheid en het 
milieu beschermt en toekomstige overheidsaankopen 
veilig kan laten verlopen.

Ik zal aan de regering een tekst voorleggen teneinde 
te voorzien in een spiegelclausule voor stoffen die in 
Europa verboden worden. Er zal een koninklijk besluit 
“Export BAN PIC” gefinaliseerd worden om die proble-
matiek te dekken. In 2023 zal België deze problematiek, 
waar mijn volledige aandacht naar uitgaat, ter sprake 
brengen op Europees niveau, in overleg met mijn collega 
bevoegd voor Gezondheid. Het komt erop aan de uitvoer 
te verbieden van in Europa verboden problematische 
stoffen naar derde landen.

België zal actief blijven in internationaal verband 
zoals op het niveau van de OESO: leidraden voor het 

d’une conception systémique/holistique de ce qui est ou 
non nécessaire au fonctionnement de la société (l’exis-
tence d’un marché n’est pas une indication suffisante 
pour conclure que la société ne peut fonctionner sans 
une substance). Nous veillerons à garder un levier belge 
dans l’application de ce critère pour les financements 
de projets RRF: dans ce cadre, la Belgique peut être 
plus ambitieuse que le niveau européen.

Mon administration continuera son travail dans le 
cadre du principe de OSOA (one substance, one asses-
sement – une substance / une évaluation) visant une 
simplification du partage des données scientifiques 
pour les substances ainsi qu’une plus grande clarté, 
et la redistribution des tâches scientifiques au sein des 
agences et DG Européennes.

Une attention particulière sera portée aux changements 
pouvant améliorer également la rapidité d’action et de 
décisions dans le cadre de la gestion des risques éven-
tuels ainsi qu’au budget nécessaire à ces améliorations.

Au niveau national, j’ai demandé à mon administration 
de préparer plusieurs textes législatifs afin de compléter 
et parfaire la gestion des substances chimiques:

L’arrêté royal sur l’enregistrement des nanomatériaux 
sera révisé avec en point de mire l’enregistrement des 
produits d’usage consommateur, incluant les masques 
de protection, contenant des nanomatériaux ainsi que 
les nanomatériaux dans les textiles en collaboration avec 
Sciensano. Le but est d’obtenir des données sur les 
articles qui contiennent des nanomatériaux et qui sont 
mis sur le marché belge. L’objectif est de créer un cadre 
légal qui protège la santé publique et l’environnement et 
qui permet un déroulement sûr des futurs achats publics.

Je proposerai au gouvernement un texte afin de prévoir 
une clause miroir aux substances interdites en Europe. 
Un arrêté royal “Export BAN PIC” sera finalisé afin de 
couvrir cette problématique. En concertation avec mon 
collègue en charge de la Santé, cette problématique 
qui bénéficie de toute mon attention sera portée par la 
Belgique au niveau européen en 2023. Il s’agit d’inter-
dire l’exportation vers des pays tiers de substances 
problématiques interdites en Europe.

L’action de la Belgique au niveau international 
comme l’OECD se poursuivra: guidances pour tester 
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testen van chemische stoffen, inclusief alternatieven 
voor dierproeven, wederzijdse erkenning van gegevens.

Evenzeer in het kader van de Verenigde Naties zal 
mijn administratie blijven deelnemen aan de UNEA (che-
micals and waste), aan de verschillende internationale 
conventies (Minamata, Stockholm, Rotterdam, Bazel) en 
aan de internationale evenementen die de chemische 
veiligheid in de wereld aanpakken (SAICM, Stockholm 
+50). Ze zal erop toezien dat er een onderlinge samen-
hang is en dat chemische stoffen worden opgenomen 
als onderwerp in de onderhandelingen van de nieuwe 
internationale conventie inzake plasticvervuiling.

Biociden

Biociden behoren tot de categorie van pesticiden voor 
niet-landbouwgebruik. Het op de Belgische markt aanbie-
den van biocideproducten en van de werkzame stoffen 
(KB van 4 april 2019 en Europese Verordening 528/2012) 
vormt het onderwerp van een evaluatie van de risico’s 
voor de gezondheid en het milieu.

Om de verkoop en het gebruik van de meest gevaarlijke 
biocideproducten te beperken tot de beroepsbeoefenaars 
werd een gesloten circuit ingevoerd: de professionele 
verkopers en gebruikers die gebruik maken van producten 
die het dragen van individuele beschermingsmiddelen 
en opleidingsvoorwaarden vereisen, moeten geregis-
treerd worden in een databank. Op termijn moeten de 
verzamelde gegevens ons toelaten contact op te nemen 
met de prioritaire sectoren (professionele verkopers of 
gebruikers) om ze te sensibiliseren, een opleiding aan 
te bieden of in te lichten over de gevaren en risico’s die 
gepaard gaan met het gebruik van gevaarlijke biociden. Er 
zal in 2023 gestart worden met gerichte communicaties, 
welke zullen worden toegevoegd aan de doelstellingen 
van het gesloten circuit voor het jaar 2023.

De dienst die bevoegd is voor biociden wordt geregeld 
geconfronteerd met te beheren sanitaire crisissen en zal 
zijn ondersteunende rol en zijn rol als wetenschappelijke 
adviseur in deze aangelegenheid blijven vervullen.

Ter vermindering van de risico’s voor gezondheid en 
milieu die gepaard gaan met het gebruik van biocide-
producten, heeft mijn administratie werk gemaakt van 
een federaal reductieplan van biociden.

Dit plan strekt er onder andere toe de “gewone” en 
de professionele gebruikers te sensibiliseren voor de 
risico’s die zij lopen en voor de goede praktijken, de 
markt van de biociden op te volgen en te regulariseren 
en de bekwaamheid van de professionele gebruikers 
van biocideproducten te versterken, teneinde de hoogst 

les substances chimiques, y compris alternatives aux 
tests sur animaux, reconnaissance mutuelle des données.

De même dans le cadre des Nations Unies, mon 
administration continuera de participer à l’UNEA (che-
micals and waste), aux différentes conventions interna-
tionales (Minamata, Stockholm, Rotterdam et Bâle) et 
aux événements internationaux qui abordent la sécurité 
chimique dans le monde (SAICM, Stockholm +50). Elle 
veillera à la cohérence entre celles-ci et à introduire le 
sujet des produits chimiques dans les négociations de 
la nouvelle convention internationale sur la pollution par 
les plastiques.

Biocides

Les biocides font partie de la catégorie des pesticides 
à usage non agricole. La mise sur le marché belge 
des produits biocides et des substances actives (AR 
du 4 avril 2019 et règlement européen 528/2012) fait 
l’objet d’une évaluation des risques pour la santé et 
pour l’environnement.

Afin de limiter la vente et l’utilisation des produits bio-
cides les plus dangereux aux professionnels, un circuit 
restreint a été instauré: les vendeurs et les utilisateurs 
professionnels qui utilisent des produits nécessitant le 
port d’équipement de protection individuelle ainsi que des 
conditions de formation, doivent être enregistrés dans 
une base de données. À terme, les données collectées 
doivent nous permettre de contacter les secteurs priori-
taires (vendeurs ou utilisateurs professionnels) afin de 
les sensibiliser, leur offrir une formation ou les informer 
sur les dangers et les risques liés à l’utilisation de bio-
cides dangereux. Des communications ciblées seront 
entamées en 2023 et seront ajoutées aux objectifs du 
circuit restreint pour l’année 2023.

Le service en charge des biocides est fréquemment 
confronté à la gestion de crises sanitaires et continuera 
à jouer son rôle de soutien et de conseiller scientifique 
en la matière.

Afin de réduire les risques pour la santé et l’environ-
nement liés à l’utilisation des produits biocides, mon 
administration a développé un plan fédéral de réduction 
des produits biocides.

Ce plan vise entre autres à sensibiliser les utilisateurs 
“grand public” et professionnels aux risques encourus 
et aux bonnes pratiques, à identifier les produits les 
plus dangereux, à suivre et à régulariser le marché 
des biocides, ainsi qu’à renforcer la compétence des 
utilisateurs professionnels afin de garantir le plus haut 
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mogelijke bescherming te garanderen voor de gezond-
heid en voor het milieu. Bijzondere aandacht zal uitgaan 
naar de bevolkingsgroepen die sociaaleconomisch het 
meest kwetsbaar zijn en gender zal mee als parameter 
in aanmerking worden genomen in het beleid en in de 
communicaties.

Met de publicatie van de daaruit voortvloeiende beslui-
ten zal een opleidingsregeling kunnen worden ingesteld 
voor mensen die werken in de sectoren van de ontratting 
en de desinsectie: aan deze dagelijkse gebruikers van 
rodenticiden (producttype 14) en van insecticiden (pro-
ducttype 18) zal de verplichting worden opgelegd om een 
biocidelicentie te bezitten en om permanente vormingen 
te volgen, zoals dit al het geval is voor de professionele 
gebruikers van gewasbeschermingsmiddelen.

Verder heeft mijn administratie ook aandacht voor de 
risico’s op antimicrobiële resistentie door het (onzorg-
vuldig) gebruik van biociden en ze plant in dit kader 
zowel verder wetenschappelijk onderzoek als acties om 
het gebruik van bepaalde biociden te beperken en een 
bewakingsprogramma op te starten in het kader van het 
Nationaal actieplan antimicrobiële resistentie (zie verder).

Inspectie en controles

De Federale Milieu-inspectie is verantwoordelijk voor 
de controle van een 80-tal verschillende nationale en 
Europese regelgevingen op de Belgische markt met 
betrekking tot chemische stoffen en biociden, product-
normen, gewasbeschermingsmiddelen (te gebruiken 
buiten de voedselketen), beschermde en invasieve 
dier- en plantensoorten en de strijd tegen de invoer van 
illegaal hout.

De door de Federale Milieu-Inspectie te controleren 
regelgevingen worden jaarlijks verder uitgebreid met 
bijkomende specifieke voorzieningen die bijkomende 
controles vragen ter bescherming van het milieu en de 
gezondheid. Op het vlak van chemische stoffen (REACH, 
CLP, PIC, POP, biociden…) worden jaarlijks bijkomende 
normen uitgevaardigd die eveneens dienen gecontroleerd 
te worden. Daarnaast is het aantal producten dat op de 
Belgische markt wordt gebracht, sterk toegenomen, 
zowel door productvariatie als door het aanbod van 
buitenlandse bedrijven zoals via e-commerce. 

Bijkomende middelen zullen worden besteed om een 
doeltreffende controle van de verschillende wetgevingen 
te garanderen, voldoende analyses te kunnen uitvoeren 
op de aanwezigheid van beperkt toegelaten of verboden 
stoffen in producten die op de Belgische markt worden 

niveau de protection de la santé et de l’environnement. 
Une attention particulière sera portée aux publics socio-
économiques plus fragiles et le paramètre du genre sera 
pris en compte dans la politique et les communications.

La publication des arrêtés qui en découlent va per-
mettre de mettre en place un système de formation des-
tiné aux professionnels des secteurs de la dératisation 
et de la désinsectisation: ces utilisateurs quotidiens de 
rodenticides (type de produits 14) et d’insecticides (type 
de produits 18) seront dans l’obligation de détenir une 
licence biocides et de suivre des formations continues 
comme c’est déjà le cas pour les utilisateurs profession-
nels de produits phytopharmaceutiques.

Par ailleurs, mon administration sera également 
attentive aux risques de résistance aux antimicrobiens 
résultant de l’usage (peu scrupuleux) de biocides et 
elle prévoit dans ce cadre à la fois des recherches 
scientifiques supplémentaires et des actions pour limiter 
l’usage de certains biocides et pour la mise en œuvre 
d’un programme de vigilance dans le cadre du plan 
d’action national contre la résistance aux antimicrobiens 
(voir plus loin).

Inspection et contrôles

L’Inspection fédérale de l’Environnement est respon-
sable du contrôle sur le marché belge de quelque 80 ré-
glementations nationales et européennes différentes 
relatives aux produits chimiques et biocides, aux normes 
de produits, aux produits phytopharmaceutiques (à uti-
liser en dehors de la chaîne alimentaire), aux espèces 
animales et végétales protégées et invasives et à la lutte 
contre l’importation de bois illégal.

Les réglementations à contrôler par l’Inspection 
fédérale de l’Environnement s’étoffent d’année en an-
née de dispositions spécifiques supplémentaires qui 
nécessitent des contrôles supplémentaires aux fins de 
protéger l’environnement et la santé. Dans le domaine 
des substances chimiques (REACH, CLP, PIC, POP, 
biocides…), des normes supplémentaires sont promul-
guées chaque année, lesquelles doivent également être 
contrôlées. En outre, le nombre de produits mis sur le 
marché belge a fortement augmenté, du fait à la fois 
de la variation dans les produits et de l’offre émanant 
d’entreprises étrangères, notamment via l’e-commerce. 

Des moyens supplémentaires serviront à garantir un 
contrôle suffisant des différentes législations, à pouvoir 
effectuer suffisamment d’analyses de la présence de 
substances à autorisation limitée ou interdites dans 
les produits qui sont offerts sur le marché belge et à 
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aangeboden en voldoende aankopen uit te voeren van 
staalnames en analyses in het kader van e-commerce. 
Daarnaast zal de dienst zich verder specialiseren in 
het kader van ‘e-commerce’-controles, onderzoeken in 
welke mate deze controles kunnen worden geautoma-
tiseerd en welke specifieke middelen nodig zijn om een 
doeltreffende datamining te benutten.

IV. — ONE WORLD ONE HEALTH (OWOH)

Derde Nationale actieplan Milieu Gezondheid 
(NEHAP III)

Met de COVID-19-pandemie en de extreme klimaat-
verschijnselen van de voorbije twee jaar werden we 
op pijnlijke wijze eraan herinnerd dat de gezondheid 
van mens, dier, plant en de gezondheid van ons milieu 
intrinsiek met elkaar verbonden zijn.

Immers, milieu is uiterst bepalend voor de gezond-
heid: de blootstelling aan verontreinigende stoffen, 
zoals bepaalde chemische producten of luchtvervuiling 
bijvoorbeeld, beperkt in aanzienlijke mate de levensver-
wachting. Die stoffen vormen een aanzienlijk risico voor 
de gezondheid, met bovenop cocktaileffecten waarvan 
nog weinig bekend is.

Aan de andere kant heeft de activiteit van onze zorg-
systemen een impact op ons milieu (uitstoot van broei-
kasgassen, giftig afval, wegwerpproducten, …) en ze 
voedt zodoende de grote dreigingen die zowel op onze 
gezondheid als op ons milieu wegen.

Tot slot zijn wij niet allemaal in gelijke mate blootge-
steld aan die dreigingen en hun effecten op ons milieu 
en op onze gezondheid, vandaar dat ook rekening moet 
worden gehouden met de sociaal-economische, cultu-
rele en gedragsfactoren in de antwoorden die moeten 
worden aangereikt.

We staan dan ook voor een cruciale multidimen-
sionale, en bijgevolg complexe uitdaging. Om hierop 
een efficiënt antwoord te bieden, moeten politieke en 
openbare overheden, zonder onderscheid van niveau, 
dan ook bereid zijn:

• de diepe oorzaken te identificeren die aan de basis 
liggen van het ontstaan van de bedreigingen en hun 
sanitaire gevolgen, en ze te beperken;

• het hoofd te bieden aan de bedreigingen door ge-
zamenlijk hun sanitaire gevolgen te ondervangen zowel 
voor de lichamelijke gezondheid als voor de geestelijke 
gezondheid.

acquérir un nombre suffisant d’échantillonnages et 
d’analyses dans le cadre de l’e-commerce. En outre, 
le service se spécialisera davantage dans les contrôles 
de l’e-commerce, examinera dans quelle mesure ces 
contrôles peuvent être automatisés et quels moyens 
spécifiques sont nécessaires pour l’exploitation d’un 
datamining performant.

IV. — OWOH (ONE WORLD ONE HEALTH)

Troisième Plan National Environnement Santé 
(NEHAP III)

La pandémie de COVID-19 et les évènements extrêmes 
de ces deux dernières années se sont chargés de 
nous le rappeler douloureusement, la santé humaine, 
animale, végétale et la santé de notre environnement 
sont intrinsèquement liées.

En effet, l’environnement est un déterminant majeur 
de la santé: l’exposition à des polluants, tels que certains 
produits chimiques ou la pollution de l’air par exemple, 
réduit l’espérance de vie de manière significative. Ils sont 
un risque majeur pour la santé, auxquels se rajoutent 
leurs effets cocktail, encore mal connus.

A contrario, nos systèmes de santé de par leurs 
activités impactent notre environnement (émissions de 
gaz à effet de serre, déchets toxiques, produits à usage 
unique, …) alimentant ainsi des menaces importantes qui 
pèsent à la fois sur notre santé et notre environnement.

Enfin, nous ne sommes pas tous égaux face à ces 
menaces et leurs impacts sur notre environnement et notre 
santé; dès lors, les déterminants socio-économiques, 
culturels et comportementaux doivent également pris 
en compte dans les réponses à apporter.

Ceci constitue donc un enjeu crucial et multidimen-
sionnel, donc complexe. Pour y répondre efficacement, 
les pouvoirs politiques et publics, tous niveaux confondus 
doivent donc être prêts à:

• identifier et réduire les causes profondes soutenant 
l’émergence de ces menaces et leurs conséquences 
sanitaires;

• faire face à ces menaces en répondant collectivement 
à leurs conséquences sanitaires tant au niveau de la 
santé physique que de la santé mentale.
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In de Belgische context vormt het toekomstige derde 
Nationaal actieplan Milieu-Gezondheid (NEHAP III) het 
kader voor de ministers van Gezondheid en Leefmilieu 
om samen deze talrijke uitdagingen aan te pakken en 
onze internationale verbintenissen in dat verband in 
te vullen: de duurzame ontwikkelingsdoelstellingen 
(SDGs), de in 2017 hernieuwde engagementen bij de 
Wereldgezondheidsorganisatie (Verklaring van Ostrava) 
en, recenter, de engagementen die in 2021 werden aan-
gegaan op de klimaattop COP26 in Glasgow voor een 
duurzame, weerbare en koolstofarme gezondheidssector.

Nauw aansluitend bij deze verbintenissen werd beslist, 
door mijn collega’s van gezondheid en milieu en ikzelf, 
om het NEHAP III-plan te focussen op twee prioritaire 
thema’s die voortbouwen op het werk dat reeds eerder 
is aangevat maar waarin ook nieuwe initiatieven worden 
opgenomen:

1. de weerbaarheid tegen, de adaptatie aan en de 
aanpak van de klimaatverandering:

• via het voortzetten van de werkzaamheden die wor-
den gevoerd door de werkgroepen “Ozon- en hitteplan” 
en van deze die betrekking hebben op de vectorziekten 
(exotische muggen en teken);

• via nieuwe projecten inzake adaptatie van het zorg-
systeem aan de klimaatverandering en inzake vermin-
dering van de CO2-uitstoot in de gezondheidssector;

2. de beperking van de negatieve effecten van chemi-
sche stoffen op de gezondheid en het milieu, hoofdzakelijk 
aan de hand van humane biomonitoringsprojecten, het 
nationaal actieplan voor hormoonverstoorders en een 
verzekerde Belgische deelname aan het Europese 
“PARC”-partnerschap.

In internationaal verband wordt er door mijn collega’s 
en ikzelf, en door onze respectievelijke administraties, 
gezamenlijk werk gemaakt van de actieve deelname van 
België aan de Interministeriële Conferentie Leefmilieu-
Gezondheid van de Wereldgezondheidsorganisatie die 
op 7 juli 2023 plaatsvindt in Boedapest en tal van items 
op dat vlak zal aankaarten, inzonderheid de verbanden 
tussen klimaatverandering, milieuvervuiling en biodiver-
siteitsverlies en hun link met de menselijke gezondheid 
en de zorgsystemen.

Antimicrobiële resistentie (AMR)

Antimicrobiële resistentie (AMR) vormt één van de 
grootste bedreigingen voor de huidige en toekomstige 
volksgezondheid. Bijgevolg streeft België ernaar om het 
gebruik van antimicrobiële agentia (in het bijzonder an-
tibiotica) te beperken en te verbeteren om te voorkomen 

Le futur 3e Plan National d’action Environnement-Santé 
(NEHAP III) est la déclinaison, dans le contexte belge, 
des ministres de la Santé et de l’Environnement pour 
aborder conjointement ces nombreux défis et répondre 
à nos engagements internationaux en la matière: objec-
tifs de développement durable (ODDs), engagements 
renouvelés à l’OMS en 2017 (Déclaration d’Ostrava) 
et, plus récemment les engagements pris à Glasgow 
en 2021 lors de la COP26 Climat pour un secteur de la 
santé durable et résilient et à faible émissions de carbone.

En lien étroit avec ces engagements, nous avons 
décidé, mes collègues santé et environnement et moi-
même, de focaliser le Plan NEHAP III sur deux thèmes 
prioritaires dans la continuité du travail déjà engagé 
précédemment mais d’y intégrer également de nou-
velles initiatives:

1. la résilience, l’adaptation et la lutte face au dérè-
glement climatique via:

• la poursuite des travaux menés par les groupes 
de travail “Forte chaleur et pics d’ozone” et relatifs aux 
maladies vectorielles (moustiques exotiques et tiques);

• via de nouveaux projets d’adaptation du système de 
santé face aux changements climatiques et de réduction 
des émissions de CO2 du secteur de la santé;

2. la réduction des effets néfastes des substances 
chimiques sur la santé et l’environnement, principale-
ment au travers des projets de biomonitoring humain, 
du plan national relatif aux perturbateurs endocriniens 
et de l’assurance de la participation belge au partena-
riat européen PARC.

Au niveau international, mes collègues et moi-même 
ainsi que nos administrations respectives préparons 
conjointement la participation active de la Belgique à la 
Conférence Interministérielle Environnement-Santé de 
l’OMS qui aura lieu à Budapest le 7 juillet 2023 et trai-
tera des nombreux enjeux en la matière et en particulier 
des liens entre le dérèglement climatique, la pollution 
environnementale et la perte de biodiversité et leurs 
liens avec la santé humaine et les systèmes de santé.

Résistance aux antimicrobiens (AMR)

La résistance aux antimicrobiens (AMR) est l’une des 
plus grandes menaces pour la santé publique actuelle 
et future. C’est pourquoi la Belgique vise à réduire 
et améliorer l’utilisation des agents antimicrobiens 
(et des antibiotiques en particulier), en vue d’éviter le 
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dat zich resistente kiemen ontwikkelen en verspreiden. 
Recente indicatoren geven evenwel aan dat bijkomende 
inspanningen nodig zijn en een nieuwe aanpak moet 
gevolgd worden.

Dankzij een nationaal actieplan gesteund door de mi-
nisters bevoegd voor Volksgezondheid, Diergezondheid 
en -welzijn, Voedselveiligheid en Leefmilieu, konden 
in 2022 nieuwe acties worden ingezet om antimicro-
biële resistentie op een coherente en rationele wijze 
tegen te gaan. Dit plan hanteert een “One World, One 
Health”-aanpak, die aanzet om rekening te houden met 
de verbanden tussen de gezondheid van mens, dier en 
milieu, en de intersectorale samenwerking bevordert. Het 
plan benadrukt verder het belang van de eerstelijnszorg 
en werd ook opgesteld in samenhang met de specifieke 
doelstellingen van de Green Deal en van de Europese 
strategie Farm to Fork.

Dit jaar zal de focus liggen op de officiële instelling van 
de intersectorale overlegorganen, het opzetten van een 
kader voor evaluatie en monitoring, sensibiliseringsacties 
en het toezicht. De acties op het gebied van preventie en 
controle van de infecties en van het zorgzaam gebruik 
van antimicrobiële agentia zullen worden opgevoerd. 
Milieu en gedrag worden onder meer meegenomen als 
componenten in de studies over het voorschrijfgedrag 
in de ambulante zorg of over de kruisresistentie tegen 
antibiotica te wijten aan biociden. Het beleid voor de 
aanpak van antimicrobiële resistenties zal op grond 
daarvan kunnen aangepast worden. Onder meer de 
deelname aan de “E4Health”- en “Horizon Europe”-
programma’s en de voorbereiding van het Belgische 
voorzitterschap van de EU-Raad zullen ervoor zorgen 
dat het nationaal AMR-programma op Europees niveau 
geïntegreerd wordt.

Zoönosen

Ik zal tevens oog hebben voor de ontwikkeling van 
het PREZODE-initiatief (Preventing Zoonotic Disease 
Emergence), dat in januari 2021 werd opgestart naar 
aanleiding van de One Planet Summit. De algemene 
opzet van dit initiatief is om het ontstaan van zoönoses, 
onder meer die met pandemisch potentieel, te voorkomen 
uitgaande van een “One World, One Health”-aanpak die 
de gezondheid van mens, dier en milieu omvat. Deze 
“One World, One Health”-aanpak zal netwerken tot stand 
brengen en zorgen voor uitwisseling van gegevens die 
belangrijk zijn voor onze besluitvorming.

Het BE PREZODE netwerk zal back-to-back werken 
met de RAG-V-EZ om uiteindelijk één gemeenschappe-
lijke structuur voor te stellen die op synergetische wijze 
de preventie en de beheersing van zoönoses bestrijkt.

développement et la propagation de germes résistants. 
Des indicateurs récents montrent néanmoins que des 
efforts supplémentaires sont nécessaires et qu’une 
nouvelle approche doit être adoptée.

Pour lutter contre la résistance aux antimicrobiens de 
façon cohérente et rationnelle, un plan d’action national, 
soutenu par les ministres compétents pour la Santé 
publique, la Santé et le Bien-être animal, la Sécurité 
alimentaire et l’Environnement, a permis d’initier de nou-
velles actions en 2022. Ce plan suit une approche “One 
World, One Health” qui encourage la prise en compte 
des liens entre la santé humaine, la santé animale et 
l’environnement et favorise la coopération intersecto-
rielle. Par ailleurs, il souligne l’importance des soins de 
premières lignes et a été élaboré en cohérence avec 
les objectifs spécifiques du Green Deal et de la straté-
gie européenne Farm to Fork.

Cette année se focalisera sur la mise en place officielle 
des organes de coordination intersectoriels, la mise en 
place d’un cadre d’évaluation et de monitoring, les actions 
de sensibilisation et la surveillance. Les actions dans le 
domaine de la prévention et du contrôle des infections 
et de l’utilisation prudente des antimicrobiens seront 
renforcées. Les composantes environnementales et 
comportementales sont entre autres intégrées dans des 
études portant sur le comportement de prescription en 
ambulatoire ou sur la résistance croisée aux antibiotiques 
induite par les biocides. Elles permettront d’adapter les 
politiques en matière de lutte contre les résistances aux 
antimicrobiens. L’intégration du programme national 
AMR au niveau européen se fera notamment via une 
participation dans les programmes EU4Health et Horizon 
Europe et par la préparation de le Présidence belge du 
Conseil de l’Union européenne.

Zoonoses

Je suivrai également le développement de l’initiative 
PREZODE (Preventing Zoonotic Disease Emergence) 
lancée en janvier 2021 à l’occasion du One Planet 
Summit. L’objectif général de cette initiative est de pré-
venir l’émergence de zoonoses dont celles qui ont un 
potentiel pandémique en se basant sur une approche 
“One World, One Health” incluant la santé humaine, 
la santé animale et la santé environnementale. Cette 
démarche “One World, One Health” amènera à la mise 
en place de réseaux et à des échanges d’informations 
importantes pour notre prise de décision.

Le réseau BE PREZODE travaillera back-to-back avec 
le RAG-V-EZ pour proposer à terme une structure com-
mune qui couvrira de manière synergique la prévention 
et la gestion des zoonoses.
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Nationaal actieplan voor hormoonverstoorders 
(NAPED)

Nadat begin dit jaar een openbare raadpleging werd 
gehouden om de feedback van de stakeholders en van 
het groot publiek over het ontwerpplan te verzamelen 
en te verwerken, hebben mijn collega’s en ikzelf het 
NAPED aangenomen op 20 juni 2022 naar aanleiding 
van een Gemengde Interministeriële Conferentie voor het 
Leefmilieu en de Gezondheid (GICLG). De eerste acties 
uit het plan werden in 2022 aangevat en zullen verder 
hun beloop krijgen in 2023. Voor de opvolging van het 
NAPED werden organen ingesteld die de implementatie 
van de verschillende acties moeten opvolgen.

V. — EU-KADER:  
EUROPESE GREEN DEAL EN 

EU-VOORZITTERSCHAP

Met de Green Deal is Europa de weg ingeslagen 
van een ontwikkeling van de economie in lijn met de 
milieu- en klimaatdoelstellingen. Om verder het hoofd 
te kunnen bieden aan de uitdagingen die de vele crisis-
situaties met zich meebrengen moet de Europese Unie 
inzetten op een duurzame regeneratieve samenleving, 
een weerbare samenleving bouwen.

Tijdens de eerste helft van 2024 is België voorzitter 
van de Raad van de Europese Unie.

Voor het Belgische voorzitterschap zal ook een tijdelijke 
versterking van het personeel op mijn administratie nodig 
zijn om alle Europese en internationale dossiers op te 
volgen die verband houden met mijn bevoegdheden en 
een bijdrage te leveren tot het denkwerk voor de nieuwe 
Commissie die in 2024 wordt ingesteld.

In de Milieufilière van de Raad van de Europese 
Unie zal tijdens het Belgische voorzitterschap van de 
Europese Unie bijzondere nadruk worden gelegd op de 
rechtvaardige transitie, circulaire economie, en adaptatie 
en veerkracht.

Het belang van de naleving van Europese verplichtin-
gen, met name door de omzetting van Europese richt-
lijnen, is cruciaal voor de rechtszekerheid van burgers 
en bedrijven. Als gevolg van de COVID-crisis zijn er 
veel vertragingen ontstaan in het nationale recht. Door 
voortdurend overleg met de Europese Commissie en 
regelmatige controle in samenwerking met mijn adminis-
tratie zal ik mij blijven inzetten om deze achterstand op 
mijn bevoegdheidsgebied weg te werken, zodat de door 
de Europese Commissie opgelegde termijnen worden 
gehaald. Van de thans gepubliceerde richtlijnen vallen 

NAPED (plan d’action national sur les perturbateurs 
endocriniens)

Le NAPED a été adopté par mes collègues et 
moi-même le 20 juin 2022, lors d’une Conférence 
Interministérielle mixte de l’Environnement et de la Santé 
(CIMES), suite à une phase de consultation publique 
organisée en début d’année et destinée à recueillir 
et intégrer l’avis des parties prenantes et du grand 
public sur le projet de plan. Les premières actions du 
plan ont débuté en 2022 et seront poursuivies durant 
l’année 2023. Des organes de suivi du NAPED ont été 
mis en place afin d’assurer le suivi de la mise en œuvre 
des différentes actions.

V. — CADRE EUROPÉEN: 
GREEN DEAL EUROPÉEN ET 
PRÉSIDENCE EUROPÉENNE

Le Green Deal a mis l’Europe sur la voie d’un déve-
loppement de l’économie conforme aux objectifs envi-
ronnementaux et climatiques. Pour continuer à faire face 
aux différents défis créés par les multiples situations de 
crise, l’Union européenne doit se concentrer sur une 
société régénératrice durable, créer une société résiliente.

La Belgique présidera le Conseil de l’Union européenne 
durant le premier semestre de 2024.

La présidence belge, nécessitera par ailleurs un 
renforcement temporaire des équipes de mon adminis-
tration pour suivre l’ensemble des dossiers européens 
et internationaux liés à mes compétences ainsi que pour 
contribuer aux réflexions pour la nouvelle Commission 
qui se mettra en place en 2024.

Dans la filière Environnement du Conseil de l’Union eu-
ropéenne, un accent particulier sera mis, durant la pré-
sidence belge de l’Union européenne, sur la transition 
juste, l’économie circulaire, ainsi que l’adaptation et la 
résilience.

L’importance du respect des obligations européennes, 
notamment au travers de la transposition des direc-
tives européennes, est primordiale pour la sécurité 
juridique des citoyens et des entreprises. En raison de la 
crise COVID-19. de nombreux retards se sont accumulés 
en droit national. Au moyen d’une consultation continue 
avec la Commission européenne et d’un suivi régulier 
en coopération avec mon administration, je poursuivrai 
mes efforts pour résorber ce retard dans mon domaine 
de responsabilité afin de respecter les délais imposés 
par la Commission européenne. Parmi les directives 
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veertien teksten gedeeltelijk onder mijn omzettingsbe-
voegdheid, te weten: 2018/852, 2022/274, 2022/275, 
2022/276, 2022/277, 2022/278, 2022/279, 2022/280, 
2022/281, 2022/282, 2022/283, 2022/284, 2021/2184, 
2022/1631 en 2022/1632.

Green Deal

De koers en de ambitie van de Europese Green 
Deal en het Europees relanceplan aanhouden

“In verscheidenheid verenigd” is het motto van de 
Europese Unie. Sinds de lancering van de Green Deal 
in 2019 is het doel onze transitie naar een koolstofarme 
economie te implementeren. Tegelijkertijd blies de Green 
Deal het Europees project nieuw leven in en versterkte 
het ons cohesiebeleid.

De Green Deal moest een antwoord bieden op de 
klimaatuitdaging. Inmiddels is hij een onontbeerlijk in-
strument gebleken om twee van de grootste uitdagingen 
aan te gaan waarmee de Europese Unie sinds haar 
ontstaan geconfronteerd werd: de coronapandemie en 
de Russische inval in Oekraïne. In deze nooit eerder 
geziene noodsituaties heeft de Green Deal de nodige 
schokbestendigheid geboden. We kunnen niet om de 
vaststelling heen: hij is de sleutel tot onze welvaart en 
onze veiligheid en veerkracht tijdens de 21e eeuw.

In het licht van de huidige energiecrisis bieden de 
Green Deal en het Plan voor herstel en veerkracht ons 
de beste waarborg om duurzame stabiliteit en vrede 
tot stand te brengen. Het is nu niet het ogenblik om de 
klimaat- en milieuambities af te zwakken, wel om onze 
strategische pijlers te verstevigen. Zij openen de weg naar 
een versterkt Europa dat zijn lot in eigen handen heeft: 
energieonafhankelijkheid via duurzame energiebronnen 
en het “Fit for 55”-pakket, voedselonafhankelijkheid via 
de “Farm to Fork”-strategie, onafhankelijkheid en minder 
milieu impact in het gebruik van grondstoffen via de 
strategie voor circulaire economie, en markstabiliteit via 
de strategie voor duurzame financiën. Dit is de koers 
die we hebben uitgezet en die we moeten aanhouden.

De respons op de crisissen schuilt niet in het terug-
grijpen naar de slechte gewoontes uit het verleden. 
De respons op korte termijn-noodsituaties mag onze 
toekomst niet op de helling zetten. De respons moet 
komen van de opbouw van een duurzame samenleving. 
De Green Deal en het relanceplan staan vandaag meer 
dan ooit voor cohesie, voor solidariteit en verenigen ons 
in de tegenspoed.

Het relance- en investeringsplan, Europees en fede-
raal, moest ervoor zorgen dat de overheidsinvesteringen 
voor de klimaattransitie werden opgetrokken tot een 

actuellement publiées, quatorze textes tombent partiel-
lement sous ma compétence de transposition, à savoir: 
2018/852, 2022/274, 2022/275, 2022/276, 2022/277, 
2022/278, 2022/279, 2022/280, 2022/281, 2022/282, 
2022/283, 2022/284, 2021/2184, 2022/1631 et 2022/1632.

Green Deal

Garder le cap et l’ambition du Green Deal et du 
plan de relance européens

“Unie dans la diversité”, telle est la devise de l’Union eu-
ropéenne. Depuis le lancement du Green Deal en 2019, 
l’objectif est de mettre en œuvre notre transition vers 
une économie bas carbone. Parallèlement, le Green 
Deal a donné un nouveau souffle au projet européen 
et renforcé notre politique de cohésion.

Le Green Deal devait répondre au défi climatique. Il 
s’est révélé un outil indispensable face à deux des plus 
grands défis auxquels l’Europe a été confrontée depuis 
sa création: la pandémie du coronavirus et l’invasion 
russe en Ukraine. Face à ces urgences sans précédent, 
le Green Deal a constitué une force de résilience indis-
pensable face aux chocs. Un constat s’impose à nous: 
il est la clef de notre prospérité et de notre sécurité et 
résilience durant le XXIe siècle.

Face à la crise énergétique que nous traversons, le 
Green Deal et le plan de relance et de résilience sont 
notre meilleure assurance pour construire une stabilité 
et une paix durables. L’heure n’est pas à la baisse des 
ambitions climatiques et environnementales, mais bien 
au renforcement de nos piliers stratégiques. Ils tracent le 
chemin d’une Europe renforcée et maître de son destin: 
indépendance énergétique via les énergies durables et 
Fit for 55, souveraineté alimentaire via la stratégie Farm to 
Fork, souveraineté et moins d’impact sur l’environnement 
dans l’utilisation des matières premières via la stratégie 
pour une économie circulaire, stabilité des marchés via 
la stratégie de finance durable. Tel est le cap que nous 
nous sommes fixés, et qu’il nous faut maintenir.

La réponse aux crises ne réside pas dans le retour 
aux mauvaises habitudes du passé. La réponse aux 
urgences du court terme ne peut hypothéquer notre 
futur. La réponse se trouve dans la préparation d’une 
société durable. Aujourd’hui plus que jamais, le Green 
Deal et le plan de relance sont synonymes de cohésion, 
solidarité, et nous unissent dans l’adversité.

Le plan de relance et d’investissement européen et 
fédéral devait permettre de hisser les investissements 
publics en faveur de la transition climatique à une hauteur 
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ongeëvenaard bedrag maar is tevens veerkrachtig ge-
bleken in het licht van de oorlog in Oekraïne en de coro-
napandemie. De Green Deal en het relanceplan zorgen 
er samen voor dat geleidelijk aan opnieuw voldoende 
kan worden geïnvesteerd door de overheid om naar een 
duurzame samenleving te groeien. Vandaag weten we 
dat investeren in de transitie niet enkel noodzakelijk is, 
maar ook veel winstgevender, veerkrachtiger en veiliger 
is dan investeren in de fossiele economie.

De Europese Unie eist dat de investeringen in het kader 
van het relance- en investeringsplan zorgvuldig tegemoet 
komen aan het criterium “do no significant harm”, om 
geen significante schade te berokkenen ten opzichte 
van 6 milieudoelstellingen. Het gaat om de 6 volgende 
doelstellingen: de mitigatie van klimaatverandering, de 
adaptatie aan klimaatverandering, de bescherming van 
water en mariene hulpbronnen, de bevoorradingszeker-
heid voor een circulaire economie, het terugdringen van 
de vervuiling, en de bescherming van de biodiversiteit. 
Het federaal relance- en investeringsplan omvat een 
Europees luik van ongeveer 1,25 miljard euro en een 
Belgisch luik van ongeveer 1,238 miljard euro, in totaal 
dus om en bij 2,5 miljard euro. Indien dat beginsel niet 
wordt nageleefd, kan dit als gevolg hebben dat de beta-
lingen uit het Europese luik opgeschort worden en zelfs 
dat de financieringsenveloppe van België verminderd 
wordt. Ik heb bij het DG Leefmilieu van mijn administratie 
een “do not significant harm”- mechanisme in het leven 
geroepen die moet zorgen voor de goede uitvoering van 
het relanceplan. Die DNSH-regeling bestaat uit een ex-
pertisecentrum en een helpdesk die bij de administratie 
gehuisvest zijn, uit een DNSH-netwerk met de gewesten 
dat gecoördineerd wordt door het Planbureau en uit de 
Inspectie van Financiën die nagaat of het betrokken 
investeringsproject uit het plan beantwoordt aan het 
DNSH-principe. De opzet bestaat erin te garanderen 
dat we degelijk de weg van de transitie volgen.

Sustainable Finance

In samenwerking met de minister van Financiën, werk 
ik verder aan een Belgische sustainable finance-strategie. 
De studie, die met steun van de Europese Commissie 
wordt uitgevoerd om via een uitgebreid stakeholdercon-
sultatieproces beleidsopties voor deze strategie uit te 
werken, wordt momenteel afgerond. Onder andere de 
resultaten hiervan worden opgenomen in het verdere 
proces voor de uitwerking van de Belgische sustainable 
finance-strategie.

Deze strategie zal gebouwd zijn op ten minste twee 
pijlers:

inégalée mais a également démontré sa résilience à 
la lumière de la guerre en Ukraine et de la pandémie 
de corona. Ensemble, Green Deal et plan de relance 
nous permettent de revenir progressivement vers un 
taux d’investissement public suffisant pour progresser 
vers l’horizon d’une société durable. Aujourd’hui, nous 
savons que non seulement l’investissement dans la 
transition est nécessaire, mais qu’il est beaucoup plus 
rentable, résilient et sûr que l’investissement dans 
l’économie fossile.

L’Union européenne impose que les investissements 
du plan de relance et de résilience respectent scru-
puleusement le critère du “do no significant harm”, 
c’est-à-dire ne pas nuire significativement à 6 objectifs 
environnementaux. Ces 6 objectifs sont l’atténuation du 
réchauffement climatique, l’adaptation à ce réchauffement, 
la protection des ressources aquatiques et marines, la 
sécurité d’approvisionnement pour une économie cir-
culaire, la réduction de la pollution et la protection de la 
biodiversité. Le plan de relance et d’investissement fédéral 
se compose d’un volet européen d’environ 1,25 mil-
liards et d’un volet belge d’environ 1,328 milliards, soit 
à peu près 2,5 milliards en tout. Le non-respect de ce 
principe peut entraîner la suspension des versements 
du volet européen, voire une réduction de l’enveloppe 
de financement de la Belgique. Afin d’assurer la bonne 
mise en œuvre du Plan de Relance, j’ai créé un mis 
en place dispositif “do no significant harm” dans mon 
administration, au sein de la DG Environnement. Le 
dispositif DNSH sera composé d’un centre d’expertise 
et d’un helpdesk logés dans l’administration; d’un réseau 
DNSH impliquant les Régions coordonné par le Bureau 
du Plan, et de l’Inspection des Finances qui contrôlera 
la conformité d’un projet d’investissement du plan avec 
le principe du DNSH. Il aura pour mission de garantir 
que le chemin de la transition soit bien celui que nous 
empruntons.

Sustainable Finance

En collaboration avec le ministre des Finances, je conti-
nue à travailler sur une stratégie belge de finance durable. 
L’étude, menée avec le soutien de la Commission euro-
péenne afin de développer des options politiques pour 
cette stratégie par le biais d’un vaste processus de 
consultation des parties prenantes, est actuellement en 
cours de finalisation. Ses résultats seront notamment 
inclus dans la suite du processus d’élaboration de la 
stratégie belge en matière de finance durable.

Cette stratégie reposera sur au moins deux piliers:
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— Hoe kan de overheid de verduurzaming van inves-
teringen door de Belgische financiële en private sector 
bevorderen? Bijzondere aandacht zal hierbij gaan naar 
de vlotte implementatie van nieuwe Europese regelge-
ving over sustainable finance (taxonomie, SFDR, …).

— Hoe kan de overheid, die zelf verschillende financiële 
vehikels controleert, het juiste voorbeeld geven op vlak 
van financiële participaties, investeringen, enz.? Dit luik 
heeft voornamelijk betrekking op FPIM, maar we kijken 
hier ook naar andere federale financiële vehikels… We 
hebben de ambitie om het beleid van deze instellingen te 
coördineren op het vlak van duurzaam financieel beleid.

De rechtvaardige transitie staat centraal in de 
Green Deal

De Green Deal vormt sinds verscheidene jaren de 
kern van het Europese beleid. Tot de 10 prioritaire as-
sen ervan behoren twee transversale assen, met name 
die van rechtvaardige transitie en die van duurzame 
financiering. Naar aanleiding van de pandemie heeft 
de Europese Unie de centrale rol van de Green Deal 
bekrachtigd met haar Plan voor herstel en veerkracht. In 
het kader hiervan wordt geleidelijk aan een echt beleid 
van rechtvaardige transitie uitgebouwd door Europa, 
met name via het mechanisme voor een rechtvaardige 
transitie, het fonds voor een rechtvaardige transitie en het 
platform voor een rechtvaardige transitie. Op Europees 
niveau worden ruim 50 miljard euro vrijgemaakt in de 
periode 2021-2027. Meerdere lidstaten, waaronder 
Spanje, benutten de geboden kans en bouwen hun 
eigen nationaal beleid van rechtvaardige transitie uit, 
in samenhang met hun inspanningen rond herstel en 
veerkracht.

Ik wil dat België bijdraagt tot het versterken van deze 
dynamiek, op nationaal en Europees vlak. De federale 
overheid en de gewesten hebben afgesproken dat recht-
vaardige transitie één van de prioriteiten wordt van de 
EU-Milieuraad tijdens het Belgische voorzitterschap van 
de Europese Unie in 2024. Voortbouwend op de weg 
die wordt ingezet op nationaal vlak zal ik in 2024 een 
Europese conferentie voor een rechtvaardige transitie 
organiseren. Het doel van deze conferentie zal er uit 
bestaan om in samenwerking met andere lidstaten, 
het Europese middenveld en experts van over heel 
de Unie, de krijtlijnen van het Europese rechtvaardige 
transitiebeleid tot 2030 uit te zetten.

DE RECHTVAARDIGE TRANSITIE IN BELGIE

Tegenspoed treft ons niet allemaal gelijk. Pandemieën, 
overstromingen, hittegolven, droogte en oorlog volgen 

— Comment le gouvernement peut-il promouvoir la 
durabilité des investissements des secteurs financier et 
privé belges? Une attention particulière sera accordée 
ici à la bonne mise en œuvre des nouvelles réglemen-
tations européennes en matière de finance durable 
(taxonomie, SFDR, etc.).

— Comment le gouvernement, qui contrôle lui-même 
divers véhicules financiers, peut-il donner le bon exemple 
en termes de participations financières, d’investissements, 
etc. Cette section concerne principalement le SFPI, mais 
nous nous intéressons également aux autres véhicules 
financiers fédéraux… Notre ambition est de coordonner 
les politiques de ces institutions en termes de politiques 
financières durables.

La transition juste au cœur du Green Deal

Le Green Deal est au cœur de la politique européenne 
depuis plusieurs années. Parmi ses dix axes prioritaires, 
figurent deux axes transversaux, celui de la transition 
juste et celui de la finance durable. Suite à la pandémie, 
l’Union européenne a confirmé le caractère central du 
Green Deal via son Plan de Relance et de Résilience. 
Dans ce cadre, l’Europe déploie progressivement une 
véritable politique de transition juste via notamment le 
Mécanisme de Transition juste, le Fond de Transition 
juste et la Plateforme de Transition juste. Plus de 50 mil-
liards d’euros sont mobilisés au niveau européen, sur la 
période 2021-2027. Plusieurs États membres, comme 
l’Espagne, profitent de cette opportunité et déploient leur 
propre politique nationale de transition juste, articulée 
avec l’effort de relance et de résilience.

Je souhaite que la Belgique participe au renforcement 
de cet élan, au niveau national et européen. Le Fédéral 
et les Régions ont convenu que la transition juste sera 
l’une des priorités du Conseil Environnement lors de la 
présidence belge de l’Union européenne en 2024. Afin 
de poursuivre le chemin entamé au niveau national, 
j’organiserai en 2024 une Conférence Européenne pour 
une transition juste. L’objectif de cette conférence sera 
de travailler avec d’autres États membres, la société 
civile européenne et des experts de toute l’Union pour 
définir les grandes lignes de la politique européenne de 
transition juste jusqu’en 2030.

LA TRANSITION JUSTE EN BELGIQUE

Nous ne sommes pas tous égaux face à l’adver-
sité. Alors que pandémies, inondations, canicules, 
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elkaar op en zoveel is zeker: de grootste ellende is al-
tijd weggelegd voor wie van ons het meest kwetsbaar 
is, het minst bedeeld is en het meest gediscrimineerd 
wordt. De sociale ongelijkheden komen tot uiting en 
worden aangewakkerd in de context van de klimaat- en 
milieu urgentie. Zo zijn de sociaaleconomisch zwakste 
bevolkingsgroepen en gebieden het meest vatbaar 
voor ziekte en aantasting van hun directe omgeving. 
Zo ondervinden zij die het minst vervuilen de grootste 
hinder van de gevolgen van de klimaatverandering. Zo 
wordt de hoogste prijs voor energie betaald door wie het 
minst doorweegt op de internationale betrekkingen en 
de financiële speculatie. Zo dreigen, tot slot, de meest 
kwetsbaren het gelag te betalen bij de transitie indien 
wij niets doen om deze omschakeling uit te stippelen 
en te begeleiden. Milieurechtvaardigheid en sociale 
rechtvaardigheid zijn meer dan ooit twee kanten van 
dezelfde munt. Niets doen kost geld. Niets doen eist 
mensenlevens. We hebben geen excuus meer om niet 
krachtdadig en hoogst dringend op te treden.

Democratisering van het debat is van essentieel belang 
om gezamenlijk de koers te bepalen die moet worden 
gevolgd en op welke manier. Er is nog tijd om over de 
voorwaarden van de transitie te beslissen vooraleer we 
die opgedrongen krijgen.

We kunnen sociale gerechtigheid en milieugerechtig-
heid garanderen. We kunnen ervoor zorgen dat milieu-
bescherming en sociale bescherming elkaar versterken. 
We moeten rekening houden met en luisteren naar de 
meest kwetsbare bevolkingsgroepen zodat de transitie 
hen ten goede komt. In deze 21e eeuw is de groene 
transitie de grootste hefboom voor het aanpakken van 
ongelijkheid en we willen er sterk op inzetten.

Dat niemand achterwege wordt gelaten, is niet 
enkel wenselijk maar ook noodzakelijk en mogelijk. 
Rechtvaardige transitie is de beste weg om zowel een 
sociale basis (voorzien in de menselijke basisbehoeften) 
als een milieuplafond (respect voor de planetaire grenzen) 
te garanderen. Tussen deze twee grenzen zal wereldwijd 
een comfortabele leefomgeving tot stand komen, met name 
een welvarende en duurzame economie. In tegenstelling 
tot wat maar al te vaak wordt gehoord, schuilt er geen 
tegenstrijdigheid in deze bewoording. Een sociale woestijn 
biedt geen plaats voor een economie. In een ecologische 
woestijn kan geen samenleving worden gebouwd.

Organisatie van de Nationale Conferentie voor 
een rechtvaardige transitie

In 2022 vroeg ik met de eerste minister en de minister 
voor Economie en Werk aan de Ministerraad mandaat 
om de organisatie van de Nationale Conferentie voor 
rechtvaardige transitie te agenderen op het overlegcomité. 

sécheresses, et guerre se succèdent, un constat s’im-
pose: ce sont toujours les plus vulnérables d’entre nous, 
les plus défavorisés, les plus discriminés, qui sont les 
plus touchés par le malheur. Les inégalités sociales se 
reflètent et s’exacerbent dans le contexte des urgences 
climatique et environnementale. Ce sont les populations 
et les zones les plus faibles socio-économiquement qui 
sont les plus fragiles face à la maladie et à la dégradation 
de leur environnement direct. Ce sont ceux qui polluent 
le moins qui sont les plus impactés par les conséquences 
négatives du réchauffement climatique. Ce sont ceux 
qui pèsent le moins sur les relations internationales et la 
spéculation financière qui paient leur énergie au prix le 
plus fort. Enfin, ce sont les plus vulnérables, qui risquent 
de perdre au change dans la transition si nous ne faisons 
rien pour planifier et accompagner cette transformation. 
Plus que jamais, justice environnementale et sociale 
sont les deux faces d’une même pièce. L’inaction coûte. 
L’inaction tue. Nous n’avons plus aucune excuse pour 
ne pas agir avec force, de toute urgence.

La démocratisation du débat est essentielle afin de 
définir collectivement la trajectoire à emprunter ainsi 
que la manière dont nous le ferons. Il est encore temps 
de choisir les termes de la transition, avant qu’elle ne 
nous les impose.

Nous pouvons garantir la justice sociale et la justice 
environnementale. Nous pouvons favoriser un renforce-
ment mutuel de la protection de l’environnement et de la 
protection sociale. Les groupes plus vulnérables doivent 
être pris en compte et écoutés, afin que la transition leur 
bénéficie. La transition écologique est, au XXIe siècle, 
le plus grand levier de lutte contre les inégalités, nous 
voulons l’activer avec force.

Ne laisser personne sur le bord du chemin n’est pas 
seulement souhaitable mais aussi nécessaire et possible. 
La transition juste est le meilleur moyen de garantir à 
la fois un plancher social – la satisfaction des besoins 
humains fondamentaux – ainsi qu’un plafond environ-
nemental – le respect des limites planétaires-. Entre ces 
deux limites se dessinera un habitat planétaire confor-
table, c’est-à-dire une économie prospère et durable. 
Ces termes ne sont pas contradictoires, contrairement 
à ce que l’on entend trop souvent. Aucune économie 
n’est possible sur un désert social. Aucune société n’est 
possible sur un désert écologique.

Organisation de la Conférence Nationale pour 
une transition juste

En 2022, avec le premier ministre et le ministre de 
l’Économie et du Travail, j’ai demandé mandat au Conseil 
des ministres pour inscrire l’organisation de la Conférence 
nationale pour une transition juste à l’ordre du jour du 
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Op basis van het verkregen mandaat zal ik hier aan 
begin 2023 met mijn collega’s gevolg geven met het 
oog op het bespreken van de thema’s: werkgelegen-
heid, sociaal beleid, reskilling en economie in het licht 
van duurzame ontwikkeling. De transitie heeft nood 
aan een brede denkoefening en aan het instellen van 
samenwerkingsverbanden tussen de federale overheid 
en de deelstaten. Rond de tafel zullen alle stakeholders 
en alle bevoegde overheden worden uitgenodigd die 
deze uitdaging samen willen aangaan.

De uitdaging van de transitie werd te lang herleid tot 
een wetenschappelijke, technologische en financiële 
uitdaging. Één zaak is overduidelijk gebleken de voor-
bije jaren: we beschikken al over de nodige capaciteit 
om de transitie aanzienlijk te versnellen. Hier en nu. We 
weten wat we moeten weten en we weten dat we het 
aankunnen. We kunnen massaal hernieuwbare energie 
produceren, we kunnen duizenden gebouwen isoleren, 
we kunnen de landbouw en bosbouw verduurzamen we 
kunnen kiezen voor een duurzame voeding, we kunnen 
de infrastructuur ombouwen ten gunste van zachte en 
deelmobiliteit, we kunnen kapitaal heroriënteren via 
duurzame financiering en duurzame fiscaliteit, we kunnen 
de productie aanpassen aan een circulaire economie, 
we kunnen de biodiversiteit laten bloeien in steden en 
op het platteland. En voor een groot deel kunnen we dit 
allemaal doen met de aanwezige stakeholders. Vandaag 
kijken we tegen een factuur aan die door de kostprijs 
van de pandemie, van de overstromingen, hittegolven en 
droogte, en van de prijsstijgingen voor energie, samen 
gerekend, onbetaalbaar is geworden. We beseffen nu 
zeer concreet dat de transitie ons heel wat minder zal 
kosten dan niets doen, of te weinig en te laat.

We staan dan ook niet meer zozeer voor een weten-
schappelijke, technologische en financiële uitdaging, 
maar voor een democratische, institutionele en sociale 
uitdaging. Dit terwijl sommigen de doelstellingen die 
zijn vastgesteld in vraag willen stellen. Het wordt tijd om 
de transitie niet langer aan technocraten over te laten.

Dat is de context waarin ik een brede democratische 
denkoefening op gang breng om de Nationale Conferentie 
voor een rechtvaardige transitie voor te bereiden en te 
voeden, met name de Staten-Generaal van de rechtvaar-
dige transitie, die werden gelanceerd op 24 mei 2022. 
Eenieder van ons kan eraan deelnemen. We moeten 
rond de tafel gaan zitten, allemaal samen, om onze de-
mocratie ten volle af te stemmen op de urgentie. Deze 
Staten-Generaal komen tegemoet aan verschillende 
doelstellingen: de opmaak van een stand van zaken en 
de, problematisering, democratisering, popularisering, 
politisering van het concept rechtvaardige transitie. 
Rechtvaardigheid zullen we doorheen heel de ecologi-
sche transitie moeten garanderen. Daarom beoog ik de 

Comité de concertation. Sur la base du mandat obtenu, 
j’y donnerai suite avec mes collègues début 2023 en 
vue d’aborder les thèmes suivants: emploi, politique 
sociale, requalification et économie à la lumière du 
développement durable. La transition nécessite une 
large délibération et la création d’axes de coopération 
entre le fédéral et les entités fédérées. J’inviterai à la 
table toutes les parties prenantes et toutes les autorités 
compétentes qui souhaitent relever ensemble ce défi.

Trop longtemps l’enjeu de la transition a été résumé 
à un défi scientifique, technologique et financier. Ces 
dernières années auront amplement démontré une 
chose: nous disposons déjà de la capacité suffisante 
pour accélérer drastiquement la transition. Ici et main-
tenant. Nous savons ce que nous devons savoir et nous 
savons que nous pouvons le faire. Nous pouvons produire 
massivement de l’énergie renouvelable, nous pouvons 
isoler des milliers de bâtiments, nous pouvons rendre 
notre agriculture et foresterie plus durables, nous pou-
vons adopter une alimentation durable, nous pouvons 
convertir l’infrastructure pour adopter une mobilité douce 
et en commun, nous pouvons rediriger les capitaux via 
la finance et la fiscalité durables, nous pouvons produire 
selon une économie circulaire, nous pouvons laisser 
s’épanouir la biodiversité en ville et à la campagne. Et tout 
cela, nous pouvons le faire, dans une large mesure, avec 
les parties prenantes en présence. Aujourd’hui, l’addition 
des coûts de la pandémie, des inondations, canicules, 
sécheresses et hausses des prix de l’énergie conduit à 
une facture impayable. Nous mesurons désormais très 
concrètement que la transition nous coûtera infiniment 
moins cher que de ne rien faire, ou trop peu et trop tard.

Le défi n’est donc plus tant scientifique, technologique 
et financier, que démocratique, institutionnel et social. 
Alors que certains veulent remettre en question les 
objectifs fixés. Il est temps que la transition ne soit plus 
laissée aux technocrates.

Dans ce contexte, je mets en place une large délibéra-
tion démocratique pour préparer et nourrir la Conférence 
nationale pour une transition juste: les États généraux de 
la transition juste, qui ont été inaugurés le 24 mai 2022. 
Chacune et chacun, nous pouvons y prendre part. Nous 
devons nous mettre autour de la table, tous ensemble 
pour hisser notre démocratie à la hauteur de l’urgence. 
Ces États généraux répondent à de plusieurs objectifs: 
réaliser un état des lieux, problématiser, démocratiser, 
populariser, politiser le concept de transition juste. Nous 
devons garantir une politique juste tout au long de la 
transition écologique. C’est pour cela que j’organise 
l’institutionnalisation d’un processus de délibération 
national, ouvert, permanent et de long terme, avec pour 
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institutionalisering van een open, permanent en lange 
termijn nationaal overlegproces, met als einddoel de 
rechtvaardige transitie naar duurzame ontwikkeling in 
België. Burgers, wetenschappers, georganiseerd maat-
schappelijk middenveld, overheden: iedereen moet zijn 
of haar zeg krijgen. Niemand mag achterwege worden 
gelaten. Eens geïnstitutionaliseerd kan dit proces een 
forum worden voor het plegen van regelmatig overleg 
en het formuleren van gekruiste aanbevelingen naar de 
stakeholders en naar de overheid toe, teneinde ervoor te 
zorgen dat de transitie doorheen de volledige implemen-
tatie ervan rechtvaardig en democratisch van aard is.

Om uitvoering te geven aan de Staten-Generaal van 
de rechtvaardige transitie zet ik vier werkstromen op:

• een wetenschappelijk Hoog Comité, om de funda-
menten te definiëren voor de rechtvaardige transitie;

• een Agora voor de burgers, om van hun ervaringen 
te leren en om het debat te helpen democratiseren en 
te populariseren;

• een Forum voor het maatschappelijk middenveld, 
om van hun expertise te leren en om de middenveldor-
ganisaties de kans te geven zich achter een gemeen-
schappelijke visie te scharen;

• een Werkgroep binnen de administratie, om de over-
heid in staat te stellen deze visie in te vullen.

Het Hoog Comité voor een rechtvaardige transitie: 
besturen aan de hand van wetenschappelijke inzichten

Om het hoofd te bieden aan de economische, sociale 
en milieu-uitdagingen moet er aan de hand van de meest 
recente wetenschappelijke inzichten worden bestuurd. 
Hiervoor is een structurele versterking van het raakvlak 
tussen wetenschap en overheidsbeleid nodig. Ik heb 
daarom op 24 mei 2022 aan tweeëntwintig academici 
gevraagd om deel uit te maken van het Hoog Comité 
voor een rechtvaardige transitie. Daarbij is zowel de 
genderpariteit als de taalpariteit in acht genomen. Het 
Comité wordt voorgezeten door een Nederlandstalige en 
een Franstalige academicus. De rechtvaardige transitie 
is immers een interdisciplinaire zaak, die de inbreng 
van verschillende expertisedomeinen vereist: sociale, 
economische en milieuwetenschappen, maar ook demo-
cratische innovatie. Ik heb het Hoog Comité opgedragen 
om een rapport te bezorgen aan onze regeringen en 
parlementen waarin een antwoord wordt geboden op 
de volgende vraag: “Hoe de rechtvaardige transitie in 
België te organiseren en implementeren?” Dit rapport, 
dat tijdens de eerste helft van 2023 wordt verwacht, zal 
gepubliceerd worden en aan alle stakeholders van ons 
land bezorgd worden.

finalité la transition juste vers le développement durable, 
en Belgique. Citoyennes et citoyens, scientifiques, société 
civile organisée, pouvoirs publics: toutes et tous doivent 
avoir leur mot à dire. Personne ne doit être laissé de 
côté. Ce processus, une fois institutionnalisé, pourra 
devenir une enceinte de délibération régulière et de 
recommandations croisées pour les parties prenantes 
et les pouvoirs publics, afin d’assurer le caractère juste 
et démocratique de la transition, tout au long de sa 
mise en œuvre.

Pour mettre en œuvre les États généraux de la tran-
sition juste, je lance quatre axes de travail:

• un Haut Comité scientifique, pour définir les fonda-
tions de la transition juste;

• une Agora citoyenne, pour apprendre de leurs expé-
riences et pour démocratiser et populariser le débat;

• un Forum de la société civile, pour apprendre de 
leur expertise et pour donner l’opportunité aux orga-
nisations de la société civile de se rassembler autour 
d’une vision commune;

• un Groupe de travail au sein de l’administration, 
pour mettre l’État en capacité de répondre à cette vision.

Le Haut Comité pour une transition juste: gouverner 
à la lumière des connaissances scientifiques

Répondre aux défis économiques, sociaux et environ-
nementaux exige de gouverner à la lumière des connais-
sances scientifiques les plus récentes Cela nécessite de 
renforcer structurellement l’interface entre la science et 
la politique publique. C’est pourquoi, le 24 mai 2022, j’ai 
demandé à vingt-deux expertes et experts académiques 
de rejoindre le Haut Comité pour une Transition Juste. Le 
Comité respecte une double parité de genre et de langue. 
Il est coprésidé par une académique néerlandophone 
et un académique francophone. La transition juste est 
également interdisciplinaire. Elle nécessite l’implication 
de plusieurs domaines d’expertise: les sciences sociales, 
les sciences économiques, les sciences de l’environne-
ment ainsi que l’innovation démocratique. J’ai demandé 
au Haut Comité de remettre aux gouvernements et aux 
parlements du pays un rapport répondant à la question: 
“comment organiser et instituer la transition juste en 
Belgique?” Ce rapport, attendu pendant la première 
moitié de l’année 2023, sera publié et transmis à toutes 
les parties prenantes du pays.
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De Agora voor een rechtvaardige transitie: de 
stem van de burgers, inzonderheid van de meest 
kwetsbaren, laten horen

Om het hoofd te bieden aan de economische, soci-
ale en milieu-uitdagingen moet ook onze democratie 
vernieuwd worden. Het is zaak zich te buigen over de 
realiteiten van het terrein en oor te hebben voor de 
stemmen die het meest genegeerd worden. Daarom zal 
ik eind 2022 het startschot geven voor het allereerste 
proces van burgeroverleg op federaal niveau: de Agora 
voor een rechtvaardige transitie. De Agora zal bestaan 
uit gelote burgers die representatief zijn voor de diversi-
teit van onze samenleving. De deelname van bepaalde 
doelgroepen die de transitie inzonderheid aanbelangt 
zal worden bevorderd: kansarme personen, werknemers 
van de vervuilende bedrijven die rechtstreeks betrokken 
zijn bij de transitie, jongeren, minderheden, enzovoort. 
De Agora zal een antwoord bieden op de volgende vraag: 
“Aan welke voorwaarden moet de transitie voldoen om 
rechtvaardig te zijn?” Beoogd wordt duiding te geven 
bij de vaststelling dat wij niet allemaal op gelijke voet 
staan ten opzichte van de transitie, dat de specifieke 
noden van elke doelgroep moeten gekend zijn, en dat 
de mogelijke raakpunten en verschillen moeten worden 
geïdentificeerd in een geest van sociale gerechtigheid. 
We moeten het klaar en duidelijk stellen: de tijd voor 
discussie over de doelstellingen van België is voorbij, er 
moet gepraat worden over hoe ze in de praktijk moeten 
worden bereikt.

Het Forum voor een rechtvaardige transitie: de 
middenveldorganisaties bijeenbrengen om sectorale 
trajecten voor een rechtvaardige transitie te bepalen

Het georganiseerde maatschappelijke middenveld 
heeft altijd al een vooraanstaande rol gespeeld in onze 
democratie. Het zal een specifieke overlegruimte krijgen 
met het Forum voor een rechtvaardige transitie dat in 
september werd gelanceerd. Het is belangrijk dat de 
verbonden van ondernemingen en de vakbonden die 
het begrip van rechtvaardige transitie hebben gesmeed 
binnen de Internationale Arbeidsorganisatie (ILO) verte-
genwoordigd zijn. Omwille van de intersectionele aard 
van de rechtvaardige transitie dient de klassieke focus 
van de sociale dialoog evenwel verruimd te worden om 
er een maatschappelijke dialoog van te maken. Van meet 
af aan zullen ook de verenigingen worden betrokken die 
de belangen behartigen van het milieu, van de Noord-
Zuidsamenwerking, van de armoedebestrijding, van de 
bestrijding van discriminatie, van de jeugd, van personen 
met een handicap, van de ouderen en van de overige 
kwetsbare bevolkingsgroepen. Hier ook geldt “niemand 
achterwege laten” als mantra van de rechtvaardige transi-
tie. Net zoals voor het Hoog Comité en de Agora hoop ik 

L’Agora pour une transition juste: faire entendre 
la voix des citoyennes et citoyens, en particulier 
des plus vulnérables

Répondre aux défis économiques, sociaux et envi-
ronnementaux exige également de régénérer notre 
démocratie. Il importe de se pencher sur les réalités 
de terrain et d’écouter les voix les plus ignorées. C’est 
pourquoi je lancerai fin 2022 le tout premier processus 
délibératif et citoyen organisé au niveau fédéral: l’Agora 
de la transition juste. Cette Agora réunira des citoyens 
tirés au sort, représentatifs de la diversité de notre société. 
La participation de certains publics particulièrement 
concernés par la transition sera favorisée: personnes 
en situation de précarité, travailleurs des entreprises 
polluantes concernées directement par la transition, 
jeunes, minorités, etc. L’Agora répondra à la question: 
“à quelles conditions la transition doit-elle répondre pour 
être juste?” Il s’agit de montrer que nous ne sommes 
pas tous égaux face à la transition, qu’il convient de 
connaître les besoins spécifiques de chaque public, et 
d’identifier les convergences et les divergences pos-
sibles, dans un esprit de justice sociale. Nous devons 
l’affirmer haut et fort: l’heure n’est plus à la discussion 
sur les objectifs de la Belgique, nous devons parler du 
comment les atteindre en pratique.

Le Forum pour une transition juste: rassembler 
les corps intermédiaires pour définir des trajectoires 
sectorielles de transition juste

La société civile organisée a toujours joué un rôle 
prépondérant dans notre démocratie. Le Forum de la 
transition juste a été lancé en septembre 2022 afin de lui 
donner un espace de délibération spécifique. Il importe 
que les fédérations d’entreprises et les syndicats, qui ont 
forgé la notion de transition juste au sein de l’Organisa-
tion Internationale du Travail (ILO), soient représentées. 
Mais le caractère intersectionnel de la transition juste 
implique d’élargir la focale classique du dialogue social 
pour obtenir un dialogue sociétal. Nous impliquerons, 
dès le départ, les associations environnementales, de 
coopération Nord/Sud, de lutte contre la pauvreté, de 
lutte contre les discriminations, de la jeunesse, des 
personnes handicapées, des personnes âgées, et des 
autres publics vulnérables. À nouveau, la transition juste 
a pour mantra de ne laisser personne de côté. Comme 
le Haut Comité et l’Agora, je souhaite que le Forum 
puisse déboucher sur des conclusions communes, le 
cas échéant transposées dans des avis d’instances de 
conseil officielles, au sujet de la transition juste. Ces 
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dat het Forum tot gemeenschappelijke conclusies inzake 
de rechtvaardige transitie kan komen, welke desgeval-
lend omgezet kunnen worden in adviezen uitgaande 
van officiële adviesraden. Deze conclusies zullen dan 
de bijdrage van het georganiseerde maatschappelijke 
middenveld vormen voor de Nationale Conferentie.

De administratieve Werkgroep voor een 
rechtvaardige transitie: overheid en Staat in staat 
stellen

Regeren is vooruitzien, is ook de laatste jaren gebleken. 
We hebben behoefte aan een faciliterende, begeleidende, 
visionaire… staat. We kunnen de transitie niet versnellen 
indien de overheid niet daartoe in staat wordt gesteld. 
Daarom wil ik binnen de Interdepartementale Commissie 
voor Duurzame Ontwikkeling een Werkgroep voor een 
rechtvaardige transitie instellen met de administraties en 
de gewesten. De werkgroep zal bestaan uit experten van 
verschillende administraties die de taak zullen krijgen 
te onderzoeken welke rol hun bevoegdheden inhouden 
voor de implementatie van de rechtvaardige transitie. Dit 
moet leiden tot aanbevelingen om het instrumentarium 
en de visie van de Staat te versterken met het oog op 
de transitie. Ook deze aanbevelingen zullen input zijn 
voor de Nationale Conferentie.

SDGs IN DE BELEIDSNOTA

De recente gezondheids- en milieucrisissen, maar 
ook de jongste wettenschappelijke rapporten zoals het 
zesde IPCC-rapport en de laatste IPBES-rapporten, 
wijzen op de noodzaak van een structurele herziening 
van de manier waarop onze samenleving ingericht 
wordt en ons overheidsbeleid bepaald wordt. Dit brengt 
ons opnieuw bij het cruciale belang van een volledige 
uitvoering van de 2030 Agenda en van de duurzame 
ontwikkelingsdoelstellingen om de veerkracht van onze 
samenlevingen te versterken en ons voor te bereiden op 
eventuele schokken in de toekomst. De SDGs bieden een 
geïntegreerd, universeel en transformatief kader waar-
mee de wil kan worden ingevuld om binnen de grenzen 
van onze planeet te bouwen aan een meer inclusieve, 
rechtvaardige en veerkrachtige “wereld van morgen” die 
niemand achterlaat. De VN-agenda 2030 bepleit een 
geïntegreerde en alomvattende aanpak waarin het be-
vorderen van menselijk welzijn, duurzame economische 
groei en het voorzien in een reeks sociale behoeften, 
waaronder onderwijs, gezondheid, sociale bescherming 
en werkgelegenheid, worden gecombineerd met de 
strijd tegen klimaatverandering, de bescherming van 
het milieu, het behoud en herstel van de biodiversiteit 

conclusions seront alors versées comme contributions 
de la société civile organisée à la Conférence nationale.

Le Groupe de travail administratif pour une 
transition juste: mettre en capacité les pouvoirs 
publics et l’État

Les dernières années ont démontré que gouverner, 
c’est prévoir. Nous avons besoin d’un État facilitateur, 
accompagnateur, visionnaire…. Nous ne pouvons pas 
accélérer la transition sans mettre les pouvoirs publics 
en capacité. C’est pourquoi je veux lancer un Groupe de 
travail sur la transition juste au sein de la Commission 
interdépartementale du Développement durable, qui 
réunit les administrations et les Régions. Ce groupe 
rassemblera des experts de différentes administrations, 
afin d’examiner le rôle de leurs compétences dans la 
mise en œuvre d’une transition juste. Il produira des 
recommandations afin de renforcer l’outillage et la vision 
de l’État pour cette transition. Ces recommandations 
nourriront également la Conférence nationale.

LES ODD DANS LA NOTE DE POLITIQUE 
GÉNÉRALE

Les récentes crises sanitaires et environnementales 
de même que les derniers rapports scientifiques tels que 
le 6e rapport du GIEC ainsi que les derniers rapports de 
l’IPBES démontrent la nécessité de revoir structurellement 
la manière dont notre société s’organise et dont nos 
politiques publiques sont définies. Cela nous rappelle 
que la mise en œuvre complète de l’Agenda 2030 et des 
objectifs de développement durable est cruciale pour 
renforcer la résilience de nos sociétés et nous préparer 
à d’éventuels chocs futurs. Les ODD fournissent un 
cadre intégré, universel et transformatif qui permet de 
répondre à la volonté de bâtir un “monde d’après”, plus 
inclusif, juste, résilient, ne laissant personne de côté, 
dans le cadre des limites planétaires. L’agenda 2030 des 
Nations Unies promeut une approche intégrée et globale 
alliant promotion du bien-être de la population et de la 
planète, durabilité économique et réponse à une série 
de besoins sociaux, notamment l’éducation, la santé, 
la protection sociale et les possibilités d’emploi, tout en 
luttant contre le changement climatique, la protection de 
l’environnement et pour la conservation et la restauration 
de la biodiversité, ainsi qu’en préservant la prospérité 
des générations futures. L’agenda 2030 met en exergue 
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en het veiligstellen van de welvaart van toekomstige 
generaties. De agenda 2030 benadrukt de onlosma-
kelijke verbanden tussen een welvarende samenleving, 
een regeneratieve economie en een gezonde biosfeer.

De SDGs lopen dan ook als een rode draad door mijn 
beleid heen. Zoals ik al eerder stelde in het luik over 
Duurzame Ontwikkeling, zette ik allerlei instrumenten 
op de kaart van de federale regering om de SDGs als 
beleidskompas te gebruiken. Mijn beleidsnota werd dus, 
net zoals vorig jaar onderworpen aan een SDG-analyse, 
gebruik makend van de guidance van het Federaal 
Instituut Duurzame Ontwikkeling. In 2023 gaan we op 
hetzelfde elan door en draagt mijn beleid in grote mate 
bij aan de milieu-gerelateerde SDGs 13 (Klimaatactie) 
en 15 (Leven op het land). Daarnaast focust mijn beleid 
ook in sterke mate op SDG 3 (Goede gezondheid en 
welzijn), SDG 12 (Verantwoorde consumptie en productie) 
en SDG 17 (Partnerschappen).

SDG 3

Dat de SDG-analyse een significante bijdrage le-
vert aan SDG 3 hoeft vanuit het one world, one health 
perspectief niet te verwonderen. De levende wezens 
zijn effectief erg met elkaar verbonden alsook met de 
planeet zelf. Verschillende beleidsmaatregelen die val-
len onder mijn bevoegdheid leefmilieu dragen bij aan 
SDG-targets 3.4 en 3.9 die onder andere ziektes en 
sterfgevallen met betrekking tot vervuiling en chemi-
caliën bestrijken. Enkele van deze beleidsmaatregelen 
betreffen naast het werk op Europees niveau rond 
pesticiden (sustainable use of pesticides regulation), 
kwik, en chemicaliën (REACH, POP, PIC etc.), verschil-
lende plannen zoals het Nationaal Actieplan Leefmilieu-
Gezondheid (NEHAP), het Nationaal Actieplan voor 
Hormoonverstoorders (NAPED), het Nationaal plan ter 
bestrijding van antimicrobiële resistentie en het nationale 
ozon- en hitteplan.

SDG 12

Wat SDG 12 betreft zijn het voornamelijk beleidsiniti-
atieven in het kader van mijn bevoegdheden Duurzame 
Ontwikkeling, Leefmilieu en Green Deal die hier een sub-
stantiële, positieve impact op hebben. Meer bepaald zijn 
het de SDG-targets 12.2, 12.4, 12.5, 12.6 en 12.8 waar-
toe mijn leefmilieubeleid bijdraagt door onder meer 
het Federaal Actieplan Circulaire Economie, Belgium 
Builds Back Circular, de nieuwe repairwet, en andere 
beleidsinitiatieven rond productnormering.

les liens inextinguibles entre une société prospère, une 
économie régénérative et un environnement sain.

Les ODD constituent dès lors le fil rouge de ma poli-
tique. Comme je l’ai indiqué dans le volet consacré au 
développement durable, j’ai mis divers instruments au 
service du gouvernement fédéral pour adopter les ODD 
comme boussole pour les politiques. Tout comme l’année 
dernière, ma note de politique générale a donc été passée 
au crible de l’analyse SDG, sous la guidance de l’Institut 
fédéral de Développement durable. Nous restons sur le 
même élan en 2023: ma politique contribue dans une 
large mesure aux objectifs liés à l’environnement que 
sont l’ODD 13 (mesures relatives à la lutte contre les 
changements climatiques) et l’ODD 15 (vie terrestre). Ma 
politique met par ailleurs fortement l’accent sur l’ODD 3 
(bonne santé et bien-être), l’ODD 12 (consommation et 
production responsables) et l’ODD 17 (partenariats).

ODD 3

Que l’analyse SDG révèle une contribution significa-
tive à l’ODD 3 n’a rien d’étonnant si l’on considère la 
perspective “one world, one health”. Il est un fait que les 
êtres vivants sont étroitement liés entre eux et à la planète 
elle-même. Différentes mesures politiques relevant de 
ma compétence en matière d’environnement contribuent 
aux cibles ODD 3.4 et 3.9, qui portent entre autres sur 
les maladies et les décès en lien avec la pollution et les 
substances chimiques. Parmi ces mesures politiques 
figurent, en plus du travail réalisé au niveau européen 
concernant les pesticides (sustainable use of pesticides 
regulation), le mercure et les substances chimiques 
(REACH, POP, PIC, etc.), plusieurs plans, comme le 
Plan d’action national Environnement-Santé (NEHAP), 
le Plan d’action national pour les perturbateurs endo-
criniens (NAPED), le Plan national de lutte contre la 
résistance aux antimicrobiens et le plan national ozone 
et forte chaleur.

ODD 12

Les initiatives politiques qui ont un impact positif subs-
tantiel sur l’ODD 12 s’inscrivent principalement dans le 
cadre de mes compétences en matière d’environnement, 
de développement durable et de Green Deal. Ma politique 
environnementale contribue plus particulièrement aux 
cibles ODD 12.2, 12.4, 12.5, 12.6 et 12.8, entre autres 
au travers du Plan d’action fédéral sur l’Économie cir-
culaire, Belgium Builds Back Circular, la nouvelle loi sur 
la réparabilité, et autres initiatives politiques en matière 
de normalisation des produits.
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Op het vlak van Duurzame Ontwikkeling en Green 
deal zijn het onder andere het CRM-observatorium dat 
wordt opgericht, de studie m.b.t. sustainable finance, 
het werk rond due dilligence zowel op Belgisch als op 
Europees niveau (bijvoorbeeld Projectoproep lerende 
netwerken voor kmo’s, toolbox voor kmo’s) of nog het 2e 
Nationaal Actieplan Bedrijfsleven en Mensenrechten die 
onze consumptie duurzamer en verantwoorder maken.

SDG 13

Niet alleen zijn de biodiversiteits- en de klimaatcrisis 
even urgent, ze zijn ook inherent met elkaar verbonden. 
Vele beleidsinitiatieven die onder mijn bevoegdheid leefmi-
lieu vallen, dragen dan ook in meerdere of mindere mate 
al dan niet direct bij tot de globale klimaatdoelstellingen 
inclusief de SDG-targets die vallen onder SDG 13. Het 
versterken van de veerkracht en het aanpassingsvermo-
gen (SDG 13.1) gebeurt onder meer door het opzetten 
van het OCAD-klimaat, de versterking van onze klimaat-
administratie, de vertaling naar Belgisch niveau van een 
aantal Fit for 55 maatregelen en de verhoogde interna-
tionale klimaatfinanciering. Daarnaast is mijn Climate 
governance bij uitstek een initiatief om “maatregelen 
inzake klimaatverandering te integreren in nationale 
beleidslijnen, strategieën en planning” (SDG 13.2). De 
vertaling van mijn ambitie om de uitdagingen rond het 
klimaat te democratiseren verloopt dan weer onder meer 
via de klimaat tafels, MY2050 en de klimaatcoaches en 
draagt zo bij aan SDG 13.3.

SDG 15

Al sinds het aantreden van deze federale regering 
wordt er uitgekeken naar de Biodiversiteitsconferentie 
van de Verenigde Naties (COP-15) die, oorspronkelijk 
gepland in 2020, aanstaande december eindelijk zal 
plaatsvinden. Ik hoop van harte dat de urgentie rond 
de biodiversiteitscrisis doordringt en dat een ambitieus 
Globaal Biodiversiteits-kader zal worden aangenomen. 
Dit zal ook invloed hebben op de SDG-targets van SDG-
15 die geënt zijn op het vorige globaal biodiversiteitskader 
van Aichi. Via mijn bevoegdheid leefmilieu heb ik een 
directe positieve impact op quasi alle targets die onder 
deze SDG vallen. De meest significante bijdrage wordt 
echter geleverd aan SDG 15.2, 15.5, 15.7, 15.9 et 15.c. Dit 
gebeurt op internationaal vlak bijvoorbeeld in het kader 
van de onderhandelingen rond COP-15, de Amsterdam 
Partnership Declaration, of initiatieven in het kader van 
het CITES-verdrag (vb. samenwerkingsakkoord en 
het nationaal plan van duurzame handel in exotische 
dieren). Op Belgisch vlak zullen concrete maatregelen 

En termes de développement durable et de Green 
Deal, notre consommation est rendue plus durable et 
plus responsable par l’observatoire pour les matières 
premières critiques qui va voir le jour, l’étude sur la 
finance durable, le travail réalisé tant au niveau belge 
qu’au niveau européen autour de due diligence (appel à 
projets réseaux apprenants pour PME, boîte à outils pour 
PME, par exemple) ou encore le deuxième Plan d’action 
national Entreprises et Droits de l’homme, entre autres.

ODD 13

La crise de la biodiversité et la crise climatique ne 
présentent pas seulement le même degré d’urgence, 
elles sont aussi étroitement liées entre elles. Il en résulte 
que de nombreuses initiatives politiques relevant de ma 
compétence en matière d’environnement apportent, 
directement ou indirectement, une contribution plus ou 
moins importante aux objectifs climatiques dans leur 
globalité, en ce compris les cibles liées à l’ODD 13. Le 
renforcement de la résilience et des capacités d’adap-
tation (ODD 13.1) est réalisé, entre autres, par la mise 
en place de l’OCAM-Climat, le renforcement de notre 
administration Climat, la déclinaison de certaines mesures 
Fit-for-55 au niveau de la Belgique et un financement 
climatique international accru. Par ailleurs, ma gouver-
nance climatique constitue éminemment une initiative 
pour “incorporer des mesures relatives aux change-
ments climatiques dans les politiques, les stratégies 
et la planification nationales” (ODD 13.2). Enfin, mon 
ambition de démocratiser les enjeux en matière de 
climat se concrétise par les tables rondes sur le climat, 
l’outil “My2050” et les “coaches climat”, et contribue ce 
faisant à l’ODD 13.3.

ODD 15

La Conférence des Nations Unies sur la biodiversité 
(COP-15) est attendue depuis l’entrée en fonction de 
l’actuel gouvernement fédéral; initialement prévue en 
en 2020, elle aura enfin lieu au mois de décembre 
de cette année. J’espère sincèrement une prise de 
conscience de l’urgence entourant la crise de la biodi-
versité et l’adoption d’un cadre global pour la biodiversité 
qui soit ambitieux. Celui-ci aura également un effet sur 
les cibles liées à l’ODD 15 dans la mesure où celles-ci 
sont calquées sur le précédent cadre global pour la bio-
diversité adopté à Aichi. Au travers de ma compétence 
en matière d’environnement, pratiquement l’ensemble 
des cibles relevant de cet ODD bénéficient d’un impact 
positif direct. Ce sont toutefois les ODD 15.2, 15.5, 15.7, 
15.9 et 15.c qui bénéficient de la contribution la plus 
marquante. À l’international, j’y contribue par exemple 
dans le cadre des négociations sur la COP-15, de l’Ams-
terdam Declaration Partnership ou d’initiatives relevant 
de la convention CITES (accord de coopération et plan 
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zoals de biodiversiteitstrategie, de Belgische biodiver-
siteitsalliantie, #bebiodiversity, het Biodiversiscape’-
programma alsook het Federaal Bestuiversplan sterk 
bijdragen tot SDG 15.9 dat streeft naar het integreren 
van ecosysteem- en biodiversiteitswaarden in nationale 
en plaatselijke planning en ontwikkelingsprocessen. 
Daarnaast dragen ook het forensisch houtcentrum, 
het pedagogische platform rond biodiversiteit en het 
wetgevend initiatief i.v.m. jachttrofeeën significant bij 
tot verschillende targets van SDG 15.

SDG 17

Als minister van Duurzame Ontwikkeling sta ik voor 
een geïntegreerde, holistische aanpak waarbij maximaal 
wordt rekening gehouden met de onderlinge verbanden 
die tussen de verschillende beleidsdomeinen bestaan. 
Het evenwicht tussen de drie dimensies van duurzame 
ontwikkeling (economisch, milieu en sociaal) komt bij 
uitstek tot uiting in SDG 17 en meer bepaald in SDG-
target 17.14 rond beleidscoherentie voor duurzame 
ontwikkeling. De verschillende instrumenten van mijn 
SDG-Governance zoals het Federaal Plan Duurzame 
Ontwikkeling, de integratie van de SDGs in de beleids-
nota’s maar ook de interfederale samenwerking via de 
IMCDO en het proces voor Belgiës tweede VNR dragen 
bij tot deze beleidscoherentie. Daarnaast vallen ook 
beleidsinstrumenten in andere beleidsdomeinen zoals 
de climate governance, het OCAD-klimaat of nog het 
DNSH-mechanisme dat bij mijn administratie werd 
ondergebracht, bij aan dit streven naar meer beleidsco-
herentie voor duurzame ontwikkeling.

De minister van Klimaat, Leefmilieu,  
duurzame Ontwikkeling en Green Deal

Zakia KHATTABI

national sur le commerce durable des animaux exo-
tiques, par exemple). Au niveau de la Belgique, ce sont 
des mesures concrètes comme la stratégie biodiversité, 
l’alliance belge pour la biodiversité, #bebiodiversity, la 
démarche Biodiversiscape et le plan fédéral pollinisateurs 
qui contribuent grandement à l’objectif de développement 
durable 15.9 d’intégrer des valeurs d’écosystèmes et 
de biodiversité dans la planification nationale, dans les 
mécanismes de développement. Par ailleurs, le centre 
médico-légal du bois, la plateforme pédagogique autour 
de la biodiversité et la loi sur les trophées de chasse 
apportent également une contribution significative à 
différentes cibles de l’ODD 15.

ODD 17

En tant que ministre du Développement durable, je 
préconise une approche intégrée et holistique qui prend 
en compte, de façon maximale, les interconnexions exis-
tant entre les différents domaines politiques. L’équilibre 
entre les trois dimensions du développement durable 
(économique, environnementale et sociale) trouve par 
excellence écho au niveau de l’ODD 17, en particulier de 
la cible ODD 17.4 sur la cohérence des politiques pour 
le développement durable. Les différents instruments de 
ma gouvernance en matière d’objectifs de développe-
ment durable, comme le Plan fédéral de Développement 
durable, l’intégration des ODD dans les notes de politique 
générale, mais aussi la collaboration interfédérale via 
la CIMDD et le processus qui doit aboutir au deuxième 
VNR de la Belgique, contribuent à cette cohérence des 
politiques. Des instruments stratégiques dans d’autres 
domaines politiques, comme la gouvernance climat, 
l’OCAM Climat ou encore le dispositif DNSH installé 
auprès de mon administration, participent également à 
cette volonté d’une plus grande cohérence des politiques 
pour le développement durable.

La ministre du Climat, de l’Environnement,  
du Développement durable et du Green Deal

Zakia KHATTABI
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Annexe - Bijlage 

Le graphique ci-dessous présente un bref aperçu 
des ODD qui bénéficient d’un apport positif 
résultant de ma politique.   

Onderstaande grafiek geeft een beperkt overzicht 
tot welke SDGs mijn beleid een positieve bijdrage 
levert.   

Aperçu de la contribution aux cibles ODD, par ODD Overzicht van SDG-Targets per SDG waartoe wordt 
bijgedragen 

La liste ci-dessous offre un aperçu des cibles ODD 
qui bénéficient de la contribution la plus 
significative de ma politique. Eu égard à 
l’interconnexion entre l’Agenda 2030 et les ODD, 
cette liste n’est pas exhaustive, mais se concentre 
sur les principales cibles ODD.  

Onderstaande lijst biedt een overzicht van de SDG-
targets waartoe mijn beleid de meest significante 
bijdrage levert. Gezien de interconnectie van de 
2030 Agenda en de SDGs is deze lijst niet 
exhaustief, maar focust deze op de voornaamste 
SDG-Targets.  

• ODD 1.5
• ODD 2.4, 2.5, 2.a, 2.b, 2.c
• ODD 3.3, 3.4, 3.9, 3.c, 3.d
• ODD  4.7
• ODD 5.a
• ODD 6.3
• ODD 7.1, 7.2, 7.3
• ODD 8.1, 8.2, 8.4, 8.8
• ODD 9.1, 9.4, 9.5
• ODD 10.4, 10.5
• ODD 11.4, 11.5, 11.6
• ODD 12.1, 12.2, 12.4, 12.5, 12.6, 12.7, 12.8,

12.c
• ODD 13.1, 13.2, 13.3, 13.a
• ODD 14.1, 14.2,  14.4, 14.5
• ODD 15.1, 15.2, 15.3, 15.4, 15.5, 15.7, 15.8, 

15.9, 15.a, 15.c

• SDG 1.5
• SDG 2.4, 2.5, 2.a, 2.b, 2.c
• SDG 3.3, 3.4, 3.9, 3.c, 3.d
• SDG  4.7
• SDG 5.a
• SDG 6.3
• SDG 7.1, 7.2, 7.3
• SDG 8.1, 8.2, 8.4, 8.8
• SDG 9.1, 9.4, 9.5
• SDG 10.4, 10.5
• SDG 11.4, 11.5, 11.6
• SDG 12.1, 12.2, 12.4, 12.5, 12.6, 12.7, 12.8,

12.c
• SDG 13.1, 13.2, 13.3, 13.a
• SDG 14.1, 14.2,  14.4, 14.5
• SDG 15.1, 15.2, 15.3, 15.4, 15.5, 15.7, 15.8, 

15.9, 15.a, 15.c
• SDG 16.3, 16.7
• SDG 17.13, 17.14, 17.16, 17.17
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